















































































































































































































































































































































پنج شنبه 20 دی  1403-9 ژانویه 2025 -8 رجب  1446 - شماره  27366

خبر رهبر معظم انقلاب :

 زنده نگه داشتن امید، مهمترین وظیفه است 
نگذارید تبلیغات دشمن روی افکار عمومی اثر کند 

رهبر معظم انقلاب اسلامی ۴۶ سال محاسبات 
و سیاست های غلط آمریکا در قبال ملت ایران 
را استمرار همان خطای محاسباتی آمریکایی ها 

در تحلیل قیام تاریخی ۱۹ دی خواندند. 
اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر  ایرنا،  گزارش  به 
سالروز  در  )چهارشنبه(  گذشته  روز  صبح 
قیام ۱۹ دی ۱۳۵۶ مردم قم، در دیدار هزاران 
ضرورت  به  اشاره  با  شهر،  این  مردم  از  نفر 
»بی وقفه،  قیام ۱۹ دی، تلاش  از  درس آموزی 
مجازی  فعالان  و  رسانه ها  مؤثر«  و  پرحجم 
و  دشمن  اقتدار  توهم  پرده  کردن  »پاره  برای 
تمرکز  و  عمومی«  افکار  به  بخشی  مصونیت  
هر  در  و کشور  ملت  منافع  بر  مسئولان  کامل 
تصمیم و اقدام اقتصادی و فرهنگی را نیازهای 
با  باید  همه  گفتند:  و  برشمردند  امروز  جدی 
به  ملی  حرکت  به  روزافزون،  تلاش  و  امید 
سمت تحقق اهداف اقتصادی و غیر اقتصادی 

ادامه دهیم.
مردم  دی   ۱۹ قیام  خامنه ای،  آیت الله  حضرت 
مؤمن و شجاع قم را از قله های تاریخ کشور 
و  درس ها  حاوی  ایام الله،  همه  همچون  و 
مهمترین  گفتند:  و  دانستند  مختلف  عبرت های 
می دهد  نشان  که  است  این  روز  آن  درس 

آمریکا، چه ایرانی را می پسندد و آرزو دارد.
رهبر انقلاب با اشاره به سفر کارتر رئیس جمهور وقت آمریکا 
در دهم دی ۵۶ به تهران و تعاریف دروغین او از محمدرضا 
و توصیف ایران پهلوی به »جزیره ثبات«، افزودند: ایرانِ ۵۶ 
که کارتر مطلوب آمریکا می دانست، از لحاظ سیاست خارجی 
لحاظ  از  آنها،  منافع  تأمین کننده  و  آمریکایی ها  محض  تابع 
سیاست داخلی شاهد سرکوب شدید همه جریان های مخالف 
درآمد  دارای  اقتصادی  لحاظ  از  رژیم،  با  متفاوت  حتی  و 
هنگفت فروش نفت اما بشدت طبقاتی، از لحاظ علم و فناوری 
عقب مانده و از لحاظ فرهنگی کشوری بود که فرهنگ فساد و 
بی حیایی و ابتذال غربی هر روز در آن در حال گسترش بود.

»ایرانِ  دی،   ۱۹ قیام  کردند:  تأکید  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
مطلوب آمریکایی ها« را از چنگال آنها بیرون آورد اما آمریکا 
همچنان در آرزوی آن ایران است که البته همانطور که کارتر 
این آرزو را به گور برد، دیگر آمریکایی ها هم به گور می برند.

خطای  کردن  آشکار  را  دی   ۱۹ قیام  درس  دومین  ایشان 
محاسباتی آمریکا و اثبات ناتوانی آنها در درک واقعیات ایران 

دانستند.
رهبر انقلاب افزودند: کسانیکه به ظواهر آمریکا دل می بندند و 
عظمت خدا و ملت ایران را از یاد می برند به این نکته توجه 
کنند که فقط ۹ روز پس از تعریف و تمجید کارتر از »جزیره 
آمریکا  داد  نشان  پیشتاز،  قمی های  قیام  آمریکایی ها،  ثبات« 

چقدر در فهم مسائل ایران عقب مانده و غافل است.
ایشان پیروزی انقلاب اسلامی از دل »مهمترین سنگر استکبار« 
را به پرورش حضرت موسی)ع( در کاخ فرعون تشبیه کردند 
انقلاب عظیم اسلام  ماندند و  افزودند: آمریکایی ها خواب  و 
از دل قلعه مستحکم منافع آنها جوشید؛ همچنانکه فرعون نیز 
و  رشد  حال  در  او  خانه  در  موسی  حضرت  که  بود  غافل 

پرورش است.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به استمرار خطاهای دستگاه 
محاسباتی آمریکا در قبال ایران در ۴۶ سال گذشته، افزودند: 
نباشند  کسانیکه مرعوب سیاست های آمریکا هستند، مرعوب 
متحده،  ایالات  رژیم  مستمر  و  اساسی  نقطه ضعف  این  به  و 

توجه کافی کنند.
بی نتیجه  و  غلط  سیاست های  برخی  تشریح  در  انقلاب  رهبر 
و  کردند  اشاره  تحریم  بحث  به  ایران،  ملت  قبال  در  آمریکا 
گفتند: آنها در تحریم، به زانو درآوردن اقتصادی ایران را هدف 
بیشترین  ایران در تحریم، در علم و فناوری  اما ملت  گرفتند 
پیشرفت را کرد و جوانان آماده بکارش در عرصه های مختلف 

به میدان آمدند.
ایشان افزودند: البته تحریم ضررهایی به کشور زد اما نتوانست 
به  ایران روزی  ملت  ان شاءالله  که  کند  را محقق  آنها  اهداف 

حساب این ضررها هم خواهد رسید.
در  ترََک  ایجاد  را  انقلاب  پیروزی  خامنه ای  آیت الله  حضرت 

و  خواندند  غرب  متزلزل شدن حصار  و  استکبار  بتنی  دیوار 
افکار  باید  که  است  این  دی   ۱۹ قیام  دیگر  درس  افزودند: 

عمومی خود را در قبال تبلیغات دشمن مصونیت دهیم.
ایشان هدف انتشار مقاله ای موهن علیه امام خمینی در یکی از 
روزنامه های دی ۱۳۵۶ را نتیجه توجه و استفاده آمریکایی ها 
آنها  دانستند و گفتند:  نرم افزاری  ابزارهای  از  پهلوی  و رژیم 
از کنار مرقد  امام خمینی را که  می خواستند »ذوالفقار زبانِ« 
مطهر امیرمومنان)ع( به دلهای مردم امید و گرما می داد، از بین 
ببرند اما قمی ها با هوشیاری و بی اعتمادی به تبلیغات آمریکا و 

پهلوی، آن حرکت را ناکام گذاشتند.
استفاده  برابری  هزاران  افزایش  به  اشاره  با  انقلاب  رهبر 
از  استفاده  نتایج  تثبیت  برای  تبلیغ  نرم افزار  از  آمریکایی ها 
سخت افزارها گفتند: در غزه ده ها هزار انسان را قتل عام کردند 
اما نتوانستند مقاومت را با سخت افزار از بین ببرند. در لبنان نیز 
شخصی مانند سید حسن نصرالله و دیگر فرماندهان را شهید 

کردند اما حزب الله از بین نرفت و نخواهد رفت.
شاخصی  را  تبلیغی  و  تبیینی  کار  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
فاصله  دروغ پردازی،  با  دشمن  گفتند:  و  خواندند  مهم  بسیار 
انداختن بین واقعیت با فکر و تصور مردم و روش های دیگر، 
امروز  و  است  عمومی  افکار  بر  تأثیرگذاری  برای  تلاش  در 
صداوسیما، وزارت ارشاد، همه دستگاه های تبلیغاتی-فرهنگی 
را  دشمن  اقتدار  توهم  پرده  باید  مجازی  فضای  فعالان  و 
و  تهدیدات  دروغ ها،  برابر  در  را  عمومی  افکار  و  کنند  پاره 

تحریف های او مصون کنند.
رهبر انقلاب با اشاره به اینکه ذات استکبار تغییری با گذشته 
آن نکرده، گفتند: کسی خیال نکند آمریکا و رژیم صهیونیستیِ 
امروز با آن روز متفاوتند البته روش ها و ابزارهای آنها هزار 
برابر متنوع تر و گسترده تر شده است که در مقابل، ما هم باید 

هزار برابر، هوشیارتر و با دقت تر عمل کنیم.
ایشان ایمن سازی افکار عمومی را ضروری دانستند و افزودند: 
بدانیم  نکنیم.  باور  را  این است که حرف دشمن  کلید قضیه 
آنچه دشمن در تبلیغات خود برای اثرگذاری بر افکار عمومی 
مطرح می کند فریبکارانه و دروغ است و بی درنگ آن را رد 

کنیم.
حضرت آیت الله خامنه ای در بخش دیگری از سخنانشان، ایران 
را قله ای راهبردی در دنیا به دلیل برخورداری از موهبت هایی 
انسانی پیشرفته تر  نیروی  ارزشمند همچون امکانات طبیعی و 
از متوسط دنیا و قرار داشتن در موقعیت جغرافیایی  خوب و 
جغرافیای سیاسی حساس برشمردند و افزودند: ایران از حدود 
۸۰ سال قبل به مدت چند دهه متعلق به آمریکا بود اما انقلاب 
اسلامی کشور را از مشت آمریکا خارج کرد و به همین علت 

است که تلخکامی آنها از انقلاب، فراموش شان نمی شود.
چرا  اینکه  بر  مبنی  افراد  برخی  سخنان  به  اشاره  با  ایشان 
جمهوری اسلامی با وجود ارتباط با کشورهای اروپایی و دایر 

مذاکره  به  ایران، حاضر  در  آنها  بودن سفارت 
و ارتباط با آمریکا نیست، گفتند: ایرانِ قبل از 
انقلاب  که  بود  آمریکا  تملّک  تحت  انقلاب، 
سیاسی  عظیم  ثروت  آن  شد  باعث  اسلامی 
شود  خارج  آمریکایی ها  قبضه  از  اقتصادی  و 
بنابراین کینه آنها از انقلاب شتری است و این 

تفاوت زیادی با کشورهای اروپایی دارد.
گرفتن  پس  در  آمریکا  ناکامی  انقلاب،  رهبر 
سال   ۴۶ در  سنگین  هزینه های  وجود  با  ایران 
گذشته را علت دیگر کینه آنها از ملت ایران و 
آمریکا  افزودند:  و  خواندند  اسلامی  جمهوری 
در این کشور شکست خورده و درصدد جبران 
آن شکست است؛ بنابراین هر چه بتواند با مردم 

ایران دشمنی می کند.
حضرت آیت الله خامنه ای، یکی از خواسته های 
همه  از  آمریکا  دولت  آن  رأس  در  و  استکبار 
کشورها از جمله از مسئولان جمهوری اسلامی 
در  آنها  ملاحظات  و  منافع  کردن  رعایت  را 
تاکید  با  و  خواندند  گوناگون  مسائل  طراحی 
آمریکا،  بیجای  توقع  این  به  دادن  تن  اینکه  بر 
کشور  در  جمهوریت  و  مردمسالاری  تهدید 
است، گفتند: مردم به مسئولان رأی داده اند که 
را؛  آمریکا  منافع  نه  کنند  محقق  را  آنها  منافع 
بنابراین تصمیم گیران در مسائل اقتصادی مانند 
در  حجاب،  جمله  از  فرهنگی  مسائل  و  ارز  و  تولید  تورم، 
تصمیمات خود فقط به منافع ملت ایران و جمهوری اسلامی 
را  صهیونیستها  و  آمریکا  منافع  هیچ وجه  به  و  کنند  توجه 
ملاحظه نکنند؛ زیرا آنها از بن دندان با ملت ما و جمهوری 

اسلامی دشمنند و آرزویشان ویرانی ایران است.
و  قاطع  صریح،  مواضع  از  خرسندی  ابراز  با  انقلاب  رهبر 
و  صهیونیستی  رژیم  علیه  کشورمان  رئیس جمهور  شجاعانه 
این  گفتند:  صهیونیست ها  جنایات  از  آمریکا  پشتیبانی های 

مواضع دل مردم را شاد کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اهمیت زنده نگه داشتن 
مسئله امید در مقابل فعالیت دشمن برای مأیوس کردن جوانان، 
گفتند: ما باید به هدایت و کمک الهی و به نیروی خدادادی 
حوزه  فعالان  همه  هدف  مهمترین  و  باشیم  امیدوار  ملتها، 
تبلیغات و صاحبان سخن باید زنده کردن امید در دلها و پرهیز 

از بیان سخنان ناامید کننده باشد.
و  دی   ۱۹ حادثه  از  پس  نجف  از  بزرگوار  امام  پیام  ایشان 
بشارت پیروزی به ملت ایران را نمونه ای از توجه فراوان امام 
به اهمیت امید دانستند و خاطرنشان کردند: چه کسی آن روز 
که امام نوید پیروزی نهضت را داد، باور داشت انقلاب پیروز 
می شود و قدرتی بزرگ و خط شکن همچون جمهوری اسلامی 
در این منطقه از جهان سر بر خواهد آورد که جلوی بسیاری 
از تجاوزها و اهداف خباثت آلود غرب را بگیرد؟ و چه کسی 
باور می کرد که روزی فرا برسد که در کشورهای غربی و حتی 

خود واشنگتن پرچم آمریکا به آتش کشیده شود؟
نگاه  در  نیز  را  کشور  اقتصادی  مسائل  افق  انقلاب،  رهبر 
کارشناسان و افراد مطلع از واقعیات، امیدوارکننده خواندند و 
افزودند: برخی افراد تحقق سیاست  هایی مانند رشد اقتصادی 
نمایشگاه  در  که  در حالی  می دانند  ناممکن  را  هشت درصد 
فعالان اقتصادی که چندی قبل رئیس جمهور نیز از آن دیدن 
بدون  درصد  هشت  رشد  تحقق  که  شد  ثابت  و  گفته  کرد، 
احتیاج به خارج، امکان پذیر است و رئیس جمهور هم حرف 

آن فعالان و کارشناسان را تکرار کرد
و  دانستند  پشتکار  و  تلاش  را  امید  دادن  ثمر  لازمه  ایشان 
امیدواری و تلاش، لوازم پیشرفت کشور را  با  باید  افزودند: 

تأمین کنیم.
حضرت آیت الله خامنه ای در پایان سخنانشان با تأکید بر اینکه 
شدن  کمرنگ  موجب  نباید  سوریه  جمله  از  منطقه  حوادث 
مسئله فلسطین شود، گفتند: مایه اصلی مقاومت، ایستادگی در 

مقابل حرکت خباثت آلود رژیم صهیونی است.
شدن  قوی تر  روز  به  روز  و  ماندن  »زنده  بر  تأکید  با  ایشان 
مقاومت«، گفتند: ما از مقاومت در غزه، کرانه باختری، لبنان، 
یمن و در هر نقطه ای که مقابل رژیم صهیونیستی ایستادگی و 

مقاومت کند، حمایت می کنیم.

و  همسایگی  در  مهم  کشوری  عراق  گفت:  جمهور  رئیس 
عالی ترین  در  و عراق  ایران  روابط  ماست.  راهبردی  شریک 
سطوح  در  ما  همکاری  دامنه  بر  و  است  جریان  در  سطح 

افزوده می شود. 
»مسعود پزشکیان« رئیس جمهور در نشست خبری با »محمد 
شیاع السودانی« نخست وزیر عراق که امروز به تهران آمده، 
بیان کرد: امیدواریم در پرتو این سفر و حسن اعتماد بین دو 
کشور، روند توسعه همکاری های دوجانبه شتاب بیشتر گرفته 
و گام های مؤثری در مسیر همگرایی دو کشور برداشته شود.

شریک  و  همسایگی  در  مهم  کشوری  عراق  افزود:  وی 
سطح  عالی ترین  در  عراق  و  ایران  روابط  ماست.  راهبردی 
افزوده  سطوح  در  ما  همکاری  دامنه  بر  و  است  جریان  در 
ثبات و توسعه محیط  ایران همواره خواهان صلح،  می شود. 
پیرامون خود است و پیشرفت مردم عراق هم برای ما اهمیت 
دوره  تروریسم،  دوران  از  گذر  از  بعد  عراق  دارد.  بالایی 

توسعه را تجربه می کند و این مسیر تداوم خواهد داشت.
ادامه ی  رئیس جمهور عنوان کرد: سفر نخست وزیر عراق در 

سفر من به عراق و از نقاط عطف دو کشور است که نتایج 
امروز  دیدار  در  شد.  خواهد  مشخص  آینده  در  آن  مثبت 
مذاکرات  منطقه،  اخیر  تحولات  پیرامون  رایزنی  ضمن  ما، 
خوبی درباره توسعه همکاری های دوجانبه در تمامی ابعاد و 

زمینه های موجود داشتیم.
دغدغه های  از  کشور  دو  هر  کرد:  خاطرنشان  پزشکیان 
ثبات  برخوردارند؛  سوریه  جاری  تحولات  درباره  مشترک 
و آرامش در سوریه، حفظ تمامیت ارضی این کشور، مقابله 
مناطق  از  اسرائیل  خروج  ضرورت  تروریستی،  گروه های  با 
اشغالی، توجه به احساسات مذهبی و بقاع و اماکن مقدسه از 

جمله ی این دغدغدهاست.
به گزارش تسنیم، وی اظهار داشت: خطر تروریسم و احتمال 
فعال شدن مجدد هسته های تروریسم از دغدغه های دو طرف 
و مباحث امروز ما بود که هوشیاری و همکاری دو کشور را 
برنامه  ما،  امروز  دیدار  یادآوری می کند. در  از گذشته  بیش 
بار  امنیتی  توافق  کامل  اجرای  و  کشور  دو  همکاری  جامع 

دیگر مورد بررسی و گفت وگو قرار گرفت.

همکاری های  اهمیت  درخصوص  گفت:  رئیس جمهور 
اقتصادی و تجاری برنامه های خوبی را بررسی کردیم و یکی 
از این طرح ها تسریع در مسیر تحقق احداث پروژه راه آهن 
به  خوبی  اهتمام  سودانی  آقای  که  است  بصره  به  شلمچه 
اجرای آن داشته است. طرفین بر اهمیت اجرای اسناد و رفع 
زمینه های  در  مناسبات  توسعه  داشتند.  تأکید  موجود  موانع 
گمرگی، حضور شرکت های دو کشور در پروژه های مشرکت 
تقویت  ترانزیت،  جاده ای،  نقل  و  حمل  سرمایه گذاری، 
جمله  از  متقابل  نیازهای  مشترک  تأمین  مرزی،  بازارچه های 

مسائل مورد بررسی بود.
پزشکیان اضافه کرد: از میزبانی شایسته دولت و ملت عراق 
از زوار اعتاب مقدسه و زائران اربعین، در سال های گذشته 

متشکریم.
وی عنوان کرد: توسعه روابط با همسایگان از جمله همسایه ی 
عزیزمان عراق، در اولویت سیاست خارجی ماست و امنیت، 
توسعه و رفاه مردم عراق را بخشی از منافع خود می دانیم و 

در این مسیر، از هیچ گونه همراهی دریغ نخواهیم کرد.

رئیس سازمان غذا و دارو گفت: در صورت تغییر ارز ۴۲۰۰ 
تومانی به ۲۸۵۰۰ تومان، قیمت تجهیزات پزشکی تا ۷ برابر 
افزایش خواهد یافت. برای جلوگیری از افزایش پرداختی از 
جیب بیماران، به ۳۵ هزار میلیارد تومان بودجه نیاز است. 

ارز  نوع  درباره  تسنیم  با  گفت وگو  در  پیرصالحی«  »مهدی 
 ۱۴۰۴ سال  در  پزشکی  تجهیزات  و  دارو  به  تخصیصی 
پزشکی  تجهیزات  و  دارو  برای  ترجیحی  ارز  کرد:  اظهار 
ارز  حال،  این  با  داشت.  خواهد  ادامه  نیز  آینده  سال  در 
ارز  به  پزشکی  تجهیزات  به  تخصیص یافته  تومانی   ۴۲۰۰
ترجیحی یا ۲۸,۵۰۰ تومان تغییر خواهد یافت. بنابراین، باید 
راهکارهایی برای حمایت از بیماران تدوین کنیم تا افزایش 

نرخ ارز تخصیصی منجر به افزایش پرداختی از جیب مردم 
نشود.

سال  در  پزشکی  تجهیزات  برای  تخصیصی  ارز  افزود:  وی 
جاری ۲/۱ میلیارد دلار بوده است. برای جبران مابه التفاوت 
میلیارد  هزار   ۳۵ تومان، حدود   ۲۸,۵۰۰ به   ۴۲۰۰ از  ارزی 
تومان بودجه نیاز است تا از بیماران حمایت شود و افزایش 

پرداخت از جیب مردم جلوگیری شود.
 ۴۲۰۰ ارز  تبدیل  با  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  پیرصالحی 
ارز  به  پزشکی  تجهیزات  واردات  و  تولید  صنعت  تومانی 
۲۸,۵۰۰ تومانی، قیمت تجهیزات پزشکی چه میزان افزایش 
کالا  وابستگی  میزان  به  موضوع  این  گفت:  یافت،  خواهد 

درصد   ۱۰۰ کالایی  اگر  مثال،  برای  دارد.  بستگی  ارز  به 
افزایش نرخ ارز، یعنی  با  وارداتی باشد، قیمت آن متناسب 
تأمین  صورت  در  البته  می یابد.  افزایش  برابر،   ۷ حدود 
بودجه مابه التفاوت ارزی، این افزایش هزینه به مردم تحمیل 

نخواهد شد.
 ۵۰ تا   ۴۰ حدود  کرد:  تأکید  دارو  و  غذا  سازمان  رئیس 
با  تولید می شود.  درصد تجهیزات پزشکی در داخل کشور 
این حال، بخشی از این تجهیزات وابسته به قطعات وارداتی 
است. برای محاسبه افزایش قیمت این تجهیزات، باید سهم 
وجود،  این  با  شود.  گرفته  نظر  در  ارز  به  وابسته  قطعات 

سقف افزایش قیمت تا ۷ برابر پیش بینی می شود.

پزشکیان: 

روابط ایران و عراق در عالی ترین سطح در جریان است 

چین اخیرا با افزایش موارد ابتلا به ویروس متاپنومو انسانی 
بیمارستان ها،  شلوغی  به  منجر  که  است  مواجه   HMPV یا 
اقدامات اضطراری و نگرانی های عمومی در مورد شیوع این 
بیماری شده است؛ اما آیا پای این ویروس به ایران هم رسیده 

است و آیا امکانات تشخیص آن وجود دارد؟ 
به گزارش ایسنا، دکتر محمدرضا ظفرقندی – وزیر بهداشت 
ورود  زمینه  در  نگرانی ها  برخی  به  پاسخ  در  کشورمان 
چین  در  که  ویروسی  گفت:  کشورمان،  به  ویروس  این 
و  کرده ایم  بررسی  آزمایشگاه ها  در  مرتب  را  است  مطرح 
آزمایش های مکرری به صورت روزانه در حال انجام است.

وی تاکید کرد که این ویروس تاکنون هیچ ورودی به ایران 
نداشته است.

روابط  مرکز  رییس   – کرمانپور  حسین  دکتر  گذشته  روز 
عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت نیز تاکید کرد که 
در مورد ویروس HMPV  کیت تشخیصی داریم و به صورت 

روزانه در کشور رصد می شود.
وی همچنین درباره برخی نگرانی ها درباره اپیدمی شدن این 
این  امکان  لازم  آمادگی های  به  توجه  با  که  گفت  ویروس 
تا  باشیم  آماده  که  است  این  منطقی  اما  است،  کم  موضوع 
غافلگیر نشویم و در همین راستا نیز تمام شبکه های بهداشت 

در آمادگی کامل اند.
بیماری های  اکثر  همانند  نیز  بیماری  این  کرمانپور  اذعان  به 
ویروسی از جمله سرماخوردگی، درمان قطعی ندارد و تنها 
راه پیشگیری از آن شست وشوی مرتب دست، ماسک زدن 
در  استراحت  و  ازدحام  پر  اماکن  تهویه  شلوغ،  مراکز  در 

صورت بروز علایم است.
یک   HMPV یا  انسانی  متاپنوموویروس  ایسنا،  گزارش  به 
و  سرماخوردگی  مشابه  علائمی  که  است  تنفسی  ویروس 
طور  به  بیماری  این  که  حالی  در  کند.  می  ایجاد  آنفلوآنزا 
معمول خفیف است، می تواند منجر به عوارض شدید مانند 
ذات الریه شود به ویژه در نوزادان، افراد مسن و کسانی که 

سیستم ایمنی ضعیفی دارند.
این ویروس جدید نیست اما در میان افزایش موارد ابتلا به 
توجه  مورد  چین  شمال  در  سال   ۱۴ زیر  کودکان  در  ویژه 

قرار گرفته است.
این ویروس اولین بار در سال ۲۰۰۱ در هلند شناسایی شده 
و علائم آن شامل تب، سرفه، خرخر، تنگی نفس و در موارد 

شدیدتر، پنومونی است.
افزایش در موارد ابتلا با هوای سردتر و افزایش فعالیت در 
داخل خانه همزمان است، شرایطی که به طور معمول باعث 
گسترش ویروس های تنفسی می شود. چین تاکید دارد که 

این افزایش با روندهای فصلی مطابقت دارد.

وزیر بهداشت :
ویروس جدید چینی وارد ایران 

نشده است

رئیس سازمان غذا و دارو اعلام کرد

افزایش قیمت تجهیزات پزشکی تا ۷ برابر در سال آینده 

معاون حقوقی و امور مجلس وزارت آموزس وپرورش گفت: 
پیشنهاد  از ساخت مدرسه،  انبوه سازان  فرار  راه  بستن  برای 
تغییر قانون را ارائه کردیم تا واژه ها به طور دقیق مشخص 

شوند. 
تهران  استان  در  آموزشی  فضای  کمبود  تسنیم،  گزارش  به 
یکی از چالش های بزرگ حوزه آموزش است که با افزایش 
تراکم دانش آموزان در کلاس های درس، کیفیت آموزش را 

به شدت تحت تأثیر قرار داده است.
مسئولان وزارت آموزش و پرورش به تازگی جمعیت بالای 
ابتدایی  دوره  در  به ویژه  دولتی  مدارس  درس  کلاس های 
دانش آموزان  یادگیری  فقر  در  دخیل  عوامل  از  یکی  را 
که  می شود  گفته  شرایطی  به  یادگیری  فقر  کردند.  اعلام 
مهارت های  مدرسه،  در  حضور  علی رغم  دانش آموزان، 
پایه ای مانند خواندن، نوشتن، حساب کردن و سخن گفتن را 

به طور کامل کسب نمی کنند،
فضاهای  توسعه  ضرورت  و  مدرسه  کمبود  اساس  این  بر 
شده  تبدیل  دولت  اولویت های جدی  از  یکی  به  آموزشی، 

است.
بر اساس قوانین موجود، انبوه سازان موظفند به ازای هر ۲۰۰ 
واحد مسکونی، یک مدرسه بسازند؛ با این حال، بسیاری از 
عدم  این  نتیجه  نمی کنند.  پیروی  قانونی  الزام  این  از  آن ها 
اجرا، بحران شدید کمبود مدرسه به ویژه در برخی مناطق 
تهران است که موجب شده کلاس های درس با تراکم بالای 

دانش آموزان برگزار شوند.
قاسم احمدی لاشکی معاون حقوقی و امور مجلس وزارت 
مشکل  این  حل  برای  گفت:  تسنیم  به  پرورش  و  آموزش 
ارائه  را  پرورش  و  آموزش  شوراهای  قانون  تغییر  پیشنهاد 
کردیم و در قانون جدیدی که تدوین شده، واژه ها به طور 
شفاف بیان شده است تا راه فرار انبوه سازان بسته شود البته 
پیشنهادهایی به نمایندگان مجلس ارائه داده ایم، اما اینکه این 

پیشنهادها چقدر به ثمر بنشیند، مهم است.
برخی  در  انبوه سازان  چرا  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  وی 
نقاط کشور مدرسه نمی سازند و آیا برای حل این موضوع 
پرونده قضایی تشکیل شده است، گفت: در ماده ۱۸ قانون 
ساخت وساز  برای  شرایطی  پرورش  و  آموزش  شوراهای 
پیش بینی شده است. به عنوان مثال، این ماده می گوید هر ۲۰۰ 
واحدی که ساخته می شود، باید یک مدرسه نیز ساخته شود. 
متأسفانه برخی از قانون فرار می کنند و به جای ۲۰۰ واحد، 
۱۹۹ واحد می سازند تا مدرسه ای نسازند و با این کار دست 

ما را از نظر قانونی می بندند.
و  آموزش  می گوید  هفتم  برنامه  قانون   ۹۲ ماده  افزود:  وی 
باید  دستگاه ها  همه  و  است  ملی  امر  یک  مثابه  به  پرورش 
این گونه  متأسفانه  اما  باشند،  پرورش  آموزش و  در خدمت 
نیست. ما هر دستگاهی را که از مفاد قانون فرار کرده باشد، 

دنبال می کنیم.
پرورش  و  آموزش  وزارت  مجلس  امور  و  حقوقی  معاون 
گفت: در حال حاضر تعداد کسری کلاس های درس بسیار 
زیاد است. سرانه فضای آموزشی فعلی ۵,۲۸ مترمربع است 
این در  برسد.  مترمربع  به ۶,۱  برنامه هفتم  پایان  تا  باید  که 

حالی است که متوسط استاندارد جهانی ۸,۳ مترمربع است.
احمدی لاشکی ادامه داد: برای رسیدن به استاندارد مدنظر 
در برنامه هفتم توسعه با در نظر گرفتن کمترین هزینه، سالی 
۶۰ هزار میلیارد تومان پول نیاز است. این مبلغ را چه کسی 
باید تأمین کند؟ از عوارض، مالیات، انبوه سازان یا بانک ها؟ 
خواهد  ادامه  همچنان  ناعدالتی  نشود،  حل  مسئله  این  اگر 
داشت.وی در ادامه بیان کرد: فکر نکنید تهران از نظر سرانه 
فضای آموزشی وضعیت خوبی دارد. تهران رتبه ماقبل آخر 
را دارد و تنها سیستان و بلوچستان پایین تر از تهران است. 
برنامه های منظم و  با  امیدواریم  نیست و  این شرایط زیبنده 

مدون بتوانیم به وضعیت مناسبی برسیم.

پیشنهاد تغییر قانون
 بسته شدن راه  فرار از مدرسه سازی 

در  آتش بس  برقراری  پیرامون  مذاکرات  قطر: 
غزه در سطح فنی ادامه دارد 

برقراری  به  مربوط  مذاکرات  که  کرد  اعلام  قطر  خارجه  وزارت 
آتش بس در غزه در سطح فنی ادامه دارد.  سخنگوی وزارت خارجه 
به  مربوط  مذاکرات  فنی مخصوص  هیات های  که  کرد  اعلام  قطر 
نشست  قاهره  یا  دوحه  در  مداوم  به طور  غزه  در  آتش بس  توافق 
تصریح  همچنین  قطر  خارجه  وزارت  می کنند. سخنگوی  برگزار 
نیز  و  توقف جنگ در غزه  برای  میانجیگرایانه  کرد که تلاش های 
نشست های فنی همچنان ادامه دارد.وی در ادامه بر حمایت از مردم 

سوریه در زمینه های انسانی و فنی تاکید کرد.
کره  رئیس جمهور  دستگیری  برای  جدید  حکم 

جنوبی صادر شد 
دریافت  از  -سه شنبه-  امروز  جنوبی،  کره  فساد  با  مبارزه  سازمان 
رئیس جمهور  یئول«  سوک  »یون  دستگیری  برای  جدید  حکم 
فساد  مورد  در  تحقیقات  داد.اداره  خبر  کشور  این  استیضاح شده 
مقامات عایل رتبه اعلام نکرد که مدت اعتبار این حکم چند روز 
پرسش  به  پاسخ  از  اداره،  این  سربازرس  وون«  دانگ  است.»اوه 
نمایندگان در این باره که این حکم تا چه زمان اعتبار دارد خود 
داری کرد و گفت: »هنگامی که سازمان مبارزه با فساد و پلیس به 
برای اجرای حکم هستند چنین اطلاعاتی حساس  دنبال راه هایی 

است«.این گونه احکام معمولا ۷ تا ۱۰ روز اعتبار دارند. 
سریع تر  هرچه  باید  غزه  در  آتش بس  علی اف: 

برقرار شود 
شد.  غزه  در  فوری  آتش بس  خواستار  آذربایجان  رئیس جمهور 
»الهام علی اف« رئیس جمهور آذربایجان در مصاحبه ای با کانال های 
تلویزیون دولت این کشور گفت: »هر چقدر سریع تر این درگیری 
در غزه پایان یابد و آتش بس در این باریکه برقرار شود، وضعیت 
برای همه بهتر خواهد بود.«وی در ادامه  خاطرنشان کرد جمهوری 
آذربایجان چندین سال است که برای فلسطین کمک های سیاسی، 
راه حل  خواهان  »ما  گفت:  است.بوی  کرده  ارائه  مادی  و  معنوی 
این  به  فلسطین  مستقل  کشور  یک  تشکیل  هستیم.  کشوری  دو 

درگیری ها پایان می دهد. همه باید این را بدانند.«
از  ترامپ  خروج  درباره  اروپا  اتحادیه  هشدار 

توافق پاریس 
خروج  درباره  اروپا  اتحادیه  هوایی  و  آب  تغییرات  بخش  رئیس 
داد و  پاریس هشدار  توافق آب و هوایی  از  آمریکا  دولت جدید 
دیگر   بار  آمریکا  منتخب  رئیس جمهور  ترامپ  دونالد  »اگر  گفت: 
بین المللی  پاریس خارج کند، تلاش های  توافق  از  را  این کشور 
مواجه  جدی  ضربه ای  آب و هوایی  با  تغییرات  کردن  مطرح  برای 
خواهد شد«. »وپک هوکسترا« کمیسیونر آب و هوایی اتحادیه اروپا 
در مصاحبه ای گفت: »وقوع این اتفاق می تواند منجر به ضربه جدی 
از  »خروج  افزود:  باشد«وی  المللی  بین  سیاست آب و هوایی  برای 
توافق پاریس از سوی آمریکا دیگر کشور ها را مجبور می کند تا در 

پاسخ به آن  سیاست های آب و هوایی خود را دو چندان کنند«.
تمجید جولانی از پاپ فرانسیس 

 »احمد الشرع« رهبر دولت موقت سوریه با »ابراهیم فلتس« یک مقام 
روزنامه  در  که  مقاله ای  در  کرد.فلتس  گفت وگو  و  دیدار  واتیکان 
واتیکان »اوزرواتوره رومانو« منتشر شد در باره احمد الشرع نوشت: 
»الشرع، در این دیدار، قدردانی و تحسین خود را از پاپ فرانسیس 
ابراز و تاکید کرد که مسیحیان در سوریه اقلیت نیستند، زیرا آن ها 
بخشی جدایی ناپذیر از کشور هستند و نقش مهمی در تاریخ آن ایفا 
کرده اند«.فلتس، تاکید کرد که الشرع سعی کرده است از این دیدار 

برای ابراز قدردانی و احترام خود به پاپ فرانسیس استفاده کند.
اروپا  اتحادیه  تحریم های  کاهش  دنبال  به  آلمان 

علیه سوریه است
به گفته منابع آگاه، آلمان در تلاش برای کاهش تحریم های اتحادیه 
اروپا علیه سوریه است و اسنادی را در این رابطه به پایتخت های 
به روزنامه  این موضوع  به  آشنا  افراد  است.  داده  تحویل  اروپایی 
»فایننشال تایمز« گفتند که آلمان در تلاش برای کاهش تحریم های 
اتحادیه اروپا علیه سوریه است.منابع به این رسانه انگلیسی گفتند 
پایتخت های  به  را  اسنادی  آلمانی  مقامات  دسامبر،  اواخر  در  که 
کاهش  برای  کلیدی  حوزه های  آن  در  که  کردند  ارائه  اروپایی 

احتمالی تحریم ها مشخص شده بود.
پیوستن  علیه  مسکو  با  ترامپ  یکسان  موضع 

اوکراین به ناتو
پیوستن  علیه  مسکو  موضع  تایید  با  آمریکا  منتخب  رئیس جمهور 
اوکراین به ناتو، گفت احساسات روسیه را در مورد حضور »کسی 
درست در آستانه در« را درک می کند. »دونالد ترامپ« رئیس جمهور 
منتخب آمریکا گفته است موضع روسیه را مبنی بر اینکه اوکراین 
که  کرد  تاسف  ابراز  و  می کند  درک  باشد،  ناتو  از  بخشی  نباید 
با »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور  نمی تواند قبل از مراسم تحلیف 
روسیه دیدار داشته باشد.اگرچه اعضای ناتو و دولت دموکرات جو 
بایدن از عضویت نهایی کی یف حمایت کرده اند، اما اوکراین هرگز 

دعوتی دریافت نکرده است. 
و  آمریکا  سفارتخانه های  بازگشایی  طالبان 

کشورهای اروپایی در افغانستان را خواستار شد
سفارت  بازگشایی  خواستار  قطر  در  طالبان  سیاسی  دفتر  رئیس 
شاهین«  «سهیل  شد.    افغانستان  در  اروپایی  کشورهای  و  آمریکا 
رئیس دفتر سیاسی طالبان در دوحه از آمریکا و کشورهای اروپایی 
کنند. بازگشایی  را  کابل  در  خود  سفارتخانه های  که  خواست 

شاهین  که  داد  گزارش  مطلب  این  انتشار  با  نووستی  خبرگزاری 
در گفت وگویی با وبگاه خبری طلوع نیوز بیان کرد: این موضوع 
از طریق دفتر سیاسی قطر به سفرای بسیاری از کشورها اطلاع داده 
عادی  دیپلماتیک  روابط  می تواند  نیز  آمریکا  بنابراین،  است.  شده 
خود را از طریق سفارتش در کابل ازسر بگیرد.او افزود که دولت 
افغانستان به دنبال ایجاد روابط مثبت و مبتنی بر منافع دوجانبه با 

تمامی کشورها است.
آمریکا  قلمرو  به عنوان  کانادا  از  نقشه ای  ترامپ 

منتشر کرد
در  را  نقشه   ۲ آمریکا  منتخب  جمهور  رئیس  ترامپ«  »دونالد 
شبکه های اجتماعی به اشتراک گذاشته است که کانادا را به عنوان 
قلمرو ایالات متحده نشان می دهد. او این تصویر را ساعاتی پس 
از رد ادعای مکرر خود مبنی بر اینکه کانادایی ها تحت حاکمیت 
ایالات متحده شادتر خواهند بود، منتشر کرد.ترامپ در این اقدام 
واحد  کشور  یک  به عنوان  را  کانادا  و  متحده  ایالات  از  نقشه ای 
ایالتی پاک شده و عبارت  به اشتراک گذاشت که در آن مرزهای 
قرار گرفته است.وی  نقشه جدید  بر روی  »ایالات متحده آمریکا« 
سپس تصویری از قلمرو هر ۲ کشور را که به رنگ پرچم ایالات 
منتشر  »اوه کانادا«  با عبارت  متحده رنگ آمیزی شده است، همراه 

کرد.
اظهارات  درخصوص  کانادا  خارجه  وزیر  واکنش 

ترامپ برای الحاق کانادا
وزیر خارجه کانادا به درخواست های ترامپ برای الحاق این کشور 
جمهور  رئیس  ترامپ،  داد.دونالد  نشان  واکنش  آمریکا  خاک  به 
منتخب آمریکا که از بیستم ژانویه به طور رسمی سکان کاخ سفید 
برای  ادعاهایی  کردن  مطرح  حال  در  گرفت  خواهد  دست  در  را 
این سرزمین ها،  از  یکی  آمریکاست.  به  الحاق سرزمین های جدید 
کشور کاناداست.بر این اساس، ملانی جولی، وزیر خارجه کانادا به 
اظهارات ترامپ پیرامون الحاق این کشور به خاک آمریکا واکنش 
نشان داد.وی نوشت: سخنان ترامپ برای تبدیل کانادا به ایالت ۵۱ 
آمریکا نشان دهنده آن است که ترامپ درک درستی از آنچه کانادا 

را به یک کشور قوی تبدیل کرده است، ندارد.
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معاون قوه قضائیه در سفر به آستارا:
محیط  های بندر، راه آهن و گمرک 

آستارا باید در شان مردم بازسازی شود

معاون قضایی قوه قضاییه تاکید کرد
تعیین ضرب الاجل برای معافیت 
شهروندان رودباری از عوارض 

آزادراهی

اژه ای: مسائل گیلان در داخل استان قابل حل است
 دشمن از ایران قوی می ترسد

رئیس دستگاه قضا با بیان اینکه مسائل گیلان در داخل استان 
قابل حل است، گفت: دشمن از ایران قوی می ترسد.

ظهر  اژه ای  محسنی  غلامحسین  والمسلمین  الاسلام  حجت 
رشت  در  گیلان  مردم  مختلف  اقشار  با  دیدار  در  چهارشنبه 
اظهار کرد: محدودیت زمان در این نشست و دیدار با اقشار 
مردم جفا در حق گیلان است که نتوانستند تمامی مسائل را 

تبیین کنند.
رئیس دستگاه قضا با گرامیداشت ماه مبارک رجب بیان کرد: 
و  شدن  ساخته  ساختن،  برای  طلایی  فرصت  رو  پیش  ایام 

خودسازی است .
اژه ای با بیان اینکه خدمتگزاری فرصت طلایی برای مسئولان 
است، گفت: همه مسئولان و مردم در درگاه الهی در معرض 

آزمایش قرار دارند.

افزود:  امتحان هستیم،  اینکه هر لحظه در معرض  بیان  با  وی 
رسیدن به قرب الهی هوشمندی و توجه آزمون ها و آزمایش ها 

است.
رئیس عدلیه با بیان اینکه جنگ اقتصادی از دیرباز بوده است، 
گفت: ایران اسلامی از دیرباز در معرض انواع و اقسام جنگ ها 

قرار دارد.
دشمن به دنبال ایجاد نارضایتی در جامعه است

اژه ای با بیان اینکه در مقابل مشکلات و مسائل کم نمی آوریم، 
اضافه کرد: دشمن با پمپاژ دروغ، تشدید تحریم ها و فشارهای 

روانی دنبال ایجاد نارضایتی در جامعه است.
خنثی  مردم  هوشمندی  با  دشمن  نقشه های  اینکه  بیان  با  وی 
می شود، افزود: بصیرت و آگاهی محور خنثی سازی توطئه ها و 

فریب های دشمن است.

در  گیلان  افتخارات  به  اشاره  با  قضائی  دستگاه  رئیس 
مرزهای  از  صیانت  در  گیلان  کرد:  بیان  مختلف  عرصه های 
گذاشته  تمام  سنگ  جغرافیایی  و  سیاسی  فرهنگی،  اخلاقی، 

است.
اژه ای با اشاره به نهضت جنگل و افتخارات سردار شهید میرزا 
کوچک خان جنگلی اضافه کرد: قیام جنگل پایه گذار حفظ و 

حراست از ایران بود.
افزود:  هستند،  نترس  و  شجاع  گیلانی ها  اینکه  بیان  با  وی 
مهم  شاخصه  خدا  راه  در  جهاد  و  دلاوری ها  شجاعت ها، 

گیلانی ها است.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به توانمندی ها و قابلیت های گیلان 
تاریخی، سیاسی و  مواهب طبیعی،  از  مملو  بیان کرد: گیلان 

فرهنگی است.
اژه ای با تأکید بر لزوم حفظ وحدت و انسجام در بین آحاد 
سلیقه ها،  اختلاف  کنار  در  کرد:  تصریح  مسئولان  و  مردم 

اندیشه ها و عقیده ها، در مقابل دشمن وفاق و وحدت داریم.
باید در برابر دشمن اختلافات را کنار بگذاریم

وی با بیان اینکه دشمن دنبال دوقطبی سازی در جامعه است، 
افزود: باید در مقابل دشمن اختلافات را کنار بگذاریم.

رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه دشمن از ایران قوی می ترسد، 
گفت: دشمن به دنبال ناامیدسازی، تفرقه افکنی و در نتیجه از 

پا در آوردن ایران اسلامی است.
محسنی اژه ای با اشاره به ظرفیت های بزرگ در کشور و گیلان 
انسجام و هم دلی مشکلات کشور و  با وحدت،  اضافه کرد: 

گیلان حل شدنی است.
وی با بیان اینکه مسائل گیلان در داخل استان قابل حل است، 
باید  استان  متعدد گیلان در  پایه گذاری حل مشکلات  افزود: 

شکل بگیرد در مرکز هم در این حوزه کمک می کنیم.
رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه بنای این دستگاه استیفای حق 
است، گفت: برای استیفای حق باید مدارک و مستندات کافی 

داشته باشیم.
ایثارگران در  با اشاره به درخواست دادگاه ویژه برای  اژه ای 
گیلان اضافه کرد: تسهیل گری و تسریع در روند رسیدگی به 

پرونده ها در اولویت قرار گیرد.

گردشگری گیلان، فرصتی نیازمند هدایت
 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گیلان با 
بیان اینکه ۶۰ میلیون نفر شب اقامت از ابتدای امسال در جدول 
بعنوان یکی  به ثبت رسیده است، گفت: گیلان  استان  اقامتی 
از مقاصد مهم گردشگری کشور مطرح است و این موضوع 
اما هدایت  بوده و هست  استان  برای  فرصتی  اگرچه همواره 
گردشگران مقوله ای است که باید بصورت جدی مورد توجه 

قرار گیرد. 
ولی جهانی روز سه شنبه در گفت و گو با ایرنا افزود: اگر قبلا 
تنها چند شهرستان استان مقصد سفر بود اینک ۱۷ شهرستان 
استان گردشگر پذیر شده و ماسال در این بین پیشرو است اما 
تاسیسات گردشگری استان جوابگوی این حجم از گردشگر 
نیست و به قطع این میزان استقبال از سفر به گیلان باید هدایت 
شود و لازمه این موضوع ارج نهادن به سرمایه گذاران است.

وی با بیان اینکه در ۹ ماهه امسال حضور نزدیک به ۳۳ هزار 
گردشگر خارجی در مراکز اقامتی استان به ثبت رسیده است 
از افزایش ۳۰ درصدی بازدید گردشگران درا ین مدت نسبت 
به مدت مشابه پارسال خبر داد و گفت: متاسفانه گاه مشاهده 
می شود که بناهای تاریخی استان و جنگل های هیرکانی نیز از 

هجوم و آسیب گردشگران در امان نمی ماند.
هیرکانیان محل جولان آفرود سواران نیست

بر  ایران  طبیعی  میراث  دومین  عنوان  به  هیرکانی  جنگل های 
اساس معیار ۹گانه به شماره ۱۵۸۴ در فهرست میراث جهانی 
یونسکو ثبت شد و اینک مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری 
جنگلی  های  جاده  که  داد  هشدار  گیلان  دستی  صنایع  و 

هیرکانی محل جولان آفرود سواران نیست.
در  گیلان  از مشکلات گردشگری  یکی  کرد:  جهانی تصریح 
نقلیه به همه  با هر وسیله  زمان حاضر آن است که گردشگر 
نقاط استان دسترسی دارد و این به لحاظ حفاظت از گونه های 
نادر زیست محیطی صحیح نیست؛ در گذشته در تمام مناطق 
طرح  جاده های  هیرکانی  جنگل های  جمله  از  استان  جنگلی 
محل جولان  جاده ها  این  امروز  که  بود  شده  احداث  جنگل 
آفرود سواران و مسیری برای دسترسی گردشگران به عمق این 

جنگل های ارزشمند است.
وی ادامه داد: جنگل های هیرکانی در تیرماه سال ۱۳۹۸ در چهل 
آذربایجان- کشور  در  یونسکو  جهانی  گردهمایی  سومین  و 

باکو- به عنوان دومین میراث طبیعی ایران در فهرست میراث 
جهانی یونسکو ثبت شده است؛ مناطق حفاظت شده سیاهرود 
با مساحت ۵۸ هزار و ۵۳۴  لیسار  رودبار، گشت رودخان و 

هکتار در این استان قرار دارند.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گیلان بیان 
کرد: از این جنگل ها به عنوان »فسیل زنده« یا »موزه طبیعی« و 
مادر جنگل های جوان اروپا و شمال آمریکا یاد می شود زیرا 
خاستگاه و یکی از مهمترین پناهگاه های باختر اوراسیا برای 
گونه های گیاهی باقیمانده از دوران سوم زمین شناسی، انواع 
بومی  نادر و در معرض خطر گیاهی و جانوری و گونه های 

محلی، منطقه ای و جهانی به شمار می روند.
با  هم زیستی  سال  هزاران  پیشینه  اگرچه  یادآورشد:  جهانی 
انسان از آسیب های فراوان به این جنگل های باستانی و یگانه 
و  دسترس  غیرقابل  و  تند  شیب های  در  اما  می کند  حکایت 
ارتفاعات بالا بخش های وسیعی از جنگل های هیرکانی روند 
تکامل طبیعی خود را می پیمایند و ما را بر آن می دارند که در 

حفاظت از این گنجینه ارزشمند باستانی بکوشیم.
جنگل  طرح  مسیرهای  است  آن  ما  پیشنهاد  کرد:  اظهار  وی 
و  بخشداران  فرمانداران،  و  باشد  طبیعی  منابع  مدیریت  در 
را  خویش  منطقه  گردشگران  مدیریت  شهرستان   ۱۷ دهیاران 
همانند روستای حلیمه جان عهده دار شوند تا گیلان از گزند 
بخش  از  بهره مندی  و  مانده  امان  در  گردشگری  آسیب های 
خصوصی و مدیریت دهیاری موجب رونق اقتصاد محلی شود.

این مسئول با بیان اینکه متاسفانه برخی از آثار تاریخی استان 
از گزند دشنه و یادگار نویسی گردشگرنماها در امان نمی ماند 
گذرند،  نمی  نیز  سنگواره ها  بردن  یادگار  به  از  گاه  حتی  و 
گفت: معتقدم تمام روستاها باید از مدیریت گردشگری توسط 
دهیاران بهره مند شده و این گونه نباشد که گردشگران در هر 

کجا بخواهند، اقامت گزینند.
فرصت های سرمایه گذاری در کش و قوس دستگاه های 

اجرایی گیلان

گیلان  گردشگری  و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
ادامه داد: ۲۷ دستگاه با این اداره کل همکاری دارند اما در 
بطوری که  دارد  وجود  زیادی  مشکلات  گذار  سرمایه  جذب 
بیش از ۵۵۰ موافقت اصولی در سه سال گذشته صادر شده 
به سرمایه گذاری  تبدیل  مورد  از۱۳۰  بیش  تعداد  این  از  که 
اجرایی  دستگاه های  این  میان  قوس  و  کش  در  بقیه  و  شده 

سرگردان است.
جهانی با بیان اینکه در زمان حاضر فرآیند سرمایه گذاری در 
کرد:  اظهار  می کشد،  طول  ماه  هفت  یا   ۶ گردشگری  حوزه 
در  سرمایه گذاری  فرآیند  تسهیل  راستای  در  شده  پیشنهاد 
پروژه های  تا  تشکیل شود  حوزه گردشگری کمیته هماهنگی 
صدور  های  دستگاه  و  مطرح  کمیته  این  در  سرمایه گذاری 
مجوز در آن نظر خود را اعلام کنند تا از اتلاف وقت و هزینه 

پیشگیری شود.
وی تاکید کرد: حجم مسافر به سمت گیلان افزایش چشمگیری 
نیاز این میزان  یافته و تاسیسات گردشگری استان جوابگوی 
بخش  سرمایه های  ورود  نیازمند  حوزه  این  و  نیست  مسافر 

خصوصی و تسهیل روند سرمایه گذاری هاست.
۹۰ اثر تاریخی در ماسوله احیا شده است

نیز  ماسوله  جهانی  ثبت  فرآیند  ادامه  خصوص  در  جهانی 
به  جدی  بطور  که  است  سال   ۲ کل  اداره  این  داد:  توضیح 
موضوع ورود کرده و با جدیت آن توانستیم ۹۰ اثر تاریخی 
در ماسوله را احیاء کنیم که این موضوع نقش مهمی در ثبت 

جهانی این اثر ارزشمند دارد.
کاروانسرا،  نانوایی،  چلنگری،  چشمه،  آسیاب،  گفت:  وی 
مساجد تاریخی، بقاع امامزاده ها و خانه های تاریخی از جمله 
آثاری هستند که در این راستا مرمت و احیاء شده اند ضمن 
آنکه فرآیند ثبت جهانی به ما کمک کرد ماسوله را به حالت 
اولیه برگردانده و تمام بازارچه های ناهمگون ساماندهی شده 

و وسایل چینی جمع آوری شوند.
وی ادامه داد: همچنین ۴ محوطه باستانی کاوش شد که تا پیش 
از این کاوش ها گمان می رفت فقط کهنه ماسوله مرکز تولید 
باستان  کاوش های  با  اما  است  همجوار  مناطق  و  ایران  آهن 
شناسی هیات ایران و چین در ارتفاعات ماسوله مشخص شد 
تولید آهن  قبل مرکز  منطقه در هزار سال  این  تمام کوه های 
برای  باستان شناسی دیگر  کشوربوده است و الان سه مجوز 
سال  در  ماسوله  امیدواریم  و  است  شده  درخواست  کاوش 

۱۴۰۴ در فهرست میراث جهانی ثبت شود.
ماسوله در ۲۵ کیلومتری جنوب غربی شهرستان فومن در کنار 
و  اراضی شالی  پهنه صخره سنگ ها،  بر  رودخانه های جاری 
به فرد در دل  باغ های چای و معماری پلکانی گلِین منحصر 
شمعدانی  گلدان های  و  چوبی  پنجره های  با  همراه  کوهستان 
ملی  آثار  فهرست  در   ۱۰۹۰ شماره  با   ۱۳۵۴ سال  رنگینش، 
کشور به ثبت رسید و ثبت جهانی آن از سال ۱۳۹۰ در دستور 

کار قرار گرفت.
شهرک تاریخی ماسوله، سال ۲۰۰۷ در میراث تاریخی یونسکو 
به  آسیب  و  تغییر  هرگونه  مسیر  تا  شد  ثبت  موقت  طور  به 
آن بسته شود. در گذر سال ها این شهر رفت و آمد مدیران، 
کارشناسان بین المللی، ملی و استانی بسیاری را به خود دید 
که بررسی ها و گزارش های متعددی را از این قطعه تاریخی 

به همراه داشت.
باقی  یونسکو  اندرخم  ماسوله  پرونده جهانی شدن   همچنان 
مانده بود تا اینکه آبان ۱۴۰۰ ماسوله عنوان شهر کامل از نگاه 
ارزیابان بین المللی را از آن خود کرد که به اعتقاد کارشناسان 

گامی مهم در مسیر ثبت جهانی آن محسوب می شد.

آغاز  از  سال   ۱۱ گذشت  از  پس  سرانجام  یونسکو  ارزیاب 
 ۱۴۰۱ مهر  ششم  ماسوله،  فرهنگی  منظر  جهانی  ثبت  فرایند 
وارد این شهر تاریخی شد و فرآیند اولیه ثبت جهانی آن را 
آغاز کرد و قرار شد نتیجه شهریور ۱۴۰۲ در چهل و پنجمین 

اجلاس کمیته میراث جهانی یونسکو اعلام شود.
اجلاس  پنجمین  و  چهل    ،)۲۰۲۳ سپتامبر   ۱۷( شهریور   ۲۶-
برگزار شد و خبر   )UNESCO( یونسکو  میراث جهانی  کمیته 
پرونده  قالب  در  گیلان  تی  تی  کاروانسرای  جهانی  ثبت 
کاروانسراهای ایران به همراه ۵۳ کاروانسرای تاریخی کشور 
بررسی و با تصویب اعضای کمیته به عنوان بیست و هفتمین 
میراث فرهنگی ملموس ایران در فهرست جهانی یونسکو ثبت 

شد اما از ثبت جهانی ماسوله خبری نشد. 
فرصت ثبت جهانی شهرک تاریخی ماسوله از سوی یونسکو 
باقی ماند از اینرو برای مردم این سرزمین شوق جهانی شدن 
کاروانسرای ۶۰۰ساله با ثبت جهانی شهر تاریخی پلکانی شان 

تمام می شود.
صومعه سرا شهر جشنواره ها

گیلان  دستی  صنایع  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
همچنین با بیان اینکه جشنواره ها امروز ظرفیتی برای توسعه 
اقتصاد گردشگری است، گفت: گیلان علاوه بر طبیعت گردی 
دارای ظرفیت های بسیاری در راستای گسترش و رونق بخشی 
در دیگر شاخه های گردشگری از جمله گردشگری کشاورزی 

و سلامت است.
کشاورزی  از  تلفیقی  کشاورزی  گردشگری  افزود:  جهانی 
از  است؛ مجموعه ای   )Tourism( و گردشگری   )Agriculture(
فعالیت ها با هدف جذب گردشگر به باغ ها و مزارع کشاورزی 

است که بر پایه توسعه پایدار جامعه میزبان انجام می شود.
وی ادامه داد: با توجه به وجود محصولات کشاورزی متعددی 
چون برنج، چای، زیتون، فندق، گل گاوزبان، گل محمدی و 
مرحله  از  های کشاورزی که هریک  فرآورده  از  دیگر  بسیار 
اظهار  است،  همراه  ویژه  های  آئین  با  آن  برداشت  تا  کاشت 
ارزش  افزایش  از گردشگری موجب  این شاخه  کرد: توسعه 

افزوده محصولات برای کشاورزان می شود.
بازوی  یک  مثابه  به   گردشگری  خدمات  کرد:  عنوان  جهانی 
تنها  کشاورزی  گردشگری  است؛  کشاورزی  یاریگر  محرک 
محدود به زراعت نیست و در تمامی واحدها اعم از باغبانی، 
پرورش دام، طیور و آبزیان قابل تعریف و اجراست و مزارعی 
که خدمات کشاورزی ارائه می دهند را غالبا با عنوان مزرعه 

گردشگری نیز می شناسند.
با  را  گیلان  غرب  در  واقع  صومعه سرا  شهرستان  جهانی 
آن ها  ثبت  و  محلی  بومی-  فرهنگی،  جشنواره   ۱۲ برگزاری 
در فهرست رویدادهای گردشگری کشور، عنوان دار بیشترین 

سطح برگزاری جشنواره در استان خواند.
استان  صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
شهرستان  این  توانمندی های  و  ظرفیت ها  به  اشاره  با  گیلان 
در حوزه های مختلف کشاورزی، میراث فرهنگی و گردشگری 
به  صومعه سرا  مختلف  جشنواره های  برگزاری  با  کرد:  اظهار 

شهر جشنواره ها تبدیل شد.
پرداخت ۱۵۰ میلیارد ریال تسهیلات به هنرمندان صنایع 

دستی
با  میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گیلان  مدیرکل 
بیان اینکه ۱۵۰ فروشگاه صنایع دستی در استان فعال است از 
پرداخت ۱۵۰ میلیارد ریال تسهیلات به هنرمندان صنایع دستی 
با سود  این وام ها  افزود:  در ۹ ماهه نخست سال خبر داد و 
حوزه  در  هنرمندان  به  ساله  هفت  بازپرداخت  و  درصد   ۴

صنایع دستی و هنرهای سنتی پرداخت می شود.
جهانی همچنین از افزایش ۲۵ درصدی صادرات صنایع دستی 
دلار  هزار  گفته شده ۸۵۰  مدت  در  گفت:  و  داد  استان خبر 
به  چمدانی  صورت  به  گیلان  هنرمندان  تولیدی  صنایع دستی 
کشورهای اوراسیا و عربی منطقه خاورمیانه صادر شد که در 
مقایسه با مدت مشابه پارسال ۲۵ درصد افزایش داشته است.

 ۵۰ حدود  با  اقامتی  واحد   ۱۷۶ و  هزار  سه  حاضر  حال  در 
آن  واحد   ۱۱۵ شامل  که  دارد  وجود  استان  در  تخت  هزار 
واحد   ۱۹ گردشگری،  مجتمع   ۱۰۲ آپارتمان،  هتل   ۵۱ هتل، 
مجتمع سرگرمی و تفریحی، ۱۷۱ اقامتگاه بومگردی، پنج واحد 

اقامتگاه سنتی و ۲ هزار و ۶۶۰ خانه مسافر است.

نیروهای مسلح  معاون قوه قضائیه و رئیس سازمان قضایی 
گفت: بازسازی محیط  ها و زیرساخت های اقتصادی آستارا 
نظیر بندر، گمرک و راه آهن باید درشان مردم و کشورمان 

انجام گیرد. 
و  قضائیه  قوه  معاون  پورخاقان  احمدرضا  حجت الاسلام 
رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح اظهار کرد: در جریان 
مختلف  حوزه های  در  مشکلات  آستارا  به  روزه  یک  سفر 
قوه  رئیس  به  آن ها  به  مربوط  گزارش های  و  شد  بررسی 

قضائیه ارائه خواهد شد.
بندر  و  به گمرک  مربوط  انبار کالاهای  از  اضافه کرد:  وی 
بازدید شد و خوشبختانه کالاهای رسوبی که از قبل وجود 
شده  تکلیف  تعیین  مربوطه  سازمان های  همکاری  با  داشت 

است.
با  گفت:  آستارا  بندر  لایروبی  امر  در  تسریع  با  پورخاقان 
لایروبی اسکله رونق اقتصادی به بندر آستارا خواهد برگشت 
و توسعه مناسبات مرزی بین ایران و آذربایجان نیز باید در 

دستور کار قرار گیرد.
پل  باید  کریدور شمال جنوب  توسعه  برای  داد:  ادامه  وی 
تکمیل  آستارا-آستارا  ریلی  پایانه  و  کشور  دو  بین  مرزی 

شود.
پرونده  درخصوص  مسلح  نیروهای  قضایی  سازمان  رئیس 
با  اوکراین  هواپیمای  پرونده  گفت:  اوکراینی  هواپیمای 
جدیت رسیدگی شد و هیات های کارشناسی این پرونده را 
بررسی کردند و در نهایت بعد از رسیدگی و اخذ اظهارات 
شکات و دفاعیات متهمین حکم صادر شد و در ادامه به این 
عالی  دیوان  به  پرونده  و  گرفت  صورت  اعتراضاتی  حکم 
کشور رفت و نواقص آن احصا شده است و برای رفع آن 
نواقص در سازمان قضایی نیروی مسلح رسیدگی های لازم 

انجام می گیرد.

رئیس ثبت اسناد و املاک کشور گفت: با مساعدت رئیس 
حریم  بستر  آزادسازی  مورد  در  نهایی  تصمیم  قضائیه  قوه 

رودخانه سفیدرود به نفع مردم گرفته شد.
حسن بابایی  در نشست شورای اداری بخش سنگر با اشاره 
اظهار کرد: طی  اسناد صادره رودخانه سفیدرود  پرونده  به 
زمینه  این  در  داشته ایم  قضائیه  قوه  ریاست  با  که  نشستی 
محدوده  در  انزلی  تالاب  و  گرفت  صورت  نهایی  تصمیم 
قوانین کنوانسیون رامسر قرار گرفت تا زارعین بتوانند اسناد 

خود را دریافت کنند.
به  بستر رودخانه سفیدرود  اهالی  اعتراض  با  رابطه  وی در 
نیز  آبی  مجاری  و  رودخانه ها  حریم  و  بستر  تصرف  رفع 
مثبت  نظر  با  قوه قضائیه  با ریاست  امروز در جلسه  افزود: 
استاندار و پیگیری رئیس دادگستری گیلان و دادستان مرکز 
قرار است  نفع مردم رقم خورد و  به  اتفاقات خوبی  استان 
تصمیم اولیه در شورای حفظ حقوق بیت المال گرفته شود 
و روستاهای قابل توجهی که در بستر رودخانه قرار دارند 
بتوانند  اهالی  و  بگیرد  صورت  مردم  نفع  به  آن  آزادسازی 

اسناد خود را دریافت کنند.
قضائیه  قوه  رئیس  سفر  با  همزمان  که  بابایی  است،  گفتنی 
امروز چهارشنبه ۱۹ دی  از ظهر  به گیلان آمده است پیش 
ادای  این دیار  به شهدای  با حضور در مسجد جامع سنگر 

احترام کرد.
وی همچنین با حضور در منزل خانواده شهید غلامرضا پور 
رجبی با مادر این شهید گیلانی دیدار داشت و از مقام شامخ 

شهیدان تقدیر کرد.
عضو شورای عالی قضائی با حضور در دادگستری سنگر با 

مدیران قضائی و شهری این بخش دیدار کرد.
زباله  دفنگاه  همچون  قضائی  پرونده های  نشست  این  در 
سراوان، کمربندی سنگر، پرونده موقوفه شدن روستای امام 
زاده هاشم به نام موقوفه شیخ حسین عرب و اعتراض اهالی 
مورد  سفیدرود  رودخانه  بستر  در  صادره  اسناد  و  روستا 

رسیدگی قرار گرفت.
همچنین بابایی در این سفر از ساختمان تازه ساخت واحد 

ثبتی سنگر بازدید کرد.

رئیس ثبت اسناد و املاک کشور 
عنوان کرد

دستور بازنگری حریم رودخانه 
سفیدرود و تالاب انزلی به نفع مردم

بررسی  جلسه  در  قضاییه  قوه  قضایی  معاون  مظفری،  علی 
شهروندان  معافیت  برای  گفت:  رودبار  قضایی  مشکلات 

رودباری از عوارض آزادراهی ضرب الاجل تعیین شود.
حجت الاسلام والمسلمین مظفری معاون قضایی قوه قضاییه 
پرداخت  برای  رودبار  شهروندان  مشکلات  به  اشاره  با 
عوارض آزادراهی و تعیین ضرب الاجل برای این کار گفت: 
شرکت  دارد،  هم  قانونی  حل  راه  و  دارد  فوریت  کار  این 
از  را  رودبار  پلاک های  معافیت  به  مربوط  سامانه  مربوطه 

پرداخت عوارض طراحی کند.
قضایی  دستگاه  نگرفت  صورت  اقدام  این  اگر  افزود:  وی 

وارد می شود.
این  معادن  به  اشاره  با  ادامه  در  قضاییه  قوه  قضایی  معاون 
شهرستان گفت: مسئولان شهرستان رودبار پیگیر حقوق این 

شهرستان از عواید معادن باشند.
غیر  موانع  اگر  افزود:  مظفری  والمسلمین  حجت الاسلام 
قانونی و غیر اصولی پرداخت حقوق این شهرستان از معادن 
وجود دارد مکتوب گزارش شود تا برخورد قضایی صورت 

گیرد.

معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزی گیلان گفت: 
با همکاری دستگاه های اجرایی، فرمانداری ها و دهیاری های استان 
حدود ۱۰۰ درصد از بهره برداران غیر ساکن بخش کشاورزی و 
۹۰ درصد بهره برداران ساکن روستاهای گیلان سرشماری شدند. 
وحید طیفوری در گفت و گو با ایرنا اظهار کرد: فرآیند اجرای 
آماری  نقشه های  حوزه بندی  اجرای  با  تیرماه  از  سرشماری 
سرشماری کشاورزی در ۱۷ مرکز شهرستان و ستاد مرکزی از 
طریق جذب ماموران و کارشناسان انجام و آموزش ها در ۲ دوره 
مستقل برای کارشناسان رده فنی و ماموران سرشماری اجرا شد. 

وی یکی از چالش های این دوره از سرشماری را شرایط اقلیمی 
های  بارندگی  با  همراه  ناپایدار  و وضعیت جوی  گیلان  خاص 
شدید و بارش برف اعلام کرد و افزود: با وجود این مشکلات ۲۶ 
آذرماه عملیات میدانی سرشماری کشاورزی استان به پایان رسید 
و از ۱۰ تا ۱۲ دیماه نیز بازشماری برای تعیین درصد میزان خطا با 

موفقیت اجرا و نتیجه آن به مرکز آمار ایران ارسال شد.
طیفوری، یکی دیگر از از چالش ها را سرشماری از خانوارهای 
غایب و بهره برداران غیرساکن اعلام کرد و افزود: سرشماری از 
بهره برداران غیرساکن فرآیند بسیار دشواری بود چون دسترسی و 

شناسایی آنها آسان نبود.
گیلان  برنامه ریزی  و  مدیریت  سازمان  اطلاعات  و  آمار  معاون 
اراضی و  از  برخی  نهایی در  بردار  بهره  تصریح کرد: شناسایی 
باغات کشاورزی به دلایل مختلفی مانند فوت بهره بردار اصلی و 
تقسیم اراضی بین وراث، فروش این زمین ها و یا سکونت بهره 

بردار در خارج از استان دشوارتر بود. 
و  تعریف شد  استان  در  تمهیداتی که  با  نهایت  در   : وی گفت 
دهیاری ها  و  فرمانداری ها  اجرایی  دستگاه های  همه  همکاری 
درسطح استان سرشماری در سطح روستاها و شهرها برای بهره 

برداران بخش کشاورزی اعم از ساکن و غیر ساکن انجام شد. 
وی اظهار کرد: پس از پایان این سرشماری پیش بینی می شد 
به علت فوت بهره برداران اصلی و تقسیم اراضی کشاورزی بین 
وراث از تعداد بهره برداران ساکن کاسته و بر تعداد بهره برداران 

غیر ساکن افزوده شود که نتایج حاکی از این امر بود. 
طیفوری تاکید کرد: شیوه سرشماری سال ۱۴۰۳ مانند سال ۱۳۹۳ 
دوره  این  در  و  انجام شد  تبلت  الکترونیکی  ابزار  از  استفاده  با 
از سرشماری از همکاری کارشناسان جهاد کشاورزی بصورت 

مدیریت واحد معاونت پشتیبانی و اجرایی بهره بردیم.
معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزی گیلان اضافه 
از کارشناسان  نفر  این دوره ۸۵۰  کرد:در سرشماری کشاورزی 
آمارگیر، معاونان فنی و اجرایی، آموزشی و مدیران اجرایی و غیره 

در رده های مختلف همکاری داشتند.
این سرشماری مبنای برنامه ریزی برای ۱۰ سال آینده کشور است 
و یکی از مهمترین اهداف اجرای آن تولید اطلاعات پایه در بخش 
پائین ترین سطوح جغرافیایی)آبادی ها( است؛ در  تا  کشاورزی 
بهره برداری  منابع  دارای  که  شهری  مناطق  از  برخی  و  روستاها 
کشاورزی در حوزه زراعت، دامداری، پرورش ماهی و نیز طیور 
به روش سنتی، کرم ابریشم و زنبور عسل است و نیز سایر حوزه 

های مرتبط اطلاعات پایه و ساختاری جمع آوری می شود.

۹۰ درصد بهره برداران ساکن بخش 
کشاورزی گیلان سرشماری شدند

قتل  از  استان گیلان  انتظامی  فرماندهی  آگاهی  پلیس  رئیس 
اعضای یک خانواده در شهرستان لاهیجان خبر داد و گفت: 
پیربازار  منطقه  در  قتل  ارتکاب  پس  ساعتی  ۵۲ساله  قاتل 

شهرستان رشت دستگیر شد.
سرهنگ »علیرضا حدادی« در تشریح جزئیات این خبر اظهار 
بر  مبنی  پلیس  فوریت های ۱۱۰  مرکز  اعلام  پی  در  داشت: 
شهرستان  روستاهای  از  یکی  در  خانواده  یک  اعضای  قتل 
در  موضوع  بررسی  جهت  آگاهی  پلیس  ماموران  لاهیجان، 

محل حاضر شدند.
وی با بیان اینکه با حضور ماموران در محل حادثه مشخص 
شد که پدر ۷۶ ساله، مادر۴۸ساله و پسر ۳۸ساله خانواده با 
با بررسی آثار  افزود:  به قتل رسیده اند  ضربات سلاح سرد 
داماد  به  ماموران  قتل،  وقوع  از صحنه  به جامانده  و علائم 

۵۲ساله خانواده مشکوک شدند.
رئیس پلیس آگاهی استان گیلان گفت: با پی جویی و پیگیری 
شهرستان  پیربازار  منطقه  در  قاتل  اختفاء  محل  جانبه   همه 

رشت شناسایی و در مخفیگاهش دستگیر شد.
و  علت  قاتل  اینکه  به  اشاره  با  پایان  در  انتظامی  مقام  این 
اعلام  خانوادگی  اختلافات  را  قتل  ارتکاب  از  خود  انگیزه 
کرد افزود: متهم با تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی 

به مرجع قضائی معرفی شد. 

پلیس آگاهی گیلان اعلام کرد
قتل اعضای یک خانواده در لاهیجان؛ 

دستگیری داماد قاتل در پیربازار!

مدیرکل دامپزشکی گیلان اعلام کرد: 
موردی از بیماری آنفلوآنزای فوق 
حاد پرندگان در گیلان وجود ندارد

شیوع  احتمال  گفت:  گیلان  دامپزشکی  مدیرکل  بابایی،  هادی 
آنفلوانزای فوق حاد پرندگان در فصل سرما بیشتر است اما در 
حال حاضر کانون فعالی از بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان 

در گیلان وجود ندارد.
شیوع  احتمال  و  سال  سرد  فصل  به  اشاره  با  بابایی  هادی 
دامپزشکی،  گروه های  گفت:  پرندگان  حاد  فوق  آنفولانزای 
در  را  پرندگان  حاد  فوق  آنفلوانزای  بیماری  مراقبت  و  پایش 

شهرستان های مختلف استان با جدیت پیگیری می کنند.
زیاد  تعداد  ورود  به  توجه  با  گفت:  گیلان  دامپزشکی  مدیرکل 
ساکنان  ویژه  به  روستاییان  گیلان،  استان  به  مهاجر  پرندگان 
خود،  طیور  جایگاه های  کردن  محصور  با  تالاب ها  حاشیه 
وحشی  و  مهاجر  پرندگان  با  بومی  پرندگان  مستقیم  تماس  از 

جلوگیری کنند.
به شهروندان توصیه کرد حتما  این موضوع  به  توجه  با  بابایی 
از فرآورده های طیور )گوشت مرغ( که تحت نظارت بهداشتی 
دامپزشکی تولید، کشتار و بسته بندی می شود، و هیچ گونه خطری 
استفاده کنند و مرغ و تخم مرغ  ندارد  بیماری  انتقال  لحاظ  به 
تأکید  با  را کاملا پخته مصرف کنند.مدیرکل دامپزشکی گیلان 
بیماری  از  پیشگیری  برای  بهداشتی  نکات  جدی  رعایت  بر 
آنفلوانزای فوق حاد پرندگان گفت: شهروندان از خرید پرندگان 
از  مرغ  کردن  پاک  هنگام  در  و  محلی خودداری  بازارهای  در 
کرد:  توصیه  مرغداران  به  همچنین  کنند.وی  استفاده  دستکش 
آن،  از  ناشی  تبعات  و  بیماری  از گسترش  پیشگیری  منظور  به 
هرگونه تلفات غیرعادی طیور با روند افزایشی را به شبکه های 
دامپزشکی اطلاع دهند و از ارتباط پرندگان داخل سالن، دان و 
آب مصرفی آن ها با پرندگان وحشی، آزادپرواز و فضولات آن ها 
جلوگیری و مراقبت کنند. مدیرکل دامپزشکی گیلان با بیان اینکه 
از رفت و آمد غیرضروری به مرغداری ها باید جلوگیری شود 
و در صورت لزوم تردد با رعایت کامل موارد بهداشتی انجام 
شود، افزود: تعویض کفش و لباس کارگران و بازدیدکنندگان 

در هنگام ورود به مرغداری ها ضروری است.



سه درصد مردم به انحراف ستون 
فقرات مبتلا هستند

دلایل گرانی دارو از زبان مسئولان
خطر  به  از  صحبت  می کنیم  دارو  گرانی  از  صحبت  وقتی 
و  متوسط  اقشار  از  که  بیمارانی  بویژه  آدمهاست،  جان  افتادن 
مواجه  مشکل  با  شب  نان  تهیه  در  و  هستند  جامعه  ضعیف 
باشد و  افتاده  به داروخانه ها  این روزها گذرتان  هستند. شاید 
دیده باشید داروهایی که تا همین چند روز پیش با قیمت های 
فروخته  گران تر  چندبرابر  حالا  می شدند،  عرضه  پایین تر 
می شوند. داروخانه دارها هم از افزایش 50 تا 500درصدی این 
محصولات خبر می دهند؛ افزایشی که باعث رقم خوردن موجی 
از نگرانی شده است. اما این مسئله یک روی دیگر هم دارد؛ 
کمبودهای  نزدیک  آینده ای  در  نمی شد،  گران  دارو  اگر  اینکه 
را  سلامت  نظام  گریبان  ساده  داروهای  از  بسیاری  بحرانی 
دارویی  صنعت  که  است  آن  از  حاکی  بررسی ها  می گرفت. 
سال های  طی   ارزان  و  غیرواقعی  قیمت های  به دلیل  کشور 
حالا  اما  کرده،  نرم  پنجه  و  دست  عجیبی  چالش های  با  اخیر 
در ایستگاه تعطیلی خطوط تولیدش قرار گرفته است. بسیاری 
و  اصلاح  دارو  قیمت  اگر  که  می دهند  هشدار  کارشناسان  از 
منطقی نشود، بی شک این وضعیت بدتر هم خواهد شد. آن هم 
عراق  کشورهای  یعنی  ایران،  همسایگی  همین  در  درحالی که 
به  دولت ها  سوی  از  دارویی  شرکت های  تولیدات  ترکیه،  و 
همان قیمتی خریداری می شود که برندهای اصلی قیمت گذاری 
واقعی  قیمت  10درصد  حتی  قیمت  این  ایران  در  اما  کرده اند 

این برندها هم نیست.
دلایل گرانی دارو

اقتصاد  فدراسیون  مدیره  هیأت  رئیس  کبریایی زاده،  عباس   
سلامت  زمانی که دولت تصمیم گرفت نرخ ارز نیمایی را از 
در  50درصدی  افزایش  یک  دهد،  تغییر  تومان  ۶5هزار  به   ۴۲
تناسب  به  داد.  رخ  کالاهای سلامت  ازجمله  عمومی  خدمات 
پزشکی  تجهیزات  و  دارویی  پزشکی،  خدمات  تعرفه  باید 
کیفیت  هم  نمی خورد،  رقم  تناسب  این  اگر  می شد.  دیده  هم 
داروهای  به  بیماران  دسترسی  هم  و  می کرد  پیدا  کاهش  دارو 
مورد نیازشان مختل می شد.  قیمت دارو در ایران بسیار ارزان 
وارد  تومان  ۲90هزار  قیمت  به  را  دگزامتازون  آمپول  است. 
می کنیم؛ درحالی که قیمت آن در داخل 19هزار تومان است. به 
تولیدکننده داخلی قیمت واقعی نداده اند؛ تولید صورت نگرفت 
این  تومانی شده اند؛  واردات ۲90هزار  به  نهایت مجبور  در  و 
چه منطقی است؟  چندین سال است که درباره قیمت گذاری 
دارو بی انصافی رخ داده است. پوکه خالی برخی از آمپول ها 
۴هزار تومان است اما به داروی تزریقی آن قیمت ۴500تومان 
داده اند. حتی اگر پوکه های خالی با هوا پر شوند هم با هزینه 
سنگین خطوط داروسازی، امکان تولید آن وجود ندارد.  قیمت 
برخی داروها چندین سال است که افزایشی نداشته و این یعنی 

تولید با ضررهای ۲00 تا 300 درصدی.
اگر دارو گران نمی شد چه اتفاقی می افتاد؟

قسمت  دارو:  واردکنندگان  انجمن  رئیس  آتش هوش،  احمد    
اصلی و قیمت تمام شده داروی وارداتی از ارز ناشی می شود. 
براساس قانون بودجه سود گمرکی بر پایه نرخ تالار دوم)۶0 
 ۲8/500 براساس  پیش تر  می شود.  محاسبه  تومان(  70هزار  تا 
بوده و هر قدر ارز گران تر شود، کل کالاهای وارداتی ازجمله 
اگر  دلیل  همین  به  داشت.  خواهند  گمرکی  افزایش  هم  دارو 
مجبور  و  نگیرد  صورت  داروها  درباره  مناسب  قیمت گذاری 
و  سلامت  نظام  به  زیادی  بسیار  هزینه های  شویم،  واردات  به 

بیماران وارد خواهد شد.
اقتصاد  فدراسیون  مدیره  هیأت  رئیس  کبریایی زاده،  عباس    
رخ  قیمت  افزایش  یا  شده  گران  دارو  بگوییم  اینکه  سلامت: 
رقم  عاقلانه  قیمت گذاری  فقط  اکنون  نیست  درست  داده، 
محاسبه  اخیر  ماه های  طی  دارو  و  غذا  سازمان  است.  خورده 
کرده که قیمت بسیاری از داروها با هزینه های تولید آنها فاصله 
به  ۴500تومان  از  اکنون  که  دارویی  نباید  دارد.  زیادی  بسیار 
دارویی  با  را  آن  دهیم؛  قرار  ملاک  را  رسیده  تومان  19هزار 

مقایسه کنید که ۲90هزار تومان هزینه واردات دارد.
نگران  مردم  می دهد،  رخ  دارویی  کمبودهای  که  زمانی    
نباید  می دهند.  افزایش  را  خانه  در  دارو  استوک  و  می شوند 
اجازه دهیم که خط تولید کارخانه های داروسازی تعطیل شوند 
چون جبران کمبودها و برگشت به شرایط عادی بسیار زمانبر 
با  می داشتند،  نگه  خانه  در  3ورق  گذشته  در  اگر  آنها  است. 
این  و  می رسانند  10ورق  به  را  ذخیره  این  کمبود  از  اطلاع 
مشخص  مثال  تأمین.  زنجیره  معادلات  خوردن  به هم  یعنی 
رخ  که  کمبودهایی  به دلیل  که  است  وارفارین  مسئله  این 
اما  کنیم  وارد  بازار  نیاز  5برابر  از  بیش  شدیم  مجبور  داد، 
بماند.  مختل  تأمین  تراز  همچنان  که  باعث شده  کمبود  شوک 
صنایع  سندیکای صاحبان  هیأت مدیره  رئیس  عبده زاده،  محمد 
داخل کشور  دارو در  تولید  ایران: 98درصد  انسانی  داروهای 
وجود  این باره  در  منطقی  قیمت گذاری  اگر  می گیرد؛  صورت 
طی  می شویم.  مواجه  زیادی  چالش های  با  باشد،  نداشته 
به دلیل روش های قیمت گذاری غلط بسیاری از  سال های اخیر 
است.  کرده  پیدا  کاهش  آنها  تولید  و  شده اند  زیان ده  داروها 
از  بسیاری  چون  دهیم؛  ادامه  را  شرایطی  چنین  نمی توانیم  ما 
نمی شود.  انجام  راحتی  به  آنها  واردات  که  هستند  داروها 
دلیلش هم تولیدکننده های محدود آن در جهان است. پس اگر 
آنها  به  مردم  دسترسی  شود،  متوقف  هم  کشور  در  آن  تولید 
مشکل می شود. روال بر این است که اگر تغییرات فاحش نرخ 
دارو  قیمت  اصلاح  و  قیمت گذاری  باشد،  نداشته  وجود  ارز 
یک بار در سال صورت گیرد؛ اما برخی داروهای تولید داخل 
تغییر  هیچ  است،  5سال   ،۶ حدود  که  دارد  وجود  کشور  در 
بوربور،  باعث آسیب شده  است.جتبی  این  و  نداشته اند  قیمتی 
نایب رئیس واردکنندگان دارو:  بیش از 80درصد اصلاح قیمت 
برای داروهای تزریقی رقم خورده و سایر داروها همان مشکل 
اصلاح قیمت گذاری را دارند. آمپول ها حیاتی اند و باید تولید 
شوند. وزارت بهداشت متوجه شد که شرکت های تولیدکننده 
همین  به  و  کنند  پرداخت  را  آنها  تولید  هزینه های  نمی توانند 
افزایش قیمت رقم خورده است. نکته مهم این است  دلیل این 
که اگر در آمپول ها فقط آب بریزیم و تولید کنیم، قیمت پایه 
آنها حداقل بیش از 70 تا 80درصد قیمتی است که تاکنون این 
محصولات تولید می شدند. اصلاح قیمت ها غیر از گروه اشکال 
دارویی تزریقی، برای داروهایی رقم خورده که ارز ماده اولیه 
که  داروهایی  کرده است؛  تغییر  تومان  ۶۶هزار  به   ۴5 از  آنها 
تحت لیسانس خارجی اند، اما حتی این اصلاح قیمت هم تولید 

را برای تولیدکنندگان آنها به صرفه نکرده است.
 اوایل هفته جاری بود که محمدرضا ظفرقندی، وزیر بهداشت 
از افزایش قیمت دارو به دلیل نوسانات نرخ ارز خبر داد و گفت: 
از  به منظور جلوگیری  را  ارز  نرخ  تغییرات  مابه التفاوت  دولت 

افزایش پرداخت جیب مردم به بیمه ها پرداخت می کند.  
اما سؤال اینجاست که چرا طی روزهای اخیر مردم مجبور به 
پرداخت این افزایش هزینه ها شده اند و از چه زمانی قرار است 

این حمایت ها صورت بگیرد؟ 
صنایع  صاحبان  سندیکای  هیأت مدیره  رئیس  عبده زاده، 
داروهای انسانی ایران دراین باره می گوید: »سازمان های بیمه گر 
ابلاغ  منتظر  سلامت  بیمه  و  اجتماعی  تامین  سازمان  ازجمله 
را  قیمت ها  افزایش  و  هستند  دارو  و  غذا  سازمان  از  کتبی 

پوشش خواهند داد. 
سازمان غذا و دارو هم این اصلاح را به شکل سامانه ای ابلاغ 
کرده اما به شکل غیرسامانه ای تا چند روز دیگر ابلاغ خواهد 
در  سلامت  کالاهای  و  دارو  قیمت  تغییر  او،  تأکید  به  کرد.« 
و  داروخانه ها  تمام  و  می شود  انجام  بهداشت  وزارت  سامانه 

بیمه ها آن را می بینند. 
پوشش بیمه ای هم پس از ابلاغ سازمان غذا و دارو در سامانه 

لحاظ خواهد شد.
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فقرات  ستون  جراحی  تخصص  فوق  و  مغز  جراح  یک 
دانشگاه علوم پزشکی مشهد گفت: نزدیک به سه درصد از 
مردم یعنی از هر 100 نفر ۲ تا سه نفر به انحراف جانبی ستون 

فقرات یا »اسکولیوزیس« مبتلا هستند.
دکتر امیرحسین حقیر در مشهد افزود: این انحراف اگر بیشتر 
از 10 درجه باشد اسکولیوز است و اگر نه در موارد خفیف 

جای نگرانی نیست.
و  ریه  از  داخلی  حیاتی  ارگان های  تمامی  کرد:  اضافه  وی 
فقرات  ستون  روی  انسان  بدن  روده های  و  معده  تا  قلب 
انحراف  سوار شده است و در صورت تشخیص دیرهنگام 
ستون فقرات و پیشرفت آن، این نقیصه منجر به فشار به این 
ارگان های حیاتی می شود به طور مثال انحراف ستون فقرات 
اختلالات  به  منجر  ریه،  بر  فشار  با  شدید  موارد  در  پشتی 

تنفسی خواهد شد.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی مشهد با بیان این 
ریشه های  و  نخاع  بر  فشار  با  اسکولیوز  شدید  موارد  که 
اندام ها  نخاع و ضعف  آسیب  به  منجر  می تواند  نیز  عصبی 
شود گفت: در صورت تشخیص زود انحراف ستون فقرات 
در کودکان، می توان با یک برنامه درمانی خفیف از شدت 

آن پیشگیری و حتی شاید بدون جراحی آن را کنترل کرد.
حقیر افزود: بررسی ها نشان می دهد تفاوتی در شیوع انحراف 
ستون فقرات در بین دخترها و پسرها وجود ندارد ولی موارد 
شدیدتر در جنس مونث شایعتر است لذا باید در دخترها، با 
دقت بیشتری نسبت به وجود انحراف ستون فقرات حساس 

بود، به خصوص در افرادی که زمینه خانوادگی دارند.
تواند  فقرات در کودکان می  انحراف ستون  داد:  ادامه  وی 
مادرزادی، ناشی از اختلال در عضلات و یا علل ناشناخته 

باشد.
تشخیص زودهنگام انحراف جانبی ستون فقرات

فقرات  ستون  جراحی  تخصص  فوق  و  مغز  جراح  این 
چگونگی  خصوص  در  مشهد  پزشکی  علوم  دانشگاه 
مشاهده  نخست،  قدم  گفت:  اسکولیوز  زودهنگام  تشخیص 
است و توصیه می شود قسمت ستون فقرات کودک برهنه و 
از پشت به آن نگاه شود و به مواردی از جمله غیرقرینگی 
شانه ها، وجود برآمدگی در قسمت شانه، چین های زیر بغل 
غیرقرینه، هر گونه برآمدگی یک طرفه در قسمت قفسه سینه 
و یا پایین کمر، هرگونه غیرقرینگی در ناحیه لگن دقت کرد.

حقیر افزود: همه اینها نشانه های مهم انحراف جانبی ستون 
فقرات یا همان اسکولیوز هستند و به تجربه در بیشتر موارد 
قفسه  پشت  در  برآمده  ناحیه  وجود  شکایت  با  خانواده 
سینه کودک و یا نوجوان مراجعه می کنند که در واقع این 

برآمدگی به علت انحراف ستون فقرات است.
انجام  را  اسکولیوز  زودهنگام  تشخیص  بعدی  قدم  حقیر 
بسیار  موارد  در  کرد:حتی  اضافه  و  عنوان  »آدامز«  تست 
خفیف اسکولیوز هم اگر کودک به جلو خم شود و به ناحیه 
هر  وجود  صورت  در  کنیم  دقت  وی  فقرات  ستون  پشتی 
مقابل  سمت  از  بالاتر  پشت  از  سمت  یک  انحرافی،  گونه 

خواهد بود.
وی گفت: به طور خلاصه برای تشخیص چشمی باید ستون 
فقرات کودک و یا نوجوان برهنه شود و یک بار در حالت 
ایستاده و سپس در حالی که به جلو خم شده به ستون فقرات 
وی دقت کنیم و با همین اقدام ساده بسیاری موارد اسکولیوز 
با شروع درمان زود  در مراحل نخستین کشف می شود و 

هنگام می توان از بسیاری از عوارض پیشگیری کرد.
سن و درجه انحراف ستون فقرات، مهمترین فاکتورهای 

تعیین روش درمانی
فقرات  ستون  جراحی  تخصص  فوق  و  مغز  جراح  این 
دانشگاه علوم پزشکی مشهد در خصوص روشهای درمانی 
سن  جمله  از  مهم  بسیار  فاکتور   ۲ گفت:  اسکولیوز  برای 
مهمترین  فقرات  ستون  انحراف  درجه  و  نوجوان  یا  کودک 

فاکتورهای تعیین روش درمانی است.
حقیر افزود: اسکولیوز از لحاظ شدت درجه انحراف به سه 
 ۴0 تا   ۲5 متوسط)بین  درجه(،   ۲5 تا   10 خفیف)بین  نوع 
درجه( و شدید)۴0 درجه به بالا( تقسیم می شود که هر چه 
استخوانی  رشد  به  توجه  با  باشد،  مانده  بلوغ  سال های  از 

احتمال پیشرفت اسکولیوز وجود دارد.
دخترها  در  استخوانی  رشد  بیشترین  معمولا  داد:  ادامه  وی 
بین 13تا 15سالگی و به طور دقیق تا ۲ سال بعد آغاز بلوغ 
 17 تا   15 بین  استخوانی  رشد  بیشترین  پسرها  در  و  است 
سالگی است و بعد از این سن میزان رشد استخوانی بسیار 

کم خواهد بود.
او اضافه کرد: بیشتر موارد اسکولیوز در سن 10تا 15 سالگی 
تشخیص داده می شود چرا که رشد استخوانی و افزایش قد 
این سنین  انحراف خود را در  این سنین رخ می دهد و  در 
انجام غربالگری در مدارس  این سن  لذا در  نشان می دهد، 
بسیار مفید است و در این سنین باید به شکل ظاهری ستون 
فقرات و هر گونه غیر قرینگی در شانه و لگن به خصوص 

در دختران حساس بود.
سه درصد مردم به انحراف ستون فقرات مبتلا هستند

فقرات  ستون  جراحی  تخصص  فوق  و  مغز  جراح  این 
و  بریس  نقش  خصوص  در  مشهد  پزشکی  علوم  دانشگاه 
کمربند در درمان اسکولیوز گفت: بریس در اسکولیوزهای 
بین ۲5 تا۴0درجه نقش دارد و فقط تا زمان تکمیل بلوغ و 
رشد استخوانی کودک و نوجوان موثر است. بدین معنی که 
در یک دختر تا حداکثر 15سالگی و در یک پسر تا حداکثر 
تا 17 سالگی نقش دارد و بعد از تکامل بلوغ استخوانی و 
تکمیل رشد قدی هیچ نقشی در اسکولیوز ندارد و نه تنها 
در  می شود،  عضلانی  ضعف  به  منجر  بلکه  است  بی فایده 
واقع بریس در اصلاح اسکولیوز نقش محدودی دارد و تنها 

از پیشرفت آن پیشگیری می کند.
بریس Brace یا ارتوز Orthosis نام کلی برای وسایلی است 
تا حرکت  پوشیده می شود  و  اندام گذاشته  اطراف  در  که 

اندام را کنترل کرده و یا شکل آن را تحت تاثیر قرار دهد.
درمان  و  پیشگیری  در  ورزش  نقش  خصوص  در  حقیر 
لذا  است  وراثت  اسکولیوز  اصلی  علت  گفت:  اسکولیوز 
مبتلا  افراد  در  اما  ندارد،  زیادی  نقش  پیشگیری  در  ورزش 
ورزش های  درجه   ۲5 تا   10 بین  خفیف  نوع  اسکولیوز  به 
مهمی  بسیار  نقش  کمری  و  پشتی  ناحیه  قدرتی  و  کششی 
دارند اما باید یادآور شد نقش ورزش هم مانند بریس بیشتر 
نقش  اصلاح،  در  و  است  اسکولیوز  پیشرفت  از  جلوگیری 

محدودی دارد.
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رئیس کل سازمان نظام پرستاری خبر داد:

ترمیم اضافه کاری پرستاران گام مهم دولت چهاردهم
پرداخت بخش دیگری از مطالبات به زودی

ترمیم  و  افزایش  گفت:  پرستاری  نظام  سازمان  کل  رئیس   
حل  برای  چهاردهم  دولت  مهم  گام  پرستاران  کاری  اضافه 
اقدامات بعدی  با همراهی وزارت بهداشت  مشکلات بود و 
با جدیت  پرستاران  مطالبات  سایر  پیگیری  و  استخدام  برای 

انجام می شود.
دولت،  چهاردهم  دولت  ابتدای  از  افزود:  نجاتیان   احمد   
پیگیر جدی مسائل  بهداشت همواره  رئیس جمهوری و وزیر 
کارکنان  های  خواسته  به  رسیدگی  و  بودند  سلامت  حوزه 

نظام سلامت را در اولویت قرار دادند.
وی گفت: شاهد بودیم که دکتر ظفرقندی از روزهای اولیه 
فعالیت در وزارت بهداشت به طور جد پیگیر چند موضوع در 
حوزه پرستاری از جمله پرداخت معوقات، مبلغ پایین اضافه 
کاری و تعرفه های پرستاری بود، مسائلی که مورد اعتراض 

جامعه پرستاری قرار گرفته بود.
زودی  به  پرستاران  معوقه  مطالبات  از  دیگری  بخش 

پرداخت می شود
مشکلات  از  یکی  افزود:  پرستاری  نظام  سازمان  کل  رئیس 
مهم مساله معوقات پرستاری بود که به موضوع آزاردهنده ای 
با  خورد.  می  چشم  به  دولت  ابتدای  از  و  بود  شده  تبدیل 
بازه  بهداشت و همراهی دولت در یک  پیگیری جدی وزیر 
افتاد  اتفاق  زمینه  این  در  خوبی  بسیار  حرکت  ماهه  چهار 
دانشگاه ها  به  پرستاران  معوقات  جبران  برای  منابعی  و 
اختصاص داده شد. به طوری که معوقات تعرفه از حدود 9 

ماه به حدود ۶ ماه کاهش پیدا کرد.
دکتر نجاتیان گفت: در ادامه این پیگیری ها در جریان هستم 
به دانشگاه ها  این مطالبات هم  از  به زودی بخش دیگری  که 
ابلاغ می شود و فاصله طولانی پرداخت مطالبات پرستاران 

کاهش پیدا می کند.
۱۰۰ هزار پرستار کمبود داریم

که  است  این  اصلی  مساله  کار  اضافه  در حوزه  افزود:  وی 
هستیم،  مواجه  کشور  در  پرستار  شدید  کمبود  با  متاسفانه 
یک  از  کمتر  یا  یک  حدود  تخت  هر  ازای  به  که  به طوری 
هزار   100 حدود  که  می دهد  نشان  آمار  این  داریم.  پرستار 

پرستار در کشور کم داریم.
فعلی  شرایط  در  گفت:  پرستاری  نظام  سازمان  کل  رئیس 
بخشی از این کمبود پرستار باید از طریق اضافه کار همکاران 
فعلی جبران شود اما با توجه به معوقات طولانی و همچنین 
پرستار  همکاران  اعتراض  مورد  که  کار  اضافه  پایین  مبلغ 
است و تایید این این مبلغ پایین از سوی وزیر بهداشت ور 
رئیس جمهوری مساله افزایش مبلغ اضافه کاری پرستاران در 

دستور کار دولت قرار گرفت.
وزارت  دولت،  بین  وسیع  همکاری  یک  در  افزود:  وی 
بهداشت، سازمان اداری استخدامی، سازمان برنامه و بودجه 
نظام  سازمان  جمله  از  دیگر  نهادهای  که  پیگیری  البته  و 
به  نسبت  کار  اضافه  مبلغ  انجام  دادند خوشبختانه  پرستاری 

ابتدای دولت چهاردهم حدود ۲.5 برابر شد.
پرستار  کمبود  مشکل  حدی  تا  کاری  اضافه  افزایش 

بیمارستان ها را حل می کند
نجاتیان ادامه داد: این اقدام در اصل و در گام اول تا حدی 
مشکل بیمارستان ها را حل می کند. با این حال با این اقدام 
اضافه  انجام  در  پرستاران  شدن  داوطلب  برای  شد  تلاش 
اضافه  برای  پرستاران  تا  کنیم  ایجاد  انگیزه  و  جاذبه  کاری 
کاری داوطلب شوند و کمبود پرستار را در شرایط فعلی حل 
نظام  پیگیری سازمان  با  بود که  بنابراین حرکت مهمی  کنیم 
پرستاری و همراهی وزارت بهداشت در دولت چهاردهم به 
دیگر  یکی  کار  اضافه  مبلغ  افزایش  گفت:  رسید.وی  نتیجه 
با  از مطالبات مهم پرستاران بود که محقق شد و امیدواریم 
نیروی  استخدام  برای  است  انجام  حال  در  که  پیگیری هایی 
از  بهداشت  وزارت  پیگیری  با  هم  آن  موافقت  که  پرستار 
سازمان اداری استخدامی گرفته شده است، بتوانیم بخشی از 

کمبودهای طولانی پرستاری را جبران کنیم.
مشکلات  ای  ریشه  حل  دنبال  به  چهاردهم  دولت 

پرستاران است
می رسد  به نظر  داد:  ادامه  پرستاری  نظام  سازمان  کل  رئیس 
در دولت چهاردهم این فرصت ایجاد شده است که بتوانیم 
از جمله  کنیم.  پرستاری رسیدگی  مسائل  به  ریشه ای  به طور 
پیگیری  کمیته  ایجاد  برای  جمهوری  ریاست  که  دستوری 
بهداشت  وزیر  نظر  زیر  کمیته  این  داد.  پرستاران  مشکلات 
اداری  از سازمان  نمایندگانی  در حال تشکیل شدن است و 
استخدامی، سازمان برنامه و بودجه و سازمان نظام پرستاری 

در آن حضور خواهند داشت.

و  خوب  ارتباط  با  امیدواریم  همچنین  گفت:  نجاتیان 
سازنده ای که بین وزارت بهداشت و مجلس شورای اسلامی 
هست بتوانیم بخشی از مشکلات پرستاری که نیازمند قانون 
هستند، از جمله مشکلات مربوط به بازنشستگی و استخدام 

پرستاران را در مجلس حل کنیم.
به  کلی  به طور  افزود:  پرستاری  نظام  سازمان  کل  رئیس 
برای حل  بهداشت  وزارت  و  چهاردهم  دولت  می رسد  نظر 
حوزه  مشکلات  البته  دارند.  جدی  عزم  پرستاران  مشکلات 
اینکه  انتظار  و  است  شده  مزمن  و  انباشته  سالها  پرستاری 
در کوتاه مدت و طی چند ماه همه مشکلات حل شود واقع 

بینانه نیست.
وی ادامه داد: در مجموع به نظر می رسد در دولت و مجلس 
هم  ما  و  دارد  وجود  دغدغه  پرستاران  مشکلات  حل  برای 
خواهیم  را  خود  سعی  تمام  پرستاری  نظام  سازمان  به عنوان 
تصمیم گیر  نهادهای  و  داشت  به  وزارت  کنار  در  که  کرد 
کشور کمک کنیم و با اصلاح وضعیت موجود به سمت حل 
پیش  مردم  به  مراقبت ها  بهبود  و  پرستاری  جامعه  مشکلات 
دریافت  را  کیفی تری  و  بهتر  بتوانند خدمات  مردم  تا  برویم 

کنند.
هم افزایی  و  همکاری  که  معتقدیم  حتما  کرد:  تاکید  نجاتیان 
سازمان  مانند  حرفه ای  و  دولتی  غیر  نهادهای  و  دولت  بین 
نظام پرستاری می تواند منافعی را هم برای صنف و هم برای 
دولت  کنار  در  که  داریم  را  تعهد  این  و  باشد  داشته  مردم 

مسائل جامعه پرستاری را پیگیری کنیم.

موج  پدیده  ابعاد  به  جوانان  مطالعات  ارشد  کارشناس  یک 
بر  موج  این  نفوذ  در خصوص چگونگی  و  پرداخت  کره ای 
آن  با  مقابله  راهکارهای  و  ایرانی  نوجوانان  فرهنگی  هویت 
توضیحاتی ارائه داد. موج کره ای )Korean Wave( پدیده ای 
موسیقی  به ویژه  جنوبی،  کره  فرهنگ  گسترش  به  که  است 
پاپ، فیلم ها، درام ها، مد و غذا، در سطح جهانی اشاره دارد 
و طرفداران زیادی مجذوب خود کرده است. این موج به طور 
خاص در دهه های اخیر و به ویژه با ظهور گروه های کی پاپ 
مانند BTS و BLACKPINK، سریال های کره ای مانند »بازی 
مرکب« و فیلم های کره ای توجه زیادی را جلب کرده است.

آسیایی،  کشورهای  از  زیادی  مخاطبان  کره ای  موج  امروزه 
آمریکای شمالی و جنوبی، اروپایی، آفریقایی و خاورمیانه و 
از جمله ایران را به سمت خود کشانده است. این پدیده نه 
دلیل  به  بلکه  فیلم های سرگرم کننده،  و  موسیقی  دلیل  به  تنها 
تأثیرات فرهنگی و اجتماعی که کره در جوامع مختلف ایجاد 
میان جوانان  ویژه  به  و محبوبیت  توجه جهانی  کرده موجب 
شده است. این محبوبیت و توجه قطعاً بدون برنامه ریزی های 
هدفمند از قبل انجام شده از سوی دولت کره جنوبی ممکن 

نبود.
موج کره ای از چه زمانی آغاز شد؟

پدیده موج کره ای به طور رسمی از دهه 1990 آغاز شد، اما 
عوامل مختلفی در شکل گیری و گسترش آن نقش داشتند. در 
ابتدا، موج کره ای به طور عمده در آسیا و کشورهای همسایه 
کره جنوبی، مانند چین، ژاپن، و تایوان، به وجود آمد. با شروع 
موج  این  کره ای،  فیلم های  و  تلویزیونی  سریال های  تولید 
به سرعت به کشورهای آسیای شرقی کشیده شد. سریال هایی 
محبوب  بسیار  ژاپن  در  که   »)۲00۲(Winter Sonata« مانند 
نمایش  به  را  کره ای  موج  گسترش  نشانه های  اولین  شد، 

گذاشت.
دولت کره جنوبی از دهه 1990 به بعد برای تقویت صنعت 
سینما،  و  موسیقی  عرصه  در  به ویژه  خود،  هنر  و  فرهنگ 
سرمایه گذاری های زیادی انجام داد. این حمایت ها باعث شد 
که هنرمندان کره ای قادر به رقابت با تولیدات فرهنگی غربی 

شوند. این موج در دهه ۲000 به اوج خود رسید، در این دوره 
گسترش  جهانی  در سطح  بلکه  آسیا  در  تنها  نه  کره ای  موج 
طور  به  کره ای  موج  پدیده  که  بود   ۲010 دهه  در  یافت. 
گسترده ای در سطح جهانی شناخته شد و بخش های مختلف 
فرهنگ کره به طور همزمان در کشورهای مختلف تحت تأثیر 
قرار رفت.کی پاپ )K-pop( که به موسیقی پاپ کره ای اطلاق 
می شود، به یکی از مهم ترین و پرطرفدارترین ژانرهای موسیقی 

در سطح جهانی تبدیل شده است.
 این سبک موسیقی که ترکیبی از ژانرهای مختلف مانند پاپ، 
تولیدات  با  است،  الکترونیک  و  راک  آراندبی،  هیپ هاپ، 
حرفه ای، رقص های پیچیده، و ویدئوهای بصری جذاب خود 
توانسته است در دنیای موسیقی جهانی تأثیر زیادی بگذارد. در 
این میان، گروه های موسیقی کره ای نقش اصلی را در گسترش 
بازی کرده اند.گروه های موسیقی کی پاپ معمولًا  این فرهنگ 
از چندین عضو تشکیل شده اند که هر کدام نقش خاصی در 
اجراهای گروه دارند. این گروه ها نه تنها به موسیقی خود بلکه 
به ظاهر، رقص و شخصیت های خود نیز توجه زیادی دارند. 
و  جهانی  سطح  در  که  کی پاپ  مشهور  گروه های  از  برخی 
به ویژه در میان نوجوانان و جوانان محبوب هستند، عبارتند از 
 .SEVENTEEN و   BTS، BLACKPINK، EXO، TWICE
یوتیوب  در  کی پاپ  آهنگ های   ،۲0۲۲ سال  آمار  اساس  بر 
جوانان  و  داشته اند.نوجوانان  بازدید  میلیارد   ۶۴.3 از  بیش 
الگوهای  دنبال  به  که  هستند  زندگی  از  مرحله ای  در  به ویژه 
اعضای  می گردند.  خود  زندگی  برای  الهام بخش  و  جدید 
و شجاع  موفق، خلاق  الگوهای  عنوان  به  کی پاپ  گروه های 
شناخته می شوند. رفتار، ظاهر و پیام های آنها برای بسیاری از 
طرفداران یک منبع انگیزه و انرژی است. این گروه ها در ایجاد 
یک هویت فرهنگی جدید و جلب توجه به مسائل اجتماعی 
و فردی نقش دارند. گروه های کی پاپ تأثیر زیادی بر مد و 
زیبایی دارند. از نحوه لباس پوشیدن و آرایش تا استایل های 
خاص رقص، طرفداران به شدت از این موارد تقلید می کنند. 
این پدیده در ایران نیز مشهود است؛ بسیاری از نوجوانان و 
جوانان ایرانی به دنبال ایجاد استایل مشابه با اعضای گروه های 

کی پاپ هستند.
یکی از ویژگی های برجسته کی پاپ این است که این گروه ها 
همواره تأکید دارند که افراد باید خود را همان طور که هستند 
خود  نسخه  بهترین  که  کنند  تلاش  حال  عین  در  و  بپذیرند 
باشند. این پیام به ویژه برای نوجوانان و جوانانی که در مرحله 
هویت یابی قرار دارند، بسیار جذاب است.موسیقی کی پاپ در 
سال های اخیر در ایران به عنوان یکی از پدیده های پرطرفدار 
میان نوجوانان محبوبیت زیادی پیدا کرده است و این پدیده به 
سرعت در میان نوجوانان و جوانان کشور گسترش یافته است. 
فرهنگی  محتواهای  به  دسترسی  محدودیت های  به  توجه  با 
همچنان  کی پاپ  گروه های  اینترنت،  فیلترینگ  و  خارجی 
پیدا  ایرانی  مخاطبان  قلب  در  ویژه ای  جایگاه  توانسته اند 
کنند. طرفداران ایرانی این گروه ها به ویژه از طریق شبکه های 
به  آنلاین  پخش  پلتفرم های  و  دانلود  سایت های  اجتماعی، 
موسیقی و ویدئوهای گروه های کره ای دسترسی دارند.ر دوران 
نوجوانی و جوانی، فشارهای اجتماعی و خانوادگی می تواند 
بالا باشد. کی پاپ به عنوان یک راه فرار برای برخی از جوانان 
ایرانی عمل می کند. موسیقی و اجراهای این گروه ها به آن ها 
اجازه می دهد که از مشکلات روزمره فاصله بگیرند و به دنیای 

رنگارنگ کی پاپ وارد شوند.
با توجه به رشد روزافزون طرفداران کی پاپ و درام های کره ای 
در ایران، می توان پیش بینی کرد که این موج همچنان در آینده 
ادامه خواهد داشت. همچنین، در صورتی که تولیدات داخلی 
ممکن  شوند،  نزدیک  جهانی  استانداردهای  به  بتوانند  ایران 
است موج کره ای در ایران به نقطه عطفی برسد که منجر به 

مبادلات فرهنگی گسترده تر میان ایران و کره جنوبی شود.
با وجود طرفداران زیاد، این پدیده در برخی موارد با انتقادهایی 
مواجه شده است. برخی از منتقدان بر این باورند که گسترش 
فرهنگ کره ای ممکن است باعث کمرنگ شدن هویت فرهنگی 
ایرانی شود و یا اینکه این نوع سرگرمی ها ممکن است موجب 

کاهش توجه به مسائل اجتماعی و فرهنگی داخلی گردد.
در این راستا در گفتگویی با امیرمحمد بهامیر کارشناس ارشد 

مطالعات جوانان به بررسی ابعاد این موضوع پرداخته ایم.

موج کره ای چگونه هویت فرهنگی نوجوانانمان را 

دستخوش تغییر قرار داده است؟

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

قانون  موضوع  هیات   1403/08/05-140۲۶0318011015۷3۷ شماره  رای  برابر 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبت ملک صومعه سرا تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای خانم علی باصره 
کسمائی فرزند حاجی آقا به شماره شناسنامه ۲ صادره از صومعه سرا در شش دانگ 
از 48 اصلی  مربع پلاک 318 فرعی  متر  بمساحت ۷۲0/1۶  باغی  یک قطعه زمین 
مفروز و مجزی شده از پلاک ۶۶ واقع در قریه پاسکه بخش ۲۲ گیلان خریداری 
از نسق حاجی آقا باصره محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود چنانچه اشخاصی نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی بشرح مذکور اعتراض داشته باشد می توانند از تاریخ اولین انتشار 
رسید،  اخذ  از  پس  و  تسلیم  اداره  این  به  را  خود  اعتراض  ماه   ۲ بمدت  آگهی 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است و رسید در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض مدت مذکور طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول 1403/10/05

تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/۲0
184۹۲۶۲شناسه 

م الف ۹10/1۶۷۷
یداله شهبازی- رییس ثبت اسناد و املاک صومعه سرا

****

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

قانون  موضوع  هیات   1403/08/05-140۲۶0318011015۷38 شماره  رای  برابر 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبت ملک صومعه سرا تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای خانم سیده فاطمه 
از صومعه  به شماره شناسنامه ۲ صادره  نیا صومعه سرائی فرزند سید ولی  جوادی 
باغی بمساحت ۷۷8/45 متر مربع پلاک 31۹  سرا در شش دانگ یک قطعه زمین 
پاسکه بخش  قریه  از پلاک ۶۶ واقع در  مفروز و مجزی شده  از 48 اصلی  فرعی 
۲۲ گیلان خریداری از نسق حاجی آقا باصره محرز گردیده است. لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود چنانچه اشخاصی 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی بشرح مذکور اعتراض داشته باشد میتوانند از 
تاریخ اولین انتشار آگهی بمدت ۲ ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است و رسید در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض مدت مذکور طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

تاریخ انتشار نوبت اول 1403/10/05
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/۲0

184۹۲۶3 م الف ۹10/1۶۷
یداله شهبازی- رییس ثبت اسناد و املاک صومعه سرا

*****
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 

اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
قانون  موضوع  هیات   1403/08/0۶  -  1403۶0318011015۹۶۲ شماره  رای  برابر 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
سودابه  خانم  آقای  متقاضی  معارض  بلا  مالکانه  تصرفات  سرا  صومعه  ملک  ثبت 
نظری نفوتی فرزند اسماعیل به شماره شناسنامه ۲۶۷01۷۲۲10 صادره از رشت در 
ششدانگ یک قطعه زمین باغی مشتمل براعیان احداثی بمساحت 43۲.۹5 متر مربع 
پلاک 548 فرعی از 3۷ اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 31 واقع در قریه نفوت 
گردیده  محرز  نفوتی  دوست  ملت  حاجیگل  نسق  از  خریداری  گیلان   ۲۲ بخش 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می 
شود چنانچه اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی بشرح مذکور اعتراض 
خود  اعتراض  ماه   ۲ بمدت  آگهی  انتشار  اولین  تاریخ  از  توانند  می  باشد  داشته 
تسلیم  تاریخ  از  ماه  یک  مدت  ظرف  رسید  اخذ  از  پس  و  تسلیم  اداره  این  به  را 
اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است و رسید 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض مدت مذکور طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول 1403/10/05

تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/۲0
شناسه184۹۲۶8

م الف ۹10/1۶8۲
رییس ثبت اسناد واملاک شهرستان صومعه سرا 

 شهبازی
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اقتصاد در منطقه رکود؛ 
فعالیت های صنعتی کاهش یافت

 صرافی های رمزارز داخلی با گذشت چندین سال از فعالیت در 
فناوری ارز دیجیتال هنوز جایگاه خود را در اقتصاد ایران نیافته اند 
و با مشکلاتی چون مشخص نبودن متولی این حوزه، فقدان قانون 
جامع و مشخص و محدودیت ها و ممنوعیت های موردی دست و 

پنجه نرم می کنند.
 نبود قوانین و مقررات جامع، شفاف و کاربردی در حوزه فعالیت 
های رمزارزی در ایران، در سال های گذشته حاشیه ها و آسیب 
هایی را برای مردم ایجاد کرده است. فارغ از آسیب هایی که مردم 
ناآگاه از فعالیت  در حوزه ارز دیجیتال از طریق کلاهبرداری ها می 
بینند، فعالان حرفه ای حوزه رمز ارز از جمله صرافی های این حوزه 

نیز در معرض آسیب و نوسان قرار دارند.
واقعیت این است که به سبب اقداماتی که بدون تعامل نهاد نظارتی 
و بخش خصوصی انجام می شود، نه تنها اعتماد کاربر از بین می 
رود، بلکه می تواند خروج پول از صرافی های بومی و انتقال آن به 
صرافی های خارجی در قالب ارز را نیز به دنبال داشته باشد؛ این 
وضعیت بی شباهت برای برپایی جشن ناخواسته و پهن کردن فرش 

قرمز برای پلتفرم های خارجی فعال در حوزه رمزارزی نیست.
اقدامات  این  از جمله  بسته شدن درگاههای صرافی های رمزارز 
قلمداد می شود که می تواند سبب افزایش نا اطمینانی در بازار و 
خروج سرمایه از کشور شود؛ اتفاقی که آبان ماه ۱۴۰۳ برای نخستین 
بار صورت گرفت و درگاه کسب وکارهای رمزارزی مسدود شد؛ 
این  از ۲۴ ساعت  پیگیری های صورت گرفته، در کمتر  با  اگرچه 
درگاه ها رفع مسدودی شد اما برای دومین ششم دی ماه بار دیگر این 

مسدودی بدون اطلاع قبلی به کسب وکارها انجام شد.
فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت به تازگی درخصوص مشکلات 
ایجاد شده برای درگاه های رمزارز گفته است: بانک مرکزی اعلام 
بانک  توسط  خرید  درگاه  تنها  نیست  بسته  ارز  رمز  درگاه  کرده 
ارز  بازار  مدیریت  بانک مرکزی مسئول  بسته شده است؛  مرکزی 

است و این تصمیم در همین راستا اخذ شده است.
بانک مرکزی  در تازه ترین اقدام، روز سه شنبه - ۱۸ دی ماه - 
ابلاغیه جدید خود را در حوزه رمز پول ها منتشر کرد که بر اساس 
آن مقرر شد: تمامی سکوهای رمزپول برای فعالیت، حساب بانکی 

واحد و مورد تایید بانک مرکزی داشته باشند.
شفافیت  تضمین  منظور  به  و  شده  تعیین  چارچوب  اساس  بر 
احتمالی،  سوءاستفاده  هرگونه  از  جلوگیری  و  ریالی  فعالیت های 
جمله  از  رمزپول  کارگزاران  تمامی  فعالیت  با  مرتبط  اطلاعات 
جزئیات فعالیت های معاملاتی، مشخصات مدیران و تعاملات مالی 

آن ها طبق قانون، دریافت و مورد بررسی قرار می گیرد.
همچنین با هدف امکان نظارت دقیق تر بر سلامت مالی این حوزه، 
کارگزاران رمزپول ملزم هستند کلیه عملیات دریافت و پرداخت 
ریالی مرتبط با فعالیت خود را بصورت شفاف و از طریق حساب 

مشخص و مورد تأیید بانک مرکزی انجام دهند.
دریافت  برای  شده  فراهم  تمهیدات  به  توجه  با  اینکه  دیگر  نکته 
خدمات پرداخت سکوهای مبادله بصورت مستقیم از شرکت های 
از  موصوف  سکوهای  بانک ها،  و  پرداخت  خدمات  دهنده  ارائه 

دریافت خدمت پرداخت بصورت باواسطه منع شده اند.
خروج سرمایه ارزی و از بین رفتن انگیزه کسب و کارها

فعالان حوزه صرافی های رمزارز اعتقاد دارند، مسدودسازی بیش 
از ۳۰۰ کسب وکار علاوه بر مشکلاتی که برای آنها رقم می زند،  
نیز تحت  را  فعال در فضای رمزارزی  میلیون کاربری  اعتماد ۱۵ 
تاثیر قرار می دهد که با لحظه ای تردید نسبت به امنیت مالی خود 
در پلتفرم های بومی حاضرند بی تعلل سرمایه ارزی خود را از داخل 

کشور به صرافی های خارج از کشور انتقال دهند.
در  فین تک  انجمن  هیات مدیره  سابق  رئیس  فاطمیان  محمدمهدی 
تشریح مسدود شدن درگاه کسب وکارهای رمزارزی به ایرنا گفت: 
بهتر بود برای رفع مشکلات به جای مسدودسازی، تعامل کنیم و 
انسداد  بانک مرکزی به جای دستور  مسیر گفت وگو را برگزینیم. 
می توانست به صورت رسمی استدلال های کافی خود را ارائه دهد 
و رفع مشکلاتی که از نظر این نهاد وجود دارد را در قالب تعامل 

پیش ببرد.
وی با تاکید بر اینکه محدودیت و یا ممنوعیت راهکار رد شده ای 
برای مواجهه با مشکلات است، اظهار داشت: این شکل اقداماتی 
که بدون گفت وگو، استدلال و اغنای مخاطب رخ می دهد، باعث 

می شود کسب وکارهای این فضا به آینده امید نداشته باشند.
فاطمیان خاطرنشان کرد: بارها در گفت وگوهای اقتصادی مسئولان 
صحبت  خارجی  سرمایه گذاری  جذب  ضرورت  و  لزوم  درباره 
کرده اند، اما با اوضاعی که وجود دارد جذب سرمایه گذار امکان پذیر 
است؟ اگر سرمایه گذار خارجی یک روز صبح از خواب بیدار شود 
و ببیند بدون اعلام قبلی برای ۱۵ میلیون کاربر فضای کریپتو، بیش 
از ۳۰۰ کسب وکار فعال در این حوزه و هشت هزار نفر نیروی کار 
چنین تصمیمی گرفته شده آیا ریسک فعالیت در کشور را می پذیرد؟

عباس آشتیانی رئیس کمیسیون رمزارز و بلاک چین سازمان نظام 
اینکه  بر  تاکید  با  خصوص  این  در  نیز  کشور  رایانه ای  صنفی 
اعتماد  به  مسدودسازی فعالیت صرافی های رمزارز آسیب جدی 
کاربران به این پلتفرم های بومی می زند، تصریح کرد: در این حوزه 
خاص، معمولا آسیب به اعتماد بسیار سخت جبران شده و آن ها را 
ناخواسته به سمت پلتفرم های خارجی و بازارهای غیر شفاف دیگر 

سوق می دهد.
البته باید توجه داشت که بانک مرکزی به عنوان نهاد ناظر در حوزه 
پول و ارز، بر این باور است که هدف از این اقدامات صیانت از 
دارایی مردم و ساماندهی و نظارت بر مبادلات مالی است تا سوء 
استفاده ای در این خصوص صورت نگیرد. به همین خاطر خبرنگار 
ایرنا به سراغ چند تن از مدیران صرافی های رمزارز داخلی رفت و 
نظر آنان را این باره جویا شد که انتظارات آنان از دولت و نهاد ناظر 

برای ساماندهی جویا شود.
کسب و کارهای رمزارز به رسمیت شناخته شود

امیرحسین مردانی مدیرعامل صرافی بیت پین  درباره اینکه صاحبان 
بانک مرکزی  از  صرافی های رمزارز و صاحبان این کسب وکارها 
رمزارزی  کسب وکارهای  صاحبان  گفت:  دارند،  درخواستی  چه 
و  قوانین  دارند  انتظار  تصمیم گیرنده  نهادهای  و  مرکزی  بانک  از 
فعالیت های رمزارزی در  برای  مقرراتی شفاف، جامع و کاربردی 

ایران تصویب و ابلاغ شود.
وی افزود: این قوانین باید ضمن به رسمیت شناختن کسب وکارها، 
وقوع  از  تا  کنند  فراهم  نیز  کاربران  برای  را  لازم  حمایت های 
زیان های گسترده ناشی از تصمیم گیری های ناگهانی جلوگیری شود.

مردانی با تاکید بر این موضوع که بانک مرکزی فقط متولی قانونی 
هستند،  رمزدارایی ها  از  بخشی  تنها  رمزپول ها  و  بوده  رمزپول 
و  ساماندهی  برای  باید  نیز  دیگر  نهادهای  البته  کرد:  خاطرنشان 
نظرات  نقطه  و  کنند  تعامل  اکوسیستم  با  این صنعت  رگولاتوری 

آن ها را بشنوند.
ماهیت  با  متناسب  نظارتی  چارچوب های  تدوین  ضرورت 

فناوری بلاک چین
وی درباره اینکه ساماندهی حوزه رمزارزها باید به چه صورتی انجام 
شود تا کسب وکارهای این حوزه و کاربران آن هر دو آسیب نبینند، 
گفت: ساماندهی این بازار نیازمند تدوین چارچوب های نظارتی و 

مقرراتی متناسب با ماهیت فناوری بلاکچین و رمزارزها است.
شامل  باید  چارچوب  این  رمزارز،  حوزه  فعال  این  گفته  به 
استانداردهای امنیتی، الزامات شفافیت، و حمایت از حقوق کاربران 
باشد؛ همچنین، تعامل و گفت وگوی مستمر میان تنظیم گران و فعالان 
بازار برای همفکری و تطبیق قوانین با شرایط واقعی بازار ضروری 

است.
صرافی بیت پین خاطرنشان کرد: ایجاد نهادهای نظارتی مستقل که بر 
عملکرد صرافی ها و سایر بازیگران نظارت کنند، می تواند به افزایش 
اعتماد عمومی کمک کند اما این تصمیم نباید و نمی تواند با شنیدن 

نقطه نظرات کسب وکارها و کارشناسان اکوسیستم باشد.
از بین بردن فرصت های شغلی و اعتماد میان کاربران

این کسب وکارها وارد  به  این مدت  مردانی درباره آسیبی که در 
شده و چه اتفافاتی را رقم خواهد زد، گفت: نبود قوانین شفاف، 
توجه  بدون  که  سختگیرانه ای  اقدامات  و  بانکی  محدودیت های 
اطلاع  بدون  و  ناگهانی  به صورت  و  کسب وکارها  این  ماهیت  به 
و  کاربران  برای  را  گسترده ای  مشکلات  می شوند،  اعمال  قبلی 
کسب وکارهای رمزارزی به وجود آورده است. این وضعیت نه تنها 
فرصت های  کسب وکارها،  تعطیلی  حتی  و  رشد  از  جلوگیری  با 
شغلی را از بین می برد، بلکه اعتماد کاربران را نیز تضعیف می کند.

مدیرعامل صرافی بیت پین خاطرنشان کرد: ادامه این شرایط می تواند 
از  و  دیگر  کشورهای  به  کسب وکارها  مهاجرت  به  بلندمدت  در 
دست رفتن فرصت های اقتصادی و نوآوری در کشور منجر شود. 
از طرفی با ایجاد بازارهای زیرزمینی و غیررسمی امنیت دارایی های 
از فضای معاملاتی  را  انداخته و شفافیت  به خطر  نیز  را  کاربران 

رمزارزی می گیرد.
بانک مرکزی و سایر نهادهای مسئول شفاف عمل کنند

عیسی کشاورز رئیس هیأت مدیره یوبیتکس نیز در گفت وگو با 
خبرنگار اقتصادی ایرنا با اشاره به بسته شدن درگاههای پرداخت 
مرتبط با صرافی های رمزارز از سوی بانک مرکزی، این اقدام را 
غافل گیرانه دانست که سبب شد تا فعالان این حوزه دچار شوک 

و نگرانی شوند.
وی با بیان اینکه به طور غیررسمی برای این کار دلایلی چون مبارزه 
با پول شویی، سفته بازی و جلوگیری از تلاطم در بازار ارز عنوان 
شده است، افزود: بخش خصوصی نقش مهمی در این صنعت دارد 
و نیاز است تصمیم گیری ها با حضور نمایندگانی از فعالان این 

عرصه انجام شود.
وی در پاسخ به اینکه اتخاذ این تصمیم ها چه تأثیری بر کسب وکارها 
و اکوسیستم رمزارز در ایران داشته است گفت: بسته شدن ناگهانی 
داشته  رمزارز  با  مرتبط  کسب وکارهای  بر  مخربی  تأثیر  درگاه ها 
است؛ این موضوع تنها به ضرر فعالان این حوزه تمام نمی شود، 
بلکه میلیون ها کاربر را نیز تحت تأثیر قرار داده است و انتظار داریم 
بانک مرکزی و سایر نهادهای مسئول در این زمینه شفاف عمل کنند.

نگاه  بزرگ،  از مشکلات  فعال صنعت رمزارز تصریح کرد: یکی 
محدود و کاهنده ای است که به رمزارز وجود دارد. بانک مرکزی 
تمام  مرتبط،  فناوری های  توسعه  و  مدیریت  بر  تمرکز  به جای 
اکوسیستم را تنها در حوزه پرداخت و مبادله می بیند. این رویکرد 

اشتباه است و باعث کاهش سرمایه گذاری در این حوزه می شود.
فعالیت  ساماندهی  و  رگولاتوری  آیا  اینکه  در خصوص  کشاورز 
صرافی های رمزارز می تواند به کاهش مشکلات کمک کند، پاسخ 
داد: در بیشتر کشورهای جهان، رمزارزها به عنوان دارایی شناخته 
می شوند و سازمان هایی مانند بورس متولی اصلی آن هستند. در 
برای  مستقلی  نهادهای  امارات،  و  آمریکا  مانند  کشورها،  برخی 
مدیریت و ساماندهی این حوزه تشکیل شده اند. صنعت بلاکچین و 
رمزارزها قابلیت های فراوانی در جذب سرمایه گذاری، تبادل مالی و 
فناوری های نوین دارند اما نگاه بانک مرکزی به این صنعت محدود 
و کاهنده است.وی بیان کرد: در ایران، بانک مرکزی تمایل دارد 
همه مسئولیت ها را خود بر عهده بگیرد. این مسئله باعث چالش هایی 
از سوی مجلس  باید  نهایی  قانون گذاری  معتقدیم که  شده است؛ 
می تواند  دیجیتال  اقتصاد  اکوسیستم  شود.  انجام  اسلامی  شورای 
سهم قابل توجهی در اقتصاد کشور داشته باشد، به شرط آنکه بخش 
خصوصی ناامید نشود و مدیریت ریسک به درستی انجام گیرد. در 

غیر این صورت، فرصت های بزرگی از دست خواهد رفت.

اقتصاد دیجیتال ظرفیت بسیار بالایی دارد
کشاورز افزود: به نظر من، شورای عالی فضای مجازی و مجلس 
شورای اسلامی باید نقش اساسی در تدوین قوانین و مقررات این 
حوزه ایفا کنند. اقتصاد دیجیتال ظرفیت بسیار بالایی دارد و می تواند 
سهم بزرگی از تولید ناخالص داخلی کشور را به خود اختصاص 
دهد. اما این نیازمند نگاه بلندمدت و حمایت از بخش خصوصی 
است.وی در این خصوص که نقش رمزارزها در دور زدن تحریم ها 
چیست؟ توضیح داد: رمزارزها می توانند در شرایط تحریم، رمزارزها 
می توانند نقش مؤثری در دور زدن تحریم ها و جذب سرمایه گذاری 
خارجی ایفا کنند. نمونه ای از این رویکرد در گروه بریکس دیده 
می شود، جایی که کشورهای عضو به  جای دلار، از رمزارزها برای 
مبادلات خود استفاده می کنند. این یک فرصت بی نظیر برای اقتصاد 
ایران است که نباید با تصمیمات غیرکارشناسی این فرصت از دست 
برود. کشورهای عضو بریکس به دنبال کنار گذاشتن دلار و استفاده 

از رمزارزها برای مبادلات خود هستند.
کشاورز گفت: باید توجه داشته باشیم که فناوری بلاکچین و رمزارز 
تنها به پرداخت محدود نمی شود. این فناوری می تواند در حوزه های 
مختلفی از جمله جذب سرمایه، صنعت، و اقتصاد دیجیتال تحول 
ایجاد کند. اما نگاه تنگ نظرانه که صرفاً بر پول ملی و نظام پرداخت 
متمرکز باشد، مانع بهره برداری از این ظرفیت ها می شود. امیدوارم 
این  توسعه  برای  را  راه  رویکرد،  تغییر  با  مرکزی  بانک  و  دولت 

صنعت هموار کنند.
حاکمیت و دولت میز مذاکره را رها نکند

بیتمکس  ارز  رمز  صرافی  شرکت  مدیرعامل  قاضی زاده  احسان 
در گفت وگو با خبرنگار ایرنا اظهار کرد: آغاز همکاری معاونت 
عملی فناوری ریاست جمهوری با بانک مرکزی در زمینه ساماندهی 
صرافی های رمزارز فی نفسه اقدام خوبی است و ما در اکوسیستم 

دنبال این هستیم تا حاکمیت و دولت میز مذاکره را رها نکند.
وی افزود: در بحث ماهیت شناسی رمزارزها و جزئیات حقوقی این 
کسب و کار باید بدانیم که موضوع پیچیده ای است و بانک مرکزی 
به تنهایی متولی این صنعت نیست و دستگاه های متعددی متولی 

آن خواهند بود.
قاضی زاده ادامه داد: صنعت بلاکچین می تواند یک پنجره فرصت 
برای کشور ما باشد و در شرایط فعلی کشور در صحنه بین الملل، 
بازارهای  از  تأمین مالی  بازارهای مالی و  به  اتصال  می تواند پل 
از  خارج  فضای  در  بخواهد  اگر  مرکزی  بانک  اما  باشد؛  جهانی 
مشورت با بخش خصوصی در این حوزه رگولاتوری کند، ممکن 
است این پنجره فرصت بسته شود. اگر درگاهی به هر نحوی تخلف 

یا پولشویی می کند، قطعا باید با آن برخورد شود.
باعث جذب سرمایه  تواند  اتفاقا رگولاتوری می  تاکید کرد:  وی 
های بزرگتر شده و جایگاه حقوقی صرافی های رمزارز را اتقا دهد؛ 
همچنین باعث می شود کسب و کارهای این حوزه مستدام تر شوند 
اما نگرانیم تصمیم گیری های شتاب زده ممکن باشد رانتی ایجاد 
کند یعنی به اسم چارچوب سازی و رگولاتوری، برخی جوانانی که 
بازیگران قدیمی تر این حوزه هستند، از بازار خارج شده و برخی 
بازیگران دیگر به اسم اخذ مجوز، با رانت وارد این بازار شوند؛ 

وگرنه ما خودمان از رگولاتوری بانک مرکزی استقبال می کنیم.
این فعال صنعت رمزارز خاطرنشان کرد: ما حاضریم در تعیین ابعاد 
و چارچوب های حقوقی و فنی صرافی های رمز ارز مشارکت کنیم.

مخالفیم که رمز ارزها ذیل رمزپول شناسایی شوند
قاضی زاده گفت: جدی ترین تشکل حامی صرافی های رمزارز، 
انجمن بلاکچین است اما برخی شرکت های فعال در این حوزه 
و  اند  گرفته  ای  رایانه  نظام صنفی  سازمان  از  را  مجوزهای خود 
یا  تنظیم گر  نهاد  عنوان  به  حاکمیت  سمت  از  بلاکچین  انجمن 

اعتباردهنده شناسایی نشده است.
این فعال حوزه رمز ارز تصریح کرد: اگر قرار است تصمیمی درباره 
پلتفرم های رمزارز گرفته شود باید از انجمن بلاکچین دعوت شود 
ولی این انجمن امکان صدور مجوز را ندارد؛ تنها مجوزی که در 
حال حاضر فعال است، درگاه های شاپرکی است ولی نهادی که 

باید به آنجا مراجعه کنیم، تاکنون در کشور فعال نشده است.
وی خاطرنشان کرد: مرکز ملی فضای مجازی هم در فاز شناسایی 
فضای  ملی  مرکز  با  مرکزی  بانک  فهم  ولی  است  رمزارز  ماهیت 
مجازی متفاوت است؛ بانک مرکزی به رمزپول اولویت می دهد و 

مخالفیم که رمزارزها ذیل رمزپول شناسایی شوند.
مدیرعامل صرافی رمزارز ادامه داد: ما هم مانند کشورهای پیشرو 
در این زمنیه می توانیم یک نهاد جدید برای تنظیم گری این صنعت 
ایجاد کنیم که از سازمان بورس هم در آن نماینده باشد چون برخی 
رمزارزها ماهیت توکن های بهادار را دارند؛ نمایندگانی از وزارت 
اقتصاد هم در این نهاد عضویت داشته باشند؛ متاسفانه در این سال 
ها از بخش های قضایی و امنیتی هم در جلسات حاضر بودند و به 
این حوزه نگاه سلبی داشتند؛ نمایندگان بخش خصوصی هم باید در 

این نهاد جدید حضور داشته باشند.
وی افزود: این اولین بار نیست که درگاه های دریافت و پرداخت 
که  است  بار  اولین  ولی  شده  بسته  رمزارز  های  شاپرکی صرافی 
این اتفاق بدون اطلاع رسانی قبلی رخ داده است؛ در حال حاضر 
۱۲ تا ۱۵ میلیون ایرانی کاربر حوزه خریدو فروش رمزارز هستند. 
این نگرانی را داریم که کسب وکارهای کوچک یا متوسط در این 

حوزه، آسیب جدی ببینند.
با ساماندهی شرکت های فعال در زمینه رمزارزها  مخالفتی 

نداریم
امیرحسین راد مدیرعامل صرافی رمزارز نوبیتکس در گفت وگو با 
خبرنگار ایرنا درباره مشکلات صرافی های رمزارز اظهار داشت: 
برای  که  نیست  این  راهکار  رمزارز  های  ساماندهی صرافی  برای 
می  بلکه  شود  مسدود  شرکت ها  این  پرداخت  های  درگاه  مدتی 
فراهم کنیم و در همان زمان،  را  آنها  فعالیت  اجازه  امکان  توانیم 

ساماندهی هم ایجاد شود.
وی افزود: ما هیچ مخالفتی با ساماندهی شرکت های فعال در زمینه 
های  صرافی  به  مجوزی  هیچ  مرکزی  بانک  اما  نداریم  رمزارزها 
رمزارز نمی دهد؛ ابتدا باید بانک مرکزی آیین نامه اجرایی مربوطه 
هستند،  فعال  زمینه  این  در  که  هایی  بعد شرکت  و  کند  فعال  را 

درخواست مجوز بدهند.
راد تصریح کرد: نمی توان همان نگاهی که به صرافی های فیزیکی 
وجود دارد، نسبت به صرافی های رمزارز اعمال کرد؛ چون ماهیت 
این دو کاملا با هم متفاوت است؛ به نظر من کلمه مناسب برای 
شرکت های فعال در زمینه رمزارز، بازارگاه است به این معنی که 
نهادهایی مالی مانند شرکت های رمزارز، فضای دوسیوه برای خرید 

و فروش این محصولا را فراهم می کند.
این فعال حوزه رمز ارز ادامه داد: تنظیم گری صرافی های رمزارز 
با مکانیسم کاملا متفاوتی اجرا می شود؛ باید درک درستی از مفهوم 

رمزپول در سطوح مختلف حاکمیت ایجاد شود.
راد درباره اینکه گفته می شود بانک مرکزی قصد دارد تا صرافی 
های رمزارز را ساماندهی کند تا نوسان ها را مدیریت کند، اظهار 
نرخ گذاری  تأثیری در  این صنعت،  فعال در  داشت: شرکت های 
متصل  فروشنده  به  را  خریدار  صرفا  و  ندارند  دیجیتال  ارزهای 

می کنند.

کلاف سردرگم ارز دیجیتال در ایران؛ صرافان رمزارز چه می گویند؟
افزایش ۲۱ درصدی صادرات 
محصولات کشاورزی به اوراسیا

میزان صادرات محصولات کشاورزی ایران به کشورهای 
مشابه  مدت  به  نسبت  جاری  سال  ماهه   ۹ طی  اوراسیا 

پارسال نزدیک به ۲۱ درصد افزایش یافته است.
 بر اساس آمار گمرک ایران، میزان صادرات محصولات 
کشاورزی ایران به کشورهای اوراسیا در ۹ ماه گذشته در 
مقایسه با مدت مشابه سال قبل ۷ درصد از نظر وزنی و 

۲۱ درصد از لحاظ ارزشی افزایش داشته است.
در این مدت حدود ۵۹۴ هزار و ۴۹۱ تن کالا به ارزش 
اقتصادی  اتحادیه  عضو  کشور   ۵ به  دلار  میلیون   ۴۶۷

اوراسیا صادر شده است.

از  بیش  ارزش  به  کالا  تن   ۳۵ و  هزار   ۵۵۵ گذشته  سال 
۳۸۶ میلیون دلار، صادرات محصولات کشاورزی ایران به 

اوراسیا به ثبت رسید.
صادرات  میزان  بیشترین  سیما،  و  صدا  گزارش  طبق 
محصولات کشاورزی ایرانی به ۵ عضو اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا به ترتیب به روسیه با نزدیک به ۳۰۰ میلیون دلار، 
با  قرقیزستان  میلیون دلار،  نیم  و   ۸۴ از  بیش  با  قزاقستان 
نزدیک به ۵۸ میلیون دلار، ارمنستان نزدیک به ۲۰ میلیون 
دلار، و بلاروس با بیش از ۷ میلیون دلار انجام شده است.

افزایش ۳۲ درصدی صادرات کفش

 ۳۲ افزایش  از  صمت    وزارت  عمومی  صنایع  معاون 
به  نسبت  امسال  ماهه  درصدی صادرات کفش در هشت 

سال گذشته خبر داد.
در  صمت  وزارت  عمومی  صنایع  معاون  شیخ  ابراهیم   
اظهار کرد: در هشت ماهه  نمایشگاه کفش  افتتاح  مراسم 
سال گذشته انواع کفش ماشینی به ارزش ۵۸ میلیون دلار 
هشت  در  رقم  این  که  شده  مختلف صادر  کشورهای  به 
 ۳۲ رشد  شاهد  و  رسیده  دلار  میلیون   ۷۸ به  امسال  ماهه 

درصدی در صادرات کفش هستیم.
وی با اشاره به فعالیت ۸ هزار و ۳۳۷ واحد تولید کفش 
در کشور، گفت: در هشت ماهه سال گذشته ۱۵۸ میلیون 
این  که  شده  تولید  کشور  در  کفش  جفت  هزار   ۵۰۰ و 
تعداد در هشت ماهه امسال به ۱۶۰ میلیون جفت افزایش 
را  کشور  در  کفش  تولید  اسمی  ظرفیت  است.شیخ  یافته 
۳۰۰ میلیون جفت اعلام کرد و گفت: صنعت کفش کشور 
از ظرفیت بسیار زیادی برخوردار است و وزارت صمت 
آمادگی دارد حجم ریالی صادرات این محصول را به یک 
میلیون دلار در سال برساند.معاون صنایع عمومی وزارت 
صمت افزود: ۱۱۵ هزار نفر به صورت مستقیم در صنعت 
در  نفر  هزار   ۳۵ تعداد  این  از  که  دارند  فعالیت  کفش 
صنفی  واحدهای  در  نفر  هزار   ۸۰ و  صنعتی  واحدهای 
فعال هستند.شیخ با بیان اینکه واردات کفش تغییری پیدا 
نکرده است، گفت: امیدواریم با همکاری تولیدکنندگان و 
برگزاری نمایشگاه ها و افزایش تعامل منطقه ای به ویژه با 
کشورهای اطراف بتوانیم ظرفیت تولید و صادرات کفش 
عبدالحسین  والمسلمین  دهیم.حجت الاسلام  افزایش  را 
با تأکید  نیز  خسروپناه دبیر شورای عالی فرهنگ عمومی 
بر لزوم راه اندازی دانشگاه و پارک علم و فناوری کفش، 

گفت: الگوی حکمرانی تولید کفش تحقق پیدا می کند.
لوازم خانگی  دانشگاه  دانشگاه خودرو،  به  ما  افزود:  وی 
و دانشگاه کفش نیاز داریم و حتی دانشجویان رشته های 
علوم پایه و انسانی می توانند ناظر به آن موضوع فعالیت 
داشته باشند. ما می توانیم ادعا کنیم که به الگوی حکمرانی 
نیست. ما که در  پایان کار  این  اما  کفش ملی رسیده ایم. 
را  فناوری  و  علم  اسناد  فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای 
از جمله  دیگر  نیاز  مورد  اسناد  به  حتماً  کردیم،  تصویب 

صنعت کفش توجه داریم.

طلای آب شده، تله ای برای 
خریداران ناآگاه

در بازار پرنوسان طلا، سودجویان با ترفندهای گوناگون، 
شیوه های  از  یکی  گرفته اند.  نشانه  را  خریداران  اعتماد 

رایج، فروش طلای تقلبی به جای طلای اصل است.
 در بازار پرنوسان طلا، جایی که اعتماد خریداران سرمایه 
دنبال  به  گوناگون  ترفندهای  با  سودجویان  است،  اصلی 
دیگری  آلیاژهای  از  آنها  هستند.  کلان  سودهای  کسب 
به جای طلا استفاده می کنند و درصد ناخالصی را افزایش 

می دهند که موجب تغییر وزن طلای خالص می شود.
در همین رابطه نادر بذرافشان، رئیس اتحادیه صنف طلا و 
جواهر تهران در گفتگو با خبرنگار مهر به بررسی ابهامات 
و چالش های موجود در بازار طلا و سکه، به ویژه در زمینه 
خریدوفروش در فضای مجازی و همچنین نظارت بر این 
به  اشاره  با  است..بذرافشان  پرداخته  بازار  در  معاملات 
شایعات مبنی بر ممنوعیت فروش سکه در فضای مجازی، 
اظهار داشت: ممنوعیتی که مطرح شده، بیشتر شایعه بوده 
برای  را  مجوزهایی  مجازی  کسب وکارهای  اتحادیه  و 
که  اتحادیه  این  است.  کرده  صادر  فضا  این  در  فعالیت 
کنترل های  و  نظارت  است،  صمت  وزارت  زیرمجموعه 
در  صحبت هایی  البته  افزود:  می دهد.وی  انجام  را  لازم 
مورد کنترل و وضع قوانین جدید مطرح شده، اما ممنوعیت 
و  طلا  اتحادیه  ندارد.رئیس  وجود  زمینه  این  در  قطعی 
جواهر تهران با اشاره به سابقه طولانی خریدوفروش سکه 
بر  کنترل  و  نظارت  اشاره کرد که  نکته  این  به  بازار،  در 
می شود.  انجام  متبوعش  اتحادیه  توسط  صنفی  واحدهای 
وی گفت: »این واحدها پس از گذراندن فیلترهای امنیتی 
بازرسی های  و  می کنند  دریافت  فعالیت  کنترلی، مجوز  و 

دوره ای از آن ها صورت می گیرد.
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شاخص مدیران خرید کل اقتصاد در آذر ۱۴۰۳، معادل ۴۳.۹ 
پس  و  است  اردیبهشت ماه  از  مقدار  کمترین  که  محاسبه شده 
از تعدیل فصلی نیز این شاخص ۴۵.۵ برآورد شده که کمترین 

مقدار از تیرماه محسوب می شود.
،شاخص مدیران خرید کل اقتصاد در آذرماه وارد محدوده رکود 
و انقباض شده و از کاهش قابل توجه در همه مؤلفه های اصلی 

و فرعی حکایت دارد.
بر همین اساس نیز نتایج بررسی های مرکز پژوهش های اتاق ایران 
انرژی و قطعی برق، مشکل اصلی  نشان می دهد: کمبود منابع 
بخش تولید بوده و باعث شده است تا بنگاه های تولیدی بسیار 
پایین تر از ظرفیت خود فعالیت کنند. علاوه بر این، شوک های 
افزایشی نرخ ارز، هزینه تأمین نهاده ها را برای بنگاه ها افزایش 
)خصوصاً  بنگاه ها  اکثر  که  است  حالی  در  این  و  است  داده 
بنگاه های کوچک و متوسط( با کمبود منابع مالی، عدم تخصیص 

ارز و کاهش دسترسی به تسهیلات روبرو هستند.
طبق بررسی ها، در آذرماه امسال، کاهش تقاضای داخلی نیز رکود 
را در اقتصاد تشدید کرده است و کاهش شاخص صادرات در 
نتوانسته  بیانگر آن است که تقاضای خارجی  نیز  ماه های اخیر 
است کاهش تقاضای داخلی را جبران کند. رفع مشکلات موجود 
در سیاست گذاری داخلی و موانع تجاری که به تضعیف تجارت 
خارجی منجر شده است، از جمله اصلاح سیاست های مرتبط 
با رفع تعهد ارزی با توجه به فشارهای قیمتی موجود، می تواند 

باعث تقویت صادرات شود.
از  شده  انجام  نظرسنجی های  و  اقتصادی  اطلاعات  و  آمار  از 
در  رکود  تعمیق  از  جلوگیری  برای  که  برمی آید  چنین  فعالان 
کاهش  تقاضا،  تحریک  بر  باید  سیاست گذاران  تولید،  بخش 
اقدامات  این  تقویت صادرات تمرکز کنند.  تولید و  هزینه های 

می تواند به بازگشت بخش صنعت به مسیر رشد کمک کند.
هشدارهای شامخ از نگاه آمار

شاخص مدیران خرید کل اقتصاد در آذر ۱۴۰۳، معادل ۴۳.۹ 
پس  و  است  اردیبهشت ماه  از  مقدار  کمترین  که  محاسبه شده 
از تعدیل فصلی نیز این شاخص ۴۵.۵ برآورد شده که کمترین 
مقدار از تیرماه محسوب می شود.شاخص »میزان تولید محصول 
شاخص  رسیده،  چهارماهه  مقدار  کمترین  به  خدمت«  ارائه  یا 
تیرماه  از  مقدار  کمترین  مشتریان«  جدید  سفارشات  »میزان 
مشتریان«  سفارش  تحویل  و  انجام  »سرعت  شاخص  است، 
کمترین مقدار از بهمن ۱۴۰۱ بوده و شاخص »میزان استخدام 
به  متوالی کاهش،  ماه  از دو  بعد  انسانی«  نیروی  به کارگیری  و 
شامخ  مؤلفه های  بررسی  است.همچنین  رسیده  چهارماهه  کف 
آذرماه نشان می دهد در این ماه، شاخص »موجودی مواد اولیه 
یا لوازم خریداری شده« در پایین ترین رکورد ۲۲ ماهه از اسفند 
۱۴۰۱ قرار دارد درحالی که شاخص »قیمت مواد اولیه یا لوازم 
خریداری شده« بیشترین مقدار از اردیبهشت ۱۴۰۲ را به ثبت 
رسانده است.از نگاهی دیگر، شاخص »موجودی محصول نهایی 
مرداد  از  مقدار  کمترین  تکمیل«  حال  در  کارهای  یا  انبار  در 
۱۳۹۹ را ثبت کرده و شاخص »انتظارات در مورد میزان فعالیت 
اقتصادی در ماه آینده«، با سقوط بی سابقه، به کمترین میزان ۳۱ 

ماهه از خرداد ۱۴۰۱ رسیده است.
شاخص مدیران خرید ترکیبی کل اقتصاد

آخرین نظرسنجی انجام شده نشان می دهد که شاخص مدیران 
خرید کل اقتصاد در آذر ۱۴۰۳، معادل ۴۳.۹ محاسبه شده است. 
شاخص مذکور نشان می دهد که رشد فعالیت های اقتصادی در 
به ماه قبل کاهشی بوده و کمترین مقدار را از  این ماه نسبت 
اردیبهشت ماه داشته است. این در حالی است که پس از تعدیل 
فصلی، شاخص مذکور برای آذر معادل ۴۵.۵ برآورد شده است 
که حاکی از آن است که میزان فعالیت های اقتصادی در این ماه 
نسبت به ماه قبل )۵۱.۴( کاهش قابل توجهی داشته و به کمترین 
مقدار خود از تیرماه رسیده است تا از ابتدای سال برای پنجمین 
بار، رکود و قرار گرفتن در محدوده کمتر از ۵۰ را ثبت کند. 
رکود مذکور باید به عنوان یک زنگ خطر برای سیاست گذاران 
حمایتی،  سیاست های  اعمال  شود.  تلقی  اقتصادی  فعالان  و 
افزایش  مانند  اقتصادی  ریسک های  مدیریت  و  تقاضا  تقویت 
تورم، نوسانات نرخ ارز و محدودیت های مالی می تواند به تثبیت 

شرایط و جلوگیری از تشدید رکود کمک کند.
شاخص »میزان تولید محصول یا ارائه خدمت« در آذرماه بعد 
مقدار  کمترین  و  شده  محاسبه   ۴۶.۲ معادل  فصلی،  تعدیل  از 
چهارماهه خود را به ثبت رسانده است. با قطعی های گسترده برق 
روند فعالیت کسب وکارها کاهشی  و بی ثباتی نرخ ارز مجدداً 
 ۵۰ محدوده  از  کمتر  سال  ابتدای  از  بار  هفتمین  برای  و  شده 
قرار گرفته است. درعین حال با افزایش شدید نرخ ارز و افزایش 
تورم قیمتی و کاهش قدرت خرید مشتریان، تقاضا برای کالاها و 
خدمات با کاهش روبرو شده، در نتیجه تولیدکنندگان با کاهش 
سفارشات مواجه شده اند. به طوری که شاخص »میزان سفارشات 
جدید مشتریان« کل اقتصاد در آذرماه، پس از حذف اثر فصلی، 
معادل ۴۱.۸ برآورد شده است و کمترین مقدار خود را از تیرماه 
به ثبت رسانده است و برای هفتمین بار از اردیبهشت ماه کاهشی 
بوده است شاخص »میزان سفارشات جدید مشتریان« کل اقتصاد 
در آذرماه، پس از حذف اثر فصلی، معادل ۴۱.۸ برآورد شده 
است و کمترین مقدار خود را از تیرماه به ثبت رسانده است و 

برای هفتمین بار از اردیبهشت ماه کاهشی بوده است
.شاخص »سرعت انجام و تحویل سفارش«، ۴۸.۸ محاسبه شده 
است و کمترین مقدار خود را از بهمن ماه سال ۱۴۰۱ به ثبت 
رسانده است. به دنبال نیمه تعطیل بودن شرکت ها ناشی از کمبود 
انرژی و همچنین در شرایطی که شرکت ها با کمبود منابع مالی 
روبرو هستند، افزایش شدید نرخ ارز تأمین مواد اولیه را با کمبود 
روبرو کرده است و سرعت فرآیند کسب وکار با کندی روبرو 
شده است.شاخص »میزان استخدام و به کارگیری نیروی انسانی« 
مقدار ۴۷.۸ محاسبه شده است. شاخص مذکور که برای دومین 
ماه پیاپی کاهشی بوده، کمترین مقدار چهارماهه اخیر را به ثبت 
رسانده است. تداوم مشکلات به ویژه نیمه تعطیل بودن شرکت ها 
در کسب وکارها شده  رکود  تشدید  باعث  ارز  نرخ  افزایش  و 
در  کاهش  به  ناچار  خود  هزینه های  کاهش  برای  شرکت ها  و 
استخدام نیروی انسانی شده اند.شاخص »موجودی مواد اولیه یا 
لوازم خریداری شده«، پس از حذف اثر فصلی، ۴۵.۵ به دست 
آمده است و طی ۲۲ ماه گذشته از اسفند ۱۴۰۱ تاکنون، کمترین 
مقدار خود را ثبت کرده است. به دلیل افزایش نرخ ارز و کمبود 
خود  نهاده های  تأمین  در  کسب وکارها  از  بسیاری  نقدینگی 
و تخصیص  ثبت سفارشات  فرایند  و  بوده اند  روبرو  با مشکل 
ارز همچنان بسیار زمان بر است.بر همین اساس شاخص »قیمت 
مواد اولیه یا لوازم خریداری شده« با مقدار ۸۳.۹ بیشترین مقدار 
خود را از اردیبهشت ۱۴۰۲ به ثبت رسانده است. این شاخص 
در  آن  نقش  و  بر کسب وکارها  قیمتی  فشارهای  منعکس کننده 
فشار  افزایش  با  است.  اقتصادی  تولید  و  رقابتی  توان  کاهش 
هزینه های تأمین نهاده ها، شاخص »قیمت محصولات تولیدشده 
و خدمات ارائه شده« با عدد ۶۱.۵ بیشترین مقدار هشت ماهه خود 
از اردیبهشت ماه را ثبت کرده است. بااین حال افزایش قیمت های 
ازآنجایی که  و  نبوده  نهاده ها  قیمت  افزایش  به شدت  فروش، 
صنایع  تولید  زنجیره  در  زمانی  وقفه  با  آن  اثرگذاری  معمولًا 
طی  می شود  پیش بینی  است،  روبرو  کسب وکارها  خدمات  و 
ماه های آتی بسیاری از محصولات و خدمات با افزایش بیشتری 
در قیمت های فروش روبرو باشند.شاخص »موجودی محصول 
نهایی در انبار« در آذرماه پس از حذف اثر فصلی، ۴۳.۰ به دست 
آمده است. شاخص مذکور که برای چهارمین ماه متوالی کاهشی 
شده است، کمترین مقدار را از مرداد ۱۳۹۹ به ثبت رسانده است. 
افزایش نرخ ارز و هزینه زیاد تأمین مواد اولیه و کاهش ظرفیت 
تولید، ناشی از قطعی برق، منجر به کمبود محصولات نهایی در 

انبارها شده است.

یک گام دیگر تا اجرای طرح ساماندهی نیروهای شرکتی
آنطور که رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس خبر داده با تکمیل شدن 
جریان  در  نقاط ضعف  از  یکی  شرکتی  نیروهای  اطلاعات  بانک 
تصویب طرح برطرف و یک گام به اجرای طرح ساماندهی کارکنان 
به  نزدیک خواهیم شد.طرح ساماندهی کارکنان دولت که  دولت 
منظور تامین امنیت شغلی و ساماندهی نیروهای شرکتی تصویب و 
به شورای نگهبان ارجاع داده شد، پس از چند نوبت رفت و برگشت 
میان مجلس و شورای نگهبان و انجام برخی اصلاحیه ها سرانجام 
جهت تایید نهایی به مجمع تشخیص مصلحت نظام رفت اما در 
مجمع تبصره ۲ طرح ساماندهی نیروهای شرکتی رد شد. به فاصله 
چندی رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور از راه اندازی سامانه  
جدیدی جهت ثبت اطلاعات کارکنان شرکتی دستگاه های اجرایی 
خبر داد.با راه اندازی این سامانه تمام دستگاه های اجرایی تا پایان این 
ماه مهلت دارند اطلاعات نیروهای شرکتی خود را وارد کنند و پس 

از آن سازمان اداری و استخدامی بر اساس تحلیل های کارشناسی 
تصمیم گیری  شرکتی  نیروهای  با  برخورد  نحوه  خصوص  در 
بود که  این  نیروهای شرکتی  به کارگیری  می کند.فلسفه جذب و 
دستگاه های اجرایی برای برخی کارهای حجمی از طریق شرکت ها 
خرید خدمت انجام می دادند ولی طی سالهای اخیر این موضوع 
از حالت خرید خدمت خارج شد. در حال حاضر دولت درصدد 
است تا با جمع آوری اطلاعات نیروهای شرکتی،  راهکار مناسبی 
برای ساماندهی آنها پیدا کند.در همین راستا، علی بابایی کارنامی 
به  نسبت  اخیر  روزهای  در  مجلس،  اجتماعی  کمیسیون  رئیس   -
روشن شدن تکلیف نیروهای شرکتی ابراز امیدواری کرد و گفت: 
نظر مجلس، دولت و هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت 
نظام درباره طرح ساماندهی کارکنان دولت مثبت شده است.آنطور 
که وی گفته عدم دسترسی به بانک اطلاعاتی افراد مشمول، یکی 

از نقاط ضعف در جریان تصویب طرح بوده و تا یک ماه آینده 
این موارد برطرف و بانک اطلاعاتی کامل می شود.رئیس کمیسیون 
اجتماعی مجلس درعین حال از برگزاری نشستی با سازمان اداری و 
استخدامی کشور خبر داد و گفت: این جلسه به منظور بررسی طرح 
ساماندهی کارکنان دولت برگزار می شود. خوشبختانه نظر همه اعم 
از دولت، مجلس و هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در این باره مثبت است و رئیس جمهور طی نامه ای خطاب 
به تمام دستگاه ها، ارگان ها و نهادهای اجرایی کشور دستور داده تا 
اسامی افرادی که مشمول طرح می شوند را استخراج کنند.به این 
ترتیب بانک اطلاعاتی کاملی جمع آوری و دقیق مشمولین مشخص 
می شود.به گفته وی چنانچه این آمار احصا شود می توان نظر دولت 
و مجلس و هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام را 

جلب کرد و در واقع یک گام رو به جلو برداشت.
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استان هااستان ها
رودخانه هراز در چنبره

 ساخت و سازهای غیرمجاز
 ساخت و سازهای غیرمجاز در بستر و حریم رودخانه ۱۸۵ 
کیلومتری هراز که یکی از پر آب ترین رودخانه های مازندران 
بحران  از  مرحله ای  به  اخیر  سال های  در  می شود،  محسوب 
این  حریم  بازگشایی  برای  آمل  شهری  مدیریت  که  رسیده 
اساس  بر  اصولی  گردشگری  طرح های  اجرای  و  رودخانه 
تقاضای  نظارتی  و  قضایی  از دستگاه های  مقررات  و  ضوابط 
در  که  هراز  خروشان  و  آب  پر  است.رودخانه  کرده  کمک 
ارتفاع چهار هزار و ۳۷۵ متری پالان گردن در ۶۶ کیلومتری 
از  پس  می شود  جاری  لار  نام  با  چالوس،  شرقی  جنوب 
دریافت آب های مهم دیگر همانند آب سفید، الرم، آب چهل 
بره، آب سیاه پلاس، آب امام پهنک، سه سنگ، دیو آسیاب، 
ورارود، دلی چای و چشمه ملک و عبور از ده پلور به سمت 
دریای خزر جاری می شود.رودخانه هراز تا رسیدن به دریای 
خزر میزبان رودهای و چشمه های دیگر مانند لاسم، تلخ رود، 
پردمه، شیرکلارود، چلورود  انبار، آب  آب رزان، آب مشک 
از  و  است  کیلومتر   ۱۸۵ هراز  رود  طول  هستند.  هلی چال  و 
کنار بلندترین قله ایران دماوند می گذرد که قسمت زیادی از 
متوسط  هراز که سالانه  دارد.رودخانه  نام  مسیر لاریجان  این 
کننده  تامین  دارد  روان  آب  مکعب  متر  میلیارد  یک  حدود 
معروف  شالیزارهای  اراضی  از  هکتار  هزار   ۱۱۰ اراضی  آب 
زیر کشت  از سطح  نیمی  میزان  این  که  است  هراز  به دشت 
اراضی  این  آب  و  دهد  می  تشکیل  را  مازندران  استان  برنج 
شالیزارهای  هراز  دشت  شود.  تامین  هراز  رودخانه  از  باید 
بابلسر  و  محمودآباد  فریدونکنار،  بابل،  آمل،  های  شهرستان 

را در بر می گیرد.
تجاوز  برای  ای  زمینه  رودخانه  این  نظیر  بی  های  جاذبه 
رودخانه  این  مسیر  طول  در  و  شد  ملی  عرصه  سوداگران 
نفس  که  گرفته  صورت  مجازی  غیر  سازهای  و  ساخت 

رودخانه هراز را به شماره انداخت.
این سوداگران برخورد قضایی  از  با تعدای  تا کنون  هر چند 
شد و ساخت و سازهای انجام شده تخریب و بستر رودخانه 
آزاد شد اما تعداد این سوداگران به میزانی است که برخورد 

در این حوزه را به یک مطالبه ملی تبدیل کرد.
در سال گذشته یکی از بزرگترین عرصه های تصرف شده از 
بستر رودخانه ها در مازندران با مساحت ۷۰ هزار متر مربع و 
رفع  هراز  در رودخانه  ریال  میلیارد  هزار  ریالی هفت  ارزش 

تصرف شد.
از ۱۲۰ رشته رودخانه کوچک و  بیش  به وجود  صاحبنظران 
هفت  استان  این  های  رودخانه  طول  که  مازندران  در  بزرگ 
هزار کیلومتر است اشاره می کنند و معتقدند سند دار کردن 
دست  برای  مانعی  تواند  می  ها  رودخانه  این  حریم  و  بستر 

دازی به این اراضی ملی باشد.
از سوی دیگر تصرف حریم و بستر رودخانه ها مهم ترین عامل 
استانی  بروز خسارت در زمان طغیان رودخانه ها است و در 
مانند مازندران خساراتی که بر اثر تجاوز به حقوق رودخانه ها 

ایجاد می شود بیشتر از سایر استان هاست.
طول  با  استان  این  در  رودخانه  شاخه   ۱۲۰ از  بیش  وجود 
و  یک هزار  حدود  که  کیلومتر  هزار  هفت  از  بیش  مجموع 
می کند سبب شده  عبور  مسکونی  مناطق  از  آن  کیلومتر   ۵۰۰
خسارت های طغیان رودخانه ها در این استان همواره چشمگیر 

باشد.
این موضوع به ویژه در سال های اخیر که روند بارندگی ها در 
مشاهده  بیشتر  کرده  تغییر  اقلیمی  شرایط  دلیل  به  استان  این 
از  پیشگیری  برای  اصل  نخستین  شرایطی  چنین  در  می شود. 
بروز خسارت های ناشی از سیل و طغیان رودخانه ها، رعایت 

حقوق و حفظ حریم و بستر رودخانه است.
بازپس گیری  بستر رودخانه ها و  از تصرف حریم و  پیشگیری 
به  توجه  با  و  اخیر  سال های  طی  شده  تصرف  عرصه های 
کلیدی  نکات  از  یکی  به  سیل،  وقوع  دفعات  تعداد  افزایش 
اما  است.  شده  تبدیل  مازندران  در  بحران  مدیریت  مهم  و 
صاحبنظران خواستار سرعت بخشی بیشتر در این حوزه شدند.

از  یکی  ساز  و  ساخت  مجوزهای  صدور  در  ممنوعیت 
ابزارهای مهمی در جهت پیشگیری این اراضی ملی محسوب 
میراث  دوستداران  و  صاحبنظران  تاکید  مورد  که  شود  می 

فرهنگی محسوب می شود.
در تبصره چهار ماده ۲ قانون توزیع عادلانه آب عنوان شده 
است که »وزارت نیرو در صورتی که اعیانی های موجود در 
بستر و حریم انهار و رودخانه ها و کانال های عمومی، مسیل ها 
و مرداب و برکه های طبیعی را برای امور مربوط به آب یا برق 
مزاحم تشخیص دهد، به مالک یا متصرف اعلام خواهد کرد 
که ظرف مدت معینی در تخلیه و قلع اعیانی اقدام  کند و در 
صورت استنکاف وزارت نیرو با اجازه و نظارت دادستان یا 

نماینده او اقدام به تخلیه و قلع خواهد کرد.«
دست اندازی  و  تصرف  هرگونه  قانونی  بند  این  اساس  بر 
آب  شرکت های  مجوز  بدون  رودخانه ها  بستر  و  حریم  به 
از  مسئول حفاظت  نیرو  وزارت  از  نمایندگی  به  که  منطقه ای 
رودخانه هاست، تخلف محسوب می شود. البته یکی از راه های 
رودخانه ها  بستر  و  حریم  تصرف  از  پیشگیری  برای  قانونی 

صدور اسناد مالکیت برای این عرصه ها است.
کمک می خواهیم

برای  آمل  شهرداری  کرد:  اظهار  آمل  شهردار  پیوند  این  در 
حریم  و  بستر  در  ملی  های  عرصه  سوداگران  با  برخورد 
رودخانه هراز به کمک دستگاه های نظارتی و قضایی نیازی 

فوری دارد.
مجاز  غیر  سازهای  و  ساخت  با  برخورد  گفت:  داودی  علی 
در حریم رودخانه هراز به همراه آزاد سازی و رفع تملک از 
جمله خواسته های مهم شهرداری آمل از دستگاه های اجرایی 

و نظارتی مازندران است.
استانی  نظارتی  از دستگاه های  ما  تقاضای جدی  افزود:  وی 
به شهرداری آمل در آزاد سازی و  تا  و شهرستانی آن است 

بازگشایی کامل مسیر رودخانه هراز کمک کنند.
رودخانه  حریم  آزادسازی  برای  جدید  برنامه  در  گفت:  وی 
علویان  پل  فاصل  حد  تا  سوم«  »پل  میربزرگ  پل  از  هراز 
اجرای  نیاز  و  موضوع  اهمیت  درک  با  سابق،  راه  پلیس  و 
شهرستان  وانقلاب  عمومی  دادستان  گردشگری،  بزرگ  طرح 
متخلفان  با  قاطع  وبرخورد  تملک  برای  خوبی  همراهی  آمل 
ومتجاوزان به حریم رودخانه داشتند وحتی ضرب الاجل ویژه 
تعیین کردند.شهردار آمل با قدردانی از مدیرعامل شرکت آب 
منطقه ای مازندران و اداره امور توزیع آب آمل برای همراهی 
بستر رودخانه  و  برای حریم  کرد:  اظهار  این طرح  دراجرای 
که درسالهای گذشته تجاوز شده وحتی خرید وفروش هایی 
بود  شده  شهر  درداخل  هراز  رودخانه  وحریم  دربستر  نیز 
شهرداری به تنهایی نمی تواند برخورد کند ونیازمند همراهی 
همه دستگاه های اجرایی ونظارتی درسطح شهرستان واستان 
هراز  آزادسازی حریم رودخانه  که،  این  بیان  با  است.داودی 
برای طرح های کلان گردشگری یکی از ضرورت های مهم 
است، افزود: اجرای طرح های کلان گردشگری با آزادسازی 
ایجاد  باعث  شهر،  داخل  از  هراز  عبوری  رودخانه  حریم 

جذابیت های شهری برای مسافران وگردشگران خواهد شد.
شهردار آمل گفت: اجرای مراحل پایانی برخی از طرح های 
آزاد سازی حریم  با  مهم و زیرساختی حاشیه رودخانه هراز 
رودخانه امکان پذیر خواهد بود که امیدواریم این مهم هر چه 

زودتر محقق شود.
مجوز ندهید

یکی از کارشناسان محیط زیست در گفت گو با خبرنگار ایرنا 
برای  مجوزها  در خصوص صدور  گیری  سخت  کرد:  اظهار 

همه رودخانه های مازندران باید با جدیت انجام شود.

عواقب برداشت بی رویه از سفره های 
آب زیرزمینی در سمنان

حدود  تا  زیرزمینی  آب   سفره های  سالانه  افت  میانگین   
و  فرونشست  بحرانی  محدوده  پنج  وجود  سانتی متر،   ۶۰
از  مکعب،  متر  میلیون   ۱۳۰ سالانه  مخزن  کسری  تجربه 
از  سمنان  استان  نیاز  مورد  آب  درصد   ۷۵ تامین  عواقب 

منابع زیرزمینی است.
وضعیت خشکسالی  در  سمنان  پهنه  درصد   ۹۹ قرارگیری 
پاییز،  بارندگی در فصل  و کاهش ۳۲ و ۲ دهم درصدی 
زمانی که اوج بارندگی در یک سال آبی محسوب می شود، 
با  را  آب  تامین  طرح های  اجرای  در  تسریع  ضرورت 
استان  این  خروج  برای  حوضه ای  بین  انتقال  راهکارهای 

از بحران کم آبی دوچندان کرده است.
و  صرفه جویی  آبی،  منابع  داشته های  میزان  به  توجه  با 
نمی تواند  صرف  طور  به  کنونی  برهه  در  بهینه  مصرف 
باید  باشد و  نیاز استان سمنان  تامین آب مورد  جوابگوی 
و  شود  اندیشیده  شرایط  این  از  گذر  برای  راهکارهایی 
سمنان  به  دریا  از  آب  انتقال  طرح  اجرای  می رود  انتظار 
برای رفع مشکل کم آبی در فلات مرکزی مورد توجه ویژه 

قرار بگیرد.
مدیرکل هواشناسی استان سمنان در گفت و گو با خبرنگار 
بارش،  شاخص  گفت:  خشکسالی  وضعیت  تایید  با  ایرنا 
تبخیر و تعرق استاندارد موسوم به SPEI در دوره ۱۰ ساله 
نشان می دهد که مساحت زیادی از تمام استان های کشور 
جزو  سمنان  و  است  خشکسالی  مختلف  درجات  درگیر 
سه استان دارای شدیدترین وضعیت خشکسالی محسوب 

می شود.
سمنان  استان  پهنه  درصد   ۹۹ افزود:  مصطفوی  ایرج 
تعرق  و  تبخیر  بارش،  شاخص  طبق  کنونی  شرایط  در 
استاندارد موسوم به SPEI، درگیر خشکسالی است و باید 

تسریع در رفع مشکل کم آبی مدنظر باشد.
آبی  سال  ابتدای  از  بارندگی  میانگین  داد:  ادامه  وی 
)۱۴۰۳-۱۴۰۴ ( از یکم مهر تا پایان آذر ۱۴۰۳ در استان 
حدود ۱۵ و ۹ دهم میلیمتر بود که در مقایسه با بلندمدت 

۳۲ و ۲ دهم درصد کاهش داشت.
 سال آبی منطبق با سال رسمی نیست و یک دوره ۱۲ ماهه 

از یکم مهر تا سی و یکم شهریور سال بعد است.
مهر  ابتدای  از  سمنان  استان  بارندگی  میزان  وی،  گفته  به 
بلندمدت حدود ۲۳ و چهار دهم میلیمتر  تا پایان آذر در 
مقایسه  در  استان  این  در  بارندگی  میزان  امسال  که  بود 
ملیمتری  نیم  و  هفت  کاهش  بلندمدت  در  مشابه  مدت  با 

نشان می دهد.

سهم ۵.۹ درصدی مهاجرت 
پذیری البرز در کشور

با  البرز  مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری 
اعلام اینکه این استان سهم ۵.۹درصدی از مهاجرت پذیری 
کشور را دارد، گفت: تراکم جمعیتی این استان ۵۶۲ نفر در 

هر کیلومتر مربع است .
»محمد جواد کاظمینی« با بیان اینکه براساس آمار موجود 
جمعیت استان البرز سه میلیون و ۵۰۰ هزار نفر است، افزود: 
به لحاظ میزان جمعیت رتبه ۱۱ کشوری را داریم و سهم 

این استان از کشور در بعد جمعیتی ۴.۲ درصد است .
وی ادامه داد: در بخش وضعیت بهداشت و درمان، استان 
البرز با ۹ هزار و ۴۰۶ پزشک به لحاظ تعداد پزشک رتبه ۱۷ 
کشور به لحاظ تعداد بیمارستان های فعال با ۱۸بیمارستان 
رتبه ۲۱ ، مراکز مراقبت های اولیه بهداشتی با ۳۵۳ مرکز 
 ۳۰ رتبه  خانه   ۷۹ با  بهداشت  های  خانه  تعداد  ۲۸و  رتبه 

کشوری را دارد .
البرز  استانداری  فرهنگی  و  اجتماعی  امور  دفتر  مدیرکل 
مترمربع   ۱۸۲ و  هزار  پنج  البرز  استان  مساحت  یادآورشد: 
است که سهم این استان از مساحت کشور سه صدم درصد 

است.
آموزشی  فضاهای  سرانه  اینکه  بیان  با  ادامه  در  کاظمینی 
لحاظ  به  استان  این  گفت:  است،  مترمربع   ۳.۲ البرز  استان 

سرانه های آموزشی رتبه ۳۱ کشور را دارد.
وی افزود: تعداد کل دانش آموزان استان البرز۵۲۰ هزار نفر 
رتبه ۱۱  استان  نیز  آموزان  دانش  تعداد  لحاظ  به  که  است 

کشوری را به خود اختصاص داده است .
کاظمینی، میزان باسوادی در کشور را ۸۷.۶ درصد خواند و 

گفت: این میزان در استان البرز ۹۲.۲ درصد است.

۴۰ درصد بستری های تنفسی 
خوزستان، آنفلوآنزا دارند 

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز 
با اشاره به قرار گرفتن در پیک آنفلوآنزا گفت: در هفته های 
اخیر حدود ۳۵ تا ۴۰ درصد افرادی که در بیمارستان ها به 
به  ابتلا  دلیل  به  شده اند،  بستری  تنفسی  عفونت های  دلیل 
اظهار کرد: هر  بختیاری نیا  پژمان  بوده است.دکتر  آنفلوآنزا 
سال در فصل سرما روند بیماری های حاد تنفسی از جمله 
این  افزایشی  امسال هم روند  افزایشی می شود و  آنفلوآنزا 
آغاز  آبان ماه  دوم  نیمه های  از  استان خوزستان  در  بیماری 
شده است و در حال حاضر همانند بسیاری از نقاط کشور 
در پیک آنفلوآنزای فصلی قرار داریم.وی افزود: در هفته های 
اخیر حدود ۳۵ تا ۴۰ درصد افرادی که در بیمارستان ها به 
به  ابتلا  دلیل  به  شده اند،  بستری  تنفسی  عفونت های  دلیل 
آنفلوآنزا بوده است.معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی 
مراقبت  نظام  بر اساس گزارش  اهواز گفت:  جندی شاپور 
از  پس  اکنون  کشور،  تنفسی  حاد  بیماری های  دیده وری 
آنفلوآنزا، رینوویروس ها که عامل سرماخوردگی هستند در 
بیان  دارند.بختیاری نیا  قرار  تنفسی  بیماری های  جایگاه دوم 
بیماری های زمینه ای و  ایمنی،  با ضعف سیستم  افراد  کرد: 
زنان باردار در معرض خطر بیشتری قرار دارند و در صورت 
بیماری شدیدتری را تجربه  آنفلوآنزا، ممکن است  به  ابتلا 
کنند.رئیس مرکز بهداشت خوزستان با تاکید بر لزم رعایت 
اصول بهداشت تنفسی و محافظت از گروه های پرخطر در 
ماسک،  از  استفاده  گفت:  تنفسی  بیماری های  به  ابتلا  برابر 
شستن دست ها و رعایت فاصله گذاری اجتماعی می تواند به 

کاهش انتقال بیماری کمک کند.

دمیدن روح تازه بر کالبد کارخانه نساجی مازندران
و  عزم  با  قائمشهر  در  واقع  سه(  )شماره  نساجی  کارخانه   
مسیر  در  آن  مشکلات  رفع  برای  چهاردهم  دولت  جدیت 
اشتغال زایی  مسیر  تا  گرفت  قرار  بازتوانی  و  دوباره  رونق 

فراگیر را طی کند.
 ۱۳۰۹ سال  مازندران  نساجی  کارخانه های  نخستین  فعالیت 
قائمشهر  در  کشور  بزرگ  و  مهم  صنایع  از  یکی  عنوان  به 
آغاز شد و این مجموعه صنعتی در قالب سه کارخانه بزرگ 
نساجی شماره یک )نساجی قائمشهر(، شماره ۲ و شماره سه 

)نساجی مازندران( فعال شدند.
هر یک از این کارخانه ها به تنهایی همه مراحل تولید پارچه 
و  رنگرزی  بافندگی،  پنبه(،  از  نخ  )تولید  ریسندگی  شامل 
شعبه هایی  طریق  از  و  می دادند  انجام  را  بازار  به  آن  عرضه 
می  فروش محصولات صورت  بود  دایر شده  در کشور  که 

گرفت.
کارخانه های نساجی مازندران شامل سه کارخانه شماره ۱، 
 ۱ نساجی شماره  دارند و کارخانه  قرار  قائمشهر  ۳ در  ۲ و 
مازندران است که در سال ۱۳۰۹  نساجی  نخستین کارخانه 

راه اندازی شد.
مشکلات کارخانه های نساجی از سال ۱۳۷۲ با واگذاری آن 
به بانک ملی آن هم با هدف حل معضلات ناشی از مالکیت 

دولتی نمود بیرونی پیدا کند.
 ۸۰ از دهه  قائمشهر  نساجی  مانده  باقی  مشکلات واحدهای 
شمسی با واگذاری های مختلف و نسخه هایی که با تغییر هر 
سردرگم  کلاف  به  می شد،  پیچیده  استاندار  و  وزیر  دولت، 

تبدیل شد.
مردم  زندگی  با  آنچنان  مازندران  نساجی  کارخانه های 
قائمشهر عجین شده بود که علاوه بر ارتزاق هزاران خانواده 
از این واحدهای صنعتی، برنامه ریزی زندگی روزمره شان نیز 
با صدای سوت شیفت های سه گانه این کارخانه انجام می شد.

مازندران  در  شاخص  صنعتی  عنوان  به  که  نساجی  صنعت 
از  مانند  مختلف  دلایل  به  اخیر  دهه های  طی  داشت،  رونق 
بین رفتن مزارع پنبه مازندران که تامین کننده مواد اولیه این 
صنعت بودند و واردات در روندی نزولی و رو به افول قرار 
نساجی  شد.  روبه رو  مختلفی  نشیب های  و  فراز  با  و  گرفت 
در  اخیر  سال  چند  طی  متعدد  آسیب های  از  پس  مازندران 

آستانه تعطیلی کامل قرار گرفت.
نساجی  کارخانه های  واحدهای  از  برخی  گذشته  دهه   ۲ در 
نامطلوب  روند  و  فناوری  نشدن  روز  به  دلیل  به  مازندران 
سیاست گذاری اقتصادی تعطیل شد که تعدیل نیروهای کار 
و کاهش تولید را به همراه داشت؛ چالش های پیش پای این 
صنعت منجر به تعطیلی همیشگی و به تاریخ پیوستن کارخانه 

شماره ۲ و تبدیل زمین آن به فضای سبز شهر شد.
ساختمان  خالی  جای  هم  هنوز  سال  چند  گذشت  از  بعد 
برای  قائمشهر  کارگر  خیابان  در   ۲ شماره  نساجی  کارخانه 
مردم این دیار رنج آور است و همیشه این سوال در اذهان 
نساجی  های  کارخانه  دیگر  سرنوشت  که  دارد  وجود  مردم 
آیا ۲ کارخانه دیگر نساجی  این شهرستان چه خواهد شد؟ 

نیز به سرنوشت کارخانه شماره ۲ دچار می شوند؟
۲ کارخانه دیگر نساجی در قائمشهر نیز طی این سالها فراز 
 ۱۳۹۸ سال  در  اند  گذاشته  سر  پشت  را  پرُشماری  فرود  و 
تکلیف  تعیین  کارگروه  مازندران  وقت  استاندار  دستور  به 
کارخانه نساجی شماره یک قائمشهر تشکیل شد تا آینده این 

واحد بزرگ صنعتی بررسی و تصمیم گیری شود.
حضور  با  که  کارگروه  این  اعضای  تصمیم  زمان  آن  در 
برای  شود،  می  تشکیل  مالک  عنوان  به  قائمشهر  شهردار 
تولید  موانع  رفع  و  تسهیل  ستاد  به  نهایی  تصمیم  و  بررسی 

برای اجرایی شدن ارائه شد.
نساجی  کارخانه   ۱۳۹۵ سال  ماه  مهر  قائمشهر  شهرداری 
بر  بود  قرار  و  مزایده تصاحب کرد  از طریق  را  شماره یک 
شده  بندی  زمان  برنامه  یک  اساس  بر  قرارداد  مفاد  اساس 
ضمن نوسازی تجهیزات و پرداخت بدهی ها، مکان کارخانه 

را تغییر داده و مالک زمین کنونی آن شود.
مساحت  به  زمینی  در  قائمشهر  یک  شماره  نساجی  کارخانه 
۶.۵ هکتار در هسته مرکزی این شهر واقع است و شهرداری 

قائمشهر همچنان مالک آن است.

این  روپاشدن  و  احیا  برای  سال جاری  اوایل  این  بر  علاوه 
قرار  نوآوری«  کارخانه  به  »تبدیل  مسیر  در  ها  کارخانه 
اشاره  با  قائمشهر  وقت  فرماندار  وامسال  شد  مطرح  گرفتن 
رئیس  دانش بنیان  اقتصاد  و  فناوری  علمی،  معاون  بازدید  به 
گفت:  قائمشهر  در  واقع  نساجی  کارخانه  از  شهید  جمهور 
نخستین واحد صنعتی نوآور استان مازندران در این کارخانه 

راه اندازی خواهد شد.
این شرکت در کارخانه نساجی  افزود: حضور  جواد مولایی 
گوناگون  ابعاد  در  و  می کند  کمک  مجموعه  ارتقای  به 

تاثیرگذار خواهد بود.
وی با اشاره به اینکه این مجموعه نوآوری ارتباط مستقیم با 
پارک علم و فناوری دارد، گفت: سوله های این کارخانه که 
سال ها بلا استفاده بود برای ساخت کارخانه نوآوری نساجی 

قائمشهر در نظر گرفته شده است.
کارخانه های نساجی در مازندران آنچنان با زندگی و هویت 
وقت  استاندار  حتی  که  است  شده  آمیخته  دیار  این  مردم 
از  گذشته  را  قائمشهر  نساجی  کارخانه  احیای  مازندران 
مسایل اقتصادی و معیشتی کارگران آن، دارای پیام فرهنگی 
دانست و گفت: کارخانه نساجی قطعه ای از هویت مازندران 

و بخشی از تاریخ این استان است.
اجرایی  ستاد  ورود  از  زمان  آن  در  زادگان  حسین  احمد 
مازندران  نساجی  کارخانه  احیای  برای  )ره(  امام  حضرت 

ستاد اجرایی حضرت امام )ره( خبر داده بود.
هم  مازندران  نساجی  نام  با  که  قائمشهر  نساجی  کارخانه 
بزرگ کشور  از نخستین واحدهای صنعتی  شناخته می شود، 
به  زمینی  در   ۱۳۰۷ سال  در  آن  کلنگ  که  می شد  محسوب 
زمین زده شد سال ۱۳۱۳ به بهره برداری رسید. بعدها تعداد 
چرخه  تا  رسید  واحد  سه  به  قائمشهر  در  نساجی  کارخانه 

ریسندگی کامل شود.
در دولت های گذشته گام هایی برای رفع مشکلات کارخانه 
نساجی مازندران واقع در جاده نظامی قائمشهر برداشته شد 
که از آن جمله ۲۰ اسفند ۱۴۰۰ در سفر استانی رئیس جمهور 
شهید و اعضای هیئت دولت به مازندران یکی از مصوبه های 
برای  دولت  اعتباری  استان، کمک  برای  گرفته شده  نظر  در 
به  که  بود  مازندران  نساجی  کارخانه  بازسازی  و  نوسازی 

احیای این کارخانه منجر شد.
آن  مربوط  امور  و  کارخانه  مدیریت   ۱۴۰۱ سال  اوایل  از 
انجام  با  و  شد  سپرده  کشور  صنایع  از  حمایت  هیات  به 
در  تولید  عرصه  به  کارگر   ۴۰۰ از  بیش  حمایتی  برنامه های 

این کارخانه برگشتند.
»مهدی یونسی رستمی«  نخستین استاندار دولت چهاردهم در 
مازندران در برنامه کاری خود حمایت تمام قد از واحدهای 

صنعتی بزرگ همچون نساجی مازندران گذاشته است و برای 
از  سرزده  بازدید  منظور  این  برای  اول  گام  در  منظور  این 

کارخانه نساجی مازندران در قائمشهر را انجام داد.
وی در این بازدید عنوان کرد که کارخانه نساجی به عنوان 
بمنظور  مازندران  مهم  و  بزرگ  صنعتی  واحدهای  از  یکی 
از بخش های  بازدید  این کارخانه  از مشکلات  گره گشایی 

مختلف آن انجام شد.
استاندار مازندران ادامه داد: احیای واحدهای تولیدی و رفع 
با  موانع تولید از اولویت های مهم دولت چهاردهم بوده و 

تمام ظرفیت به رونق تولید کمک خواهیم کرد.
اجرایی  مدیران  و  مدیره  هیات  اعضای  از  یکی  همچنین 
با  مازندران روز چهارشنبه در گفت و گو  نساجی  کارخانه 
خبرنگار ایرنا به بازدید سرزده اخیر استاندار از این کارخانه 
و بازدید از بخش های مختلف اشاره و تصریح کرد: استاندار 
این  تولید  از روند فعالیت و  مازندران ضمن اعلام رضایت 
آینده  در  رشد  و  گشایی  گره  جلسه  برگزاری  برای  واحد 

نزدیک با حضور مسوولان امر برنامه ریزی کرد.
از  افزود:  استاندار مازندران حمایت کامل  عبدالسعید نجفی 
این کارخانه را به عنوان یکی از برنامه ها و راهبردهای خود 

اعلام کرد.
سال  در  مازندران  نساجی  کارخانه  تشریح وضعیت  در  وی 
واگذاری  از سال ۱۴۰۱ و  قبل  اظهار داشت: تا  های گذشته 
بدهی  با  کارخانه  این  صنایع«  از  حمایت  »هیات  به  امانتی 
معوقه  برق،  حقوق  اجتماعی،    تامین  شده  تلمبار  های 

کارکنان مواجه بود.
این عضو هیات مدیره کارخانه نساجی مازندران توضیح داد:  
در برخی مواقع برای پرداخت مطالبات و بدهی ها بخشی از 
اموال و تجهیزات آن به صورت اوراقی فروخته شد تا این 

کارخانه فعال باقی بماند.
وی ادامه داد:  در زمان حاضر پس از ورود هیات حمایت از 
صنایع تمامی بدهی ها و معوقات پرداخت به طوریکه بدهی 
فروختن  بدون  کارخانه  افزوده  ارزش  بر  مالیات  سال   ۳۰
قطعه ای پرداخت شده است و ارزش سهام فعلی واحد قابل 

قیاس با گذشته نیست و اوج گرفته است.
گذاری  سرمای  با  رنگریزی  واحد  احیای  از  همچنین  نجفی 
عنوان  به  نفر   ۲۰۰ اشتغال  و  ریال  میلیارد  هزار   ۲ از  بیش 
دیگر فعالیت صورت گرفته نام برد و گفت:  در حال حاضر 
مشغول  کارخانه  مختلف  های  بخش  در  کارگر   ۶۰۰ حدود 

به فعالیت هستند.
وی توسعه و همچین تعیین تکلیف مالکیت را جزو مطالبات 
درخواستی از استاندار مازندران برای پیگیری امور کارخانه 
نساجی مازندران برشمرد که در جلسه آتی مطرح می شود.

لبخند »پسته« به کشاورزی کهگیلویه وبویراحمد
 ایجاد باغ های پسته به عنوان محصولی گران قیمت با درآمد 
خوب از برنامه های دولت چهاردهم در کهگیلویه وبویراحمد 
است که امید می رود این راهبرد بتواند اقتصاد کشاورزی در 

استان را متحول کند.
 پسته دارای ۷۵ جنس و ۶۰۰ گونه است به همین علت بهره 
وبویراحمد  کهگیلویه  سردسیری  و  گرمسیری  مناطق  برداران 
این گونه گران قیمت و درآمدزا  به کاشت  توانند دست  می 

بزنند.
میزان  به  میوه  تولید  به  شروع  سالگی  پنج  در  که  گیاه  این 
کامل  بارور  به  سالگی  دوازده  تا  ده  سن  در  و  می کند  کم 
اما  دارد  رسیدن  ثمر  به  تا  طولانی  ای  دوره  اگرچه  می رسد 
درآمد چشمگیر آن می تواند هر بهره برداری را وسوسه کند.

می  وبویراحمد  کهگیلویه  باغبانی  کارشناسان  که  طور  آن 
یکهزار  تا   ۸۰۰ سالیانه  ایران  در  پسته  باغ  هکتار  گویند:هر 
آمار  این  که  کند  می  برداران  بهره  نصیب  محصول  کیلوگرم 
نصیب  توجهی  قابل  درآمد  پسته  های  باغ  دهد  می  نشان 

باغداران می کند.
ایجاد باغستان های پسته  در ایران  به چهار تا پنج هزار سال  
پیش  و دوره هخامنشی برمی گردد اما حالا با تصمیم خوب 
دولت چهاردهم برای حمایت از این محصول پیش بینی می 
کهگیلویه  اقتصاد  در  خوبی  جایگاه  بتواند  بتواند  پسته  شود 

وبویراحمد پیدا کند.
لبخند »پسته« به کشاورزی کهگیلویه وبویراحمد

بهره برداران کهگیلویه وبویراحمدی که پیش از این توانسته 
داشته  تولید گردو  مغزداران تجربه موفقی در  میان  بودند در 
باشند امید دارند تا با کاشت پسته تجربه تازه ای از کشاورزی 

با درآمد خوب در انتظارشان باشد.
دارد  وجود  وبویراحمد  کهگیلویه  در  گردو  باغ  هزار  هشت 
که سالیانه ۱۵ هزار تن محصول از این باغستان ها برداشت 

می شود.
ترکی،  عربی،  اروپایی،  لاتین،  یونانی،  زبان های  در  پسته 
شده،  گرفته  آن  ایرانی  نام  از  زبان ها  دیگر  و  ژاپنی  روسی، 
نام درخت این محصول در زبان پارسی »پیستاکو« بود که به 

تدریج و در گذر ایام تغییر یافته و به پسته تبدیل شده است.
ایجاد باغستان با مزیت اقتصادی مورد توجه دولت

و  کهگیلویه  کشاورزی  جهاد  سازمان  باغبانی  امور  مدیر 
مانند  خوب  درآمد  با  های  باغستان  ایجاد  گفت:  بویراحمد 

پسته از برنامه های دولت چهاردهم در استان است.
متفاوت  های  گونه  پسته  اینکه  به  اشاره  با  محمدی  اکبر 

گرمسیری و سردسیری دارد تاکید کرد: بهره برداران کهگیلویه 
وبویراحمدی می توانند با کاشت این گونه ارزشمند در زمین 

های کشاورزی آبی خود درآمد خوبی داشته باشند.
وی بیان کرد:ارزش افزوده باغ های پسته نسبت به میوه هایی 
مانند هسته دار و دانه دار که اکنون در کهگیلویه وبویراحمد 

وجود دارد نیز بیشتر است.
یارانه  نهال  با اختصاص  تاکید کرد:دولت چهاردهم  محمدی 
ای برای کاشت پسته تصمیم دارد تا کاشت گونه های با مزیت 

های اقتصادی بهتر را ترویج دهد.
باغ  رسیدن  ثمر  به  برای  انتظار  دوران  یادآوری  با  محمدی 
های پسته تاکید کرد: کاشت این محصول برای بهره بردارانی 

مناسب است که باغ هایی برای گونه های دیگر هم دارد.
و  کهگیلویه  کشاورزی  جهاد  سازمان  باغبانی  امور  مدیر 
تاکید  اخیر  به خشکسالی های سال های  اشاره  با  بویراحمد 
ارزش  با  زیتون  و  خرما  مانند  دیگر  های  گونه  ترویج  کرد: 

اقتصادی و درآمد بهتر از دیگر برنامه های دولت چهاردهم در 
حوزه باغداری در زمین های آبی است.

اهمیت تولید پسته در کهگیلویه و بویراحمد
ایجاد باغستان های پسته با توجه به گران بودن این محصول 
های  زمین  از  حداکثری  استفاده  برای  اثربخش  راهبردی 

کشاورزی در کهگیلویه وبویراحمد است.
محصول  برداشت  به  تنها  پسته  اقتصادی  های  مزیت  البته 
محدود نمی شود بلکه می توان با کارگاه های بسته بندی و 

فراوری شمار قابل توجهی شغل ایجاد کرد.
دیگر برنامه های دولت برای توسعه باغ

و  کهگیلویه  کشاورزی  جهاد  سازمان  باغبانی  امور  مدیر 
بویراحمد تصریح کرد:توسعه باغ در اراضی شیبدار یکی دیگر 
از برنامه های دولت چهاردهم در استان است که فرصتی برای 

درآمدزایی از عرصه های طبیعی محسوب می شود.
محمدی تصریح کرد: ایجاد باغستان در اراضی شیبدار برای 
مورد  انگور  و  محمدی  بادام،انجیر،گل  مانند  محصولاتی 
زمین  در  باغ  احداث  زمین  هزار   ۳۰ و  است  دولت  حمایت 

های شیب دار شناسایی شده است.
اراضی شیبدار  از  استفاده  برای رونق  تاکید کرد: دولت  وی 
در تولید محصولات باغی ایجاد سامانه های آبگیر را به عهده 

گرفته است.
باغ در اراضی شیبدار  محمدی عنوان کرد: امسال ۴۵ هکتار 

شهرستان مارگون ایجاد شده است.
و  طبیعی  های  عرصه  از  بهتر  وری  بهره  کرد:  تاکید  وی 
جلوگیری از فرسایش خاک از مهمترین مزایای تبدیل اراضی 

شیب دار دیم در مناطق مستعد است.
سالیانه۳۰۰ هزار تن انواع میوه شامل، سیب، مرکبات، میوه های 
تابستانه و سایر میوه ها در باغستان های کهگیلویه و بویراحمد 

تولید می شود.
سطح باغستان های استان را حدود ۴۰ هزار هکتار برآورد می 
انواع محصولات کشاورزی در  شود و سالانه ۹۷۲ هزار تن 

استان کهگیلویه و بویراحمد تولید می شود.
 ۱۶۰ که  دارد  کشاورزی  زمین  هکتار  هزار   ۲۷۰ استان  این 
هزار هکتار آن زراعی است.استان ۷۲۶ هزار نفری کهگیلویه و 

بویراحمد در جنوب غربی ایران قرار دارد.
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ساعی: 
اصرار نداریم مداح 
به تیم ملی برگردد

تاج:
 هزینه های فدراسیون فوتبال بیش 

از ۱۰۰۰ میلیارد است

انتقاد یک کارشناس از بی توجهی باشگاه ها: 

جوان گرایی در فوتبال ایران یک شعار است

سرمربی سابق تیم فوتبال جوانان معتقد است که جوان گرایی 
به  را  آن  توان  نمی  و  است  شعار  یک  تنها  ایران  فوتبال  در 
درستی اجرا کرد چرا که اکثر باشگاه ها کمترین توجه و هزینه 

را برای این بخش دارند.
فوتبال در دنیای مدرن به یک صنعت جهانی تبدیل شده است 
که نه تنها بر اساس رقابت های فنی بلکه به واسطه تحول های 
که  تحولاتی  از  یکی  می رود.  پیش  مدیریتی  و  استراتژیک 
مشاهده  ملی  تیم های  و  باشگاه ها  اکثر  در  اخیر  سال های  در 
است.  تیم ها  ترکیب  در  جوان گرایی  به  ویژه  توجه  می شود، 
این استراتژی نه تنها به تیم ها کمک می کند تا در رقابت های 
مختلف موفق باشند، بلکه پایه گذار آینده ای پایدار و پررونق 

در فوتبال خواهد بود.
جوان گرایی به معنای بهره برداری از بازیکنان کم سن و سال، 
تیم ها است.  ترکیب اصلی  بالا، در  پتانسیل  و  استعداد  با  اما 
این حرکت به تیم ها کمک می کند که استعدادهای جوان را 
شناسایی کرده و آنها را در محیطی حمایتی پرورش دهند تا 
در آینده ستارگان بزرگ فوتبال شوند. این روند به ویژه در 
نیاز به نسل جدیدی از بازیکنان برای ادامه  تیم های ملی که 

مسیر دارند، اهمیت ویژه ای پیدا می کند.
مزایای جوان گرایی در فوتبال

بازیکنان جوان با انرژی و انگیزه بالایی وارد زمین می شوند. 
این انگیزه نه تنها برای خود آنها مفید است، بلکه باعث ایجاد 
یک فضای رقابتی در تیم می شود که به افزایش سطح عملکرد 
جوان  بازیکنان  از  استفاده  می کند.  کمک  نیز  بازیکنان  سایر 
فرصتی برای آنها به وجود می آورد تا در مواجهه با فشارهای 
با  آنها  کنند.  کسب  ارزشمندی  تجربیات  حرفه ای،  مسابقات 
قرار گرفتن در محیط های پرچالش تر، به سرعت رشد می کنند 

و به بازیکنانی حرفه ای و با تجربه تبدیل می شوند.
که  می دهد  را  امکان  این  تیم ها  به  جوانان  در  سرمایه گذاری 
کنند.  برنامه ریزی  آینده  موفقیت های  برای  بلندمدت  به طور 
بازیکنان جوان می توانند در سال های آینده هسته اصلی تیم را 
تشکیل دهند و دیگر بازیکنان را برای رسیدن به اهداف تیمی 
نگرش های  و  ایده ها  معمولًا  جوان  بازیکنان  کنند.  همراهی 
و  دیدگاه ها  در  تنوع  این  می کنند.  وارد  بازی  به  جدیدی 
استراتژی ها می تواند به نوآوری در شیوه های بازی تیم ها کمک 
کند. وقتی یک تیم به بازیکنان جوان فرصت می دهد تا نظرات 
تاکتیک های  به  می تواند  کنند،  معرفی  را  بازی خود  و سبک 
جدیدی برسد که در رقابت های بزرگ به نفع آن تیم باشد. از 
نظر اقتصادی نیز، جوان گرایی به تیم ها این امکان را می دهد 
که از هزینه های بالای انتقال بازیکنان بزرگ بکاهند. با پرورش 
هزینه های  می توانند  باشگاه ها  جوان،  بازیکنان  از  استفاده  و 
ناشی از خرید بازیکنان گران قیمت را کاهش دهند و در عین 

حال سطح رقابت پذیری تیم را بالا نگه دارند.

در فوتبال ایران امنیت شغلی وجود ندارد
سید سیروس پورموسوی کارشناس فوتبال در رابطه با جوان 
فوتبال  در  کرد:  اظهار  مهر،  خبرنگار  با  گفتگو  در  گرایی 
ایران به دلیل عدم وجود امنیت شغلی، مربیان کمتر به سمت 
جوان گرایی می روند و این موضوع باعث محدودیت در تعداد 
مربیانی شده که به این روش اعتماد دارند. تعداد مربیانی که 
جوان گرایی می کنند در لیگ ایران انگشت شمار است. به طور 
مثال، برخی مربیان را دیده ام که میانگین سنی تیمشان ۲۴ یا 
۲۵ سال بوده و مرتباً مصاحبه می کردند که تیم جوانی دارند. 
از سوی دیگر، برخی مربیان تنها زمانی که تیمشان در دقیقه 
۹۰ عقب است و بازی را واگذار کرده، چند بازیکن جوان را 

وارد زمین می کنند تا شکست هایشان را توجیه کنند.
برای تعداد سهمیه های  ابتدای فصل، مربیان  ادامه داد: در  او 
بزرگسالان در لیست تیم، رقابت شدیدی دارند. این موضوع 
امنیت  عدم  دلیل  به  ما  فوتبال  که  است  این  نشان دهنده 
جوان گرایی  به  مربیان  اگر  دارد.  نتیجه گرا  رویکردی  شغلی، 
اعتقاد داشتند، لیستی متوازن تر از بازیکنان جوان و بزرگسال 
می خواستند. بازیکن جوان واقعی در فوتبال ما کسی است که 
زیر ۱۸ یا ۱۹ سال سن دارد، در حالی که بازیکنانی با سن 
تیم هایی  می شوند.  دیده  تیم ها  در  به سختی  نیز  سال   ۲۳ زیر 
استفاده  جوان  بازیکنان  از  پایین  بودجه  دلیل  به  به اجبار  که 
می کنند، معمولًا فرصت کافی برای بهره گیری از این بازیکنان 

ندارند.
نتیجه گرایی عامل نادیده گرفتن جوان گرایی

مدیران  کرد:  تصریح  جوانان  فوتبال  تیم  سابق  سرمربی 
نتیجه  کسب  برای  آن ها  دارند؛  مشابهی  شرایط  نیز  باشگاه ها 
ادامه  و  قرارداد  تمدید  زیرا  می کنند،  تلاش  فصل  یک  در 
کارشان وابسته به نتایج است. در چنین شرایطی، جوان گرایی 
در اولویت قرار نمی گیرد. به عنوان نمونه، چند سال پیش که 
سرمربی یک تیم بودم، مدیرعامل و هیئت مدیره به من گفتند 
که از جوانان استفاده کنم و حمایتشان تا آخر فصل را تضمین 
لیگ  تیم  آبادان جوان ترین  نفت  تیم صنعت  سال  آن  کردند. 
بود و حتی در زمان شکست نیز هواداران حمایت می کردند، 
آینده  برای  پشتوانه ای  ساختن  اصلی،  هدف  می دانستند  زیرا 
ندارند،  خوبی  مالی  وضعیت  که  باشگاه هایی  است.  باشگاه 
ناچار به جوان گرایی می شوند، اما این روند باید با برنامه ریزی 
بلندمدت همراه باشد. هواداران نیز باید این روند را بپذیرند و 
از باشگاه حمایت کنند. نمونه هایی از این قبیل را در سال های 
گذشته دیده ایم که تیم هایی مانند سایپا به سمت جوان گرایی 

رفتند، اما به دلیل عدم برنامه ریزی صحیح، سقوط کردند.
عدم  دیگر،  مشکلات  از  یکی  کرد:  خاطرنشان  پورموسوی 
است.  ایران  لیگ  در  خارجی  جوان  بازیکنان  جذب  امکان 
این مسئله در کشورهای دیگر نیز وجود دارد؛ بازیکنان جوان 

ایرانی نمی توانند به راحتی در لیگ های سطح اول آن کشورها 
بازی کنند و معمولًا باید مدتی در تیم های دوم یا آکادمی های 
بسیار  فوتبالی  استعدادهای  نظر  از  ایران  کنند.  فعالیت  آنجا 
غنی است. من به عنوان کسی که سال ها در تیم های پایه کار 
سرمربی  که  سالی  دیده ام.  چشم  به  را  موضوع  این  کرده ام، 
تیم ملی جوانان بودم، اطلاعات ۱۴۰۰ بازیکن را با جزئیات 
بررسی کردم؛ من مسابقات لیگ برتر جوانان و لیگ یک مناطق 
را به طور کامل پیگیری می کردم. حتی مسابقات آموزشگاهی 
تمام  بازیکنان  و  دیدم  بندرعباس  در  نزدیک  از  هفته  یک  را 
استان ها را بررسی کردم. واقعاً ایران پر از استعداد است، اما 
متأسفانه این استعدادها به خوبی محافظت نمی شوند. بسیاری 
فوتبال زده می شوند و خداحافظی  بازیکنان در مسیر  این  از 

می کنند.
صرف  را  بودجه  از  درصد  یک  زیر  باشگاه  از  بسیاری 

جوان گرایی می کنند
تیم هایی که مجوز حرفه ای دریافت  آئین نامه،  افزود: طبق  او 
می کنند باید ۱۰ درصد از بودجه شان را صرف آکادمی هایشان 
کنند. اما به جز سپاهان و یکی دو باشگاه دیگر، این قانون در 
زیر یک درصد  باشگاه ها  از  بسیاری  نمی شود.  اجرایی  ایران 
آیا ممکن است  پایه می کنند.  تیم های  بودجه خود را صرف 
یک باشگاه با بودجه خوب آکادمی مناسب نداشته باشد؟ من 
در بسیاری از تیم های لیگ برتر دیده ام که زمین تمرین مناسب، 
توپ یا وسایل آموزشی کافی ندارند. به جز یکی دو باشگاه، 
بقیه فقط شعار می دهند که آکادمی دارند و استعداد پرورش 
می دهند. من ۳۰ سال است که در فوتبال ایران حضور دارم و 
دیده ام بازیکنان آکادمی ها در چه شرایطی قرار می گیرند. حتی 

گاهی کفش مناسب برای تمرین یا مسابقات رسمی ندارند.
سرمربی سابق استقلال خوزستان ادامه داد: به جرأت می توانم 
بگویم که وضعیت آکادمی های ما بسیار اسفناک است. همین 
توجهی  که  بیاورم  را  باشگاه   ۱۰ از  بیش  اسم  می توانم  حالا 
پایه  تیم های  می دانیم  ما  همه  ندارند.  خود  پایه  تیم های  به 
از  بسیاری  می کنند.  نرم  دست وپنجه  زیادی  مشکلات  با 
می کنند.  کناره گیری  و  می شوند  خسته  فوتبال  از  بازیکنان 
اگر به بازیکنانی که مصدوم می شوند نگاه کنیم، می بینیم که 
پایه، سالانه  فراموشی سپرده می شوند. در رده های  به  چطور 
بازیکنانی داریم که رباط یا مینیسک پاره می کنند و فوتبالشان 
بازیکنان جوان  از  برای حمایت  باید  باشگاه ها  تمام می شود. 
و استعدادهای آینده دار، برنامه ریزی بهتری داشته باشند و این 

مسیر را با جدیت بیشتری دنبال کنند.
باشگاه ها: جوان گرایی در  بی توجهی  از  انتقاد یک کارشناس 

فوتبال ایران یک شعار است
به  پایه  فوتبال  در  را  زیادی  مشکلات  ساخت  زیر  نبود 

وجود آورده است
مناسب،  امکانات  نبود  دلیل  به  داد:  توضیح  پورموسوی 
زمین های غیر استاندارد و مربیان کم تجربه، مشکلات زیادی 
در فوتبال پایه ایران وجود دارد. برخی باشگاه ها صرفاً برای 
می کنند  استفاده  پایین  مدارک  با  مربیانی  از  هزینه ها  کاهش 
که نتیجه آن، عدم تربیت بازیکنان حرفه ای است. این مسائل 
باعث می شود هر سال تعداد زیادی بازیکن به دلیل آسیب هایی 
گفت  می توان  کنند.  کناره گیری  فوتبال  از  رباط  پارگی  مثل 
بر  بیشتر یک شعار است. وقتی  ایران  فوتبال  جوان گرایی در 
باشگاه ها  و  می شود  سروصدا  این همه  بزرگسالان  لیست  سر 
به  اعتقادی  که  است  مشخص  می کنند،  اعتراض  مربیان  و 
هم  عامل  مدیران  و  مربیان  البته  ندارد.  وجود  جوان گرایی 

بی تقصیر نیستند؛ چون امنیت شغلی ندارند.
او در پایان خاطر نشان کرد: در فوتبال ایران، اگر تیمی نتیجه 
مدیران  و  مربیان  می شوند،  قربانی  که  کسانی  اولین  نگیرد، 
به  زیادی  فشار  حمایت،  به جای  نیز  هواداران  حتی  هستند. 
تیم وارد می کنند. درحالی که هواداران باید با فلسفه و اهداف 
که  باشگاه هایی  کنند.  حمایت  آن  از  و  بیایند  کنار  باشگاه 
باتجربه  و  خارجی  بازیکنان  به راحتی  دارند،  خوبی  بودجه 
جذب می کنند. اما بسیاری از باشگاه ها این توانایی را ندارند و 
مجبورند به سمت جوان گرایی بروند. مربیان هم تلاش می کنند 
که این روند را مدیریت کنند، اما موفقیت در این مسیر زمان 
می برد. متأسفانه این فرصت به مربیان داده نمی شود و خیلی 

زود کنار گذاشته می شوند.

هنوز تکلیف نیمکت پرسپولیس مشخص نشده و احتمال دارد 
بر  را  تیم  این  هدایت  دوم  فصل  نیم  در  ایرانی  گزینه  یک 
عهده داشته باشد.یک سیگنال تاریخی در مورد نام سرمربی 

پرسپولیس!
کریم  که  بود  فصل  نیم  اواخر  در  گاریدو  جدایی  از  بعد   
باقری به صورت موقت و برای دو بازی هدایت پرسپولیس 
را بر عهده گرفت و با کسب دو پیروزی متوالی، شرایط این 
در  و  اخیر  روزهای  در  اما  ساخت.  بهتر  جدول  در  را  تیم 
مورد  در  ضدونقیضی  و  فراوان  اخبار  فصل،  نیم  تعطیلات 
و  می شود  شنیده  دوم  فصل  نیم  در  پرسپولیس  سرمربی  نام 
به  کارنامه دار،  و  یک سرمربی خارجی  معتقدند  منابع  برخی 
برخی  اما  بر عهده خواهد گرفت.  را  تیم  این  زودی هدایت 
باقری  کریم  همین  مانند  یکی  است  ممکن  شدند  مدعی  نیز 
فنی  مسئولیت  دوم  فصل  نیم  در  گل محمدی  یحیی  حتی  یا 
اما مرور تاریخ ۵۰ سال  باشد.  بر عهده داشته  پرسپولیس را 
یک  و حضور  فصل  نیم  در  تغییرات  که  می دهد  نشان  اخیر 
پرسپولیس  ضرر  به  چندان  دوم  فصل  نیم  در  ایرانی  مربی 
نبوده و معمولا با موفقیت های بزرگی همراه شده است. البته 
یک  استخدام  مورد  در  جدی  مطالباتی  پرسپولیس  هواداران 
مدیریت  امیدوار هستند که  و  دارند  بزرگ خارجی  سرمربی 

باشگاه در نهایت این تصمیم مورد نظر آنها را عملی کند.
دستاورد تاریخی یک جوان 33 ساله در پرسپولیس

آلن  تیم  تمرینات  در  حتی  کلیدی  نقشی  ارائه  علی رغم 
رسمی  صورت  به   ۱۳۵۳ سال  در  بهزادی  همایون  راجرز، 
به  زود دست  و خیلی  گرفته  عهده  به  را  پرسپولیس  هدایت 
حسین  چون  بازیکنانی  زد.  تیم  این  ترکیب  در  جوان گرایی 
کلانی، جعفر کاشانی، بیوک وطنخواه و... از ترکیب کنار رفته 
دادکان،  محمد  زادمهر،  محمدرضا  امثال  به  را  خود  جای  و 
سال  جنجالی  دربی  از  بعد  اما  دادند.  ذوالفقارنسب  بیژن 
موثقی  اطلاعات  شد  مدعی  بهزادی  همایون  تاج  مقابل   ۵۴
سود  به  نتیجه  باید  و  دارد  حریف  بازیکن  چند  دوپینگ  از 

پرسپولیس تغییر کند.
اتفاقی که با توجه به نزدیکی به المپیک ۱۹۷۶ و نقش کلیدی 
بازیکنان تاج در تیم ملی، رخ نداد و به همین علت همایون 
بیوک وطنخواه  ادامه  نیز ترجیح داد استعفا دهد. در  بهزادی 

از فوتبال خداحافظی کرده بود، در تاریخ ۲۶  به تازگی  که 
اردیبهشت سال ۱۳۵۴ و در سن ۳۳ سالگی هدایت پرسپولیس 
کیفیت  با  و  آماده  تیمی  که  قرمزپوشان  گرفت.  عهده  بر  را 
بودند، روند خوب خود زیر نظر همایون بهزادی را با سرمربی 
جدید نیز ادامه دادند و در نهایت پرسپولیس با بیوک وطنخواه 
به عنوان قهرمانی در جام تخت جمشید دست یافت تا اولین 
تغییر در وسط فصل و حضور یک مربی ایرانی به سود این 
 ۳۳ در سن  وطنخواه  بیوک  اینجاست  جالب  شود.  تمام  تیم 
سالگی به این موفقیت بزرگ دست یافت و البته در ادامه نام 

چندانی از او در عرصه مربیگری شنیده نشد.
بازگشت سلطان، بعد از آن ممنوعیت عجیب

انصراف  به علت  لیگ  از  از دوری  بعد  پرسپولیس یک سال 
در سال ۷۶، سال ۷۷ را با ایوان مت کوویچ، سرمربی کروات 
ابتدایی  هفته های  در  پرسپولیس  نتایج  اما  کرد.  آغاز  خود 
ممنوعیت  که  بود  آن  مؤید  اخبار  البته  و  نبود  چندان خوب 
علی پروین برای حضور در فوتبال برطرف شده و او می تواند 
دوباره مربیگری کند. به همین علت امیر عابدینی در آن مقطع 
در  کوویچ  مت  ایوان  با  زودهنگام  همکاری  قطع  به  تصمیم 
اواخر ماه مهر و در اوایل فصل گرفته و علی پروین سرمربی 
و  نشدنی  فراموش  استقبالی  با  ملی  تیم  و  پرسپولیس  سابق 

تاریخی دوباره هدایت قرمزپوشان را بر عهده گرفت.
پنج  دوری  از  بعد  فصل حضور خود  اولین  در  پروین  علی 
ساله از فوتبال، عملکردی خارق العاده در پرسپولیس داشته 
و  دربی  در  برتری  لیگ،  در  متوالی  پیروزی   ۱۴ رکورد  و 
عملکرد تیمی تماشایی و هجومی را به ثبت رساند. در نهایت 
توجه  قابل  اختلاف  با  پروین  علی  هدایت  تحت  پرسپولیس 
آن  در  را  قهرمانی  عنوان  به  رقبا  دیگر  و  استقلال  به  نسبت 
فصل از آن خود کرد تا این سرمربی محبوب در بین هواداران 
این تیم بازگشتی درخشان و خاطره انگیز به پرسپولیس داشته 
باشد. تیم تحت هدایت علی پروین در همان فصل در فینال 
جام حذفی موفق به غلبه بر استقلال شده و در هر دو جام 
نیمکت  تغییرات روی  این  تا  یافت  قهرمانی دست  عنوان  به 

پرسپولیس برای تیم بسیار خوش یمن و اثربخش باشد.
بالاخره برتری مقابل استقلال، با شهریار

کرانچار، سرمربی  با زلاتکو   ۸۸ تابستان سال  در  پرسپولیس 

مشهور و کروات به توافق رسید و او هدایت قرمزپوشان را 
بر عهده گرفت. عملکرد ضعیف تیم مدیریتی پرسپولیس در 
تقویت  خوبی  به  تیم  این  ترکیب  شد  باعث  تابستان  فصل 
نشود و کرانچار با اسکوادی معمولی و دور از انتظار فصل 
را آغاز کرد. اما عملکرد پرسپولیس در نیم فصل اول خوب 
با  خوبی  رابطه  نیز  پرسپولیس  هواداران  و  بود  قبول  قابل  و 
وقت  مدیر  کاشانی،  حبیب  اما  داشتند.  باتجربه  سرمربی  این 
پرسپولیس، در اواسط فصل و در دی ماه و بعد از شکست 
و چند  گرفته  تصمیم عجیبی  قم،  در  مقابل صبا  در  تیم  این 
ماه بعد از جدایی علی دایی از تیم ملی، هدایت پرسپولیس 
را به دست او سپرد. اما در اتفاقی خاص و فراموش نشدنی، 
زلاتکو کرانچار این تغییرات غیرمنتظره را به راحتی پذیرفته و 
با حضور در تمرینات پرسپولیس و شرکت در مراسم معارفه 
علی دایی، با تمامی بازیکنان خداحافظی کرده و اینگونه و با 

نهایت صلح پرسپولیس را ترک کرد.
در  نیز  او  و  داد  نیز رخ  گاریدو  برای  اخیراً  البته  که  اتفاقی 
کرد.  پرسپولیس خداحافظی  بازیکنان  از جمع  آرامش  کمال 
علی دایی در اولین فصل حضور خود موفق شد بعد از شش 
دربی با تساوی ۱-۱، از سد استقلال گذشته و البته در پایان 
البته علی  بگیرد.  نیز جشن  فصل قهرمانی در جام حذفی را 
اوایل کار شکست سنگین ۱-۴ در  در همان  تیمش  و  دایی 
یک  کسب  نهایت  در  اما  پذیرفتند،  را  بوشهر  شاهین  مقابل 
آسیا، عملکردی  باشگاه های  قهرمانی و حضور در جام  جام 
قابل قبول را برای علی دایی در اولین فصل حضور خود در 

پرسپولیس بعد از جدایی عجیب از تیم ملی رقم زد.
حضور یحیی و استمرار دوران طلایی پرسپولیس

در  قهرمانی  عنوان  کسب  در  پرسپولیس  هت تریک  از  بعد 
لیگ برتر و جدایی برانکو بود که ایرج عرب، مدیر جنجالی 
این  و  رسید  توافق  به  آرژانتینی  کالدرون  گابریل  با  باشگاه 
را  فصل  پرسپولیس  شدو  حاضر  تهران  در  باتجربه  سرمربی 
آنها در هفته پنجم و  با گابریل کالدرون خوب آغاز کرد و 
اما در  از سد استقلال هم گذشتند.  با تک گل مهدی عبدی 
مقاطعی از فصل شرایط پرسپولیس اصلًا خوب نبود و حتی 
استادیوم  از سوی هواداران در  این سرمربی  شعارهایی علیه 

آزادی شنیده می شد.

یک سیگنال تاریخی در مورد نام سرمربی پرسپولیس!

و  فیفا  از  فدراسیون  این  می گوید  فوتبال  فدراسیون  رئیس 
AFC درآمدهای قابل توجهی دارد.

مهدی تاج بعد از ثبت نام در انتخابات فدراسیون فوتبال و 
به عنوان نواب رئیس  بهاروند  نبی و  انتخاب مهدی محمد 
می کنم  فکر  و  کرده ام  کار  قبلا  تیم  این  با  من  کرد:  اظهار 

دوره ای را طی کردیم و فکر می کنم این افراد مفید هستند.
او درباره اینکه با توجه به نرخ قیمت ارز چطور می خواهد 
فدراسیون فوتبال را اداره کند، گفت: کمک دولت به ما یک 
تومان  میلیارد   ۱۰۰۰ از  بیش  است.  ما  هزینه های  شانزدهم 
هزینه های ما است. پول داوری و مسائل زیادی داریم. باید 
بهترین  پارسال  و  امسال  ما  کرد.  استفاده   AFC و  فیفا  از 
به  هم  ما  ملی  تیم  و  داشتیم  مجموعه ها  این  از  را  استفاده 
جام جهانی صعود کرده و مبلغی را هم از این طریق به دست 
به  این پول   خواهیم آورد. هر کسی رئیس فدراسیون شود 

حساب فدراسیون خواهد آمد.
رئیس فعلی فدراسیون فوتبال در ادامه گفت: تقریبا در تلاش 
هستیم پول های بلاکه شده را آزاد کنیم. ۳.۵ میلیون دلار از 
صداوسیما به نیابت از فیفا گرفتیم و فیفا هم این پول را در 
حساب ما آورد. فاکتورهایی هم داریم که برای AFC و فیفا 

ارسال می کنیم که از حساب های ما پرداخت می کنند.
جلسه  امروز  کرد:  اظهار  امید  ملی  تیم  وضعیت  درباره  او 
اینجا  به  بود.  امید  ملی  تیم  اصلی  بحث  و  بود  فنی  کمیته 
رسیدیم که تیم ملی جوانان و نوجوانان و تیم ملی بزرگسالان 
صعود می کنند اما بین این ها تیم ملی امید سال هاست، صعود 
نکرده است. یک ایراد مدیریتی است. یک بحث هم بازیکن 
است که در بین فیفادی ها علاقه ندارد به تیم بیاید. درباره 
این موضوع ساعت ها با آقای مورایس )زمان حضورش در 
سپاهان( صحبت کردم و او این موضوع را مطرح کرد. این 
به این دلیل است بازیکن جایگاه خود را در باشگاهش از 
دست می دهد. مربیان هم بازیکن نمی دهند چون در فیفادی 
این  در  بدهند.  بازیکن  نمی خواهند  هم  باشگاه ها  و  نیست 
زمینه جلسه ای با باشگاه ها برگزار می کنیم و سرمربی تیم هم 
به زودی انتخاب می شود. هم بحث سرمربی خارجی و هم 
داخلی وجود دارد اما در کل حلقه اتصال میان تیم ملی امید 

و تیم ملی  بزرگسالان باید ایجاد شود.
او درباره موضوع VAR هم گفت: ما شش دستگاه آوردیم. 
دنیا  در  بهترین  که  است   EVS شرکت  برای  دستگاه ها  این 
است. این دستگاه ها را از فیفا گرفتیم و هیچ معامله ای در آن 
نبوده و هیچ پولی پرداخت نشده و رایگان آوردیم. قرار بود 
شش دستگاه چینی بیاید که آقای مخبر بودجه آن را تامین 

کرده بودند اما به نتیجه نرسید.
اصلی   VAR دستگاه های  می شود  گفته  اینکه  درباره  او 
نیست هم گفت: این دستگاه ها را خودمان خریدم و از فیفا 
گرفتیم و پولی برایش داده نشده است. وقتی ورود بانوان به 
اینفانتینو گفتم که ورود زنان  به آقای  ورزشگاه قطعی شد 
موجب  باشد  همراه  داوری  اشتباهات  با  اگر  ورزشگاه  به 
نارضایتی تماشاگران می شود و ناسزا می گویند و در نتیجه 
فشار می آورند که آن ها نیایند. آقای اینفانتینو متقاعد شد که 
کمک کند و کار مثبتی انجام شد. الان هم باشگاه ها پولی 

بابت VAR نداده اند اما در آینده دریافت می شود.
افراد  داد:  توضیح  فوتبال  فدراسیون  انتخابات  درباره  او 
زیادی ثبت نام کرده اند و من از حضور افراد استقبال می کنم. 
هر کسی بیاید و کمک کند دستش را می فشاریم اما قوانینی 
وجود دارد که در اختیار ما نیست و این قوانین باید رعایت 

شود.
او درباره اینکه برنامه اش برای وصول حق پخش تلویزیونی 
هر  و  است  خوبی  میسر  در  پخش  حق  گفت:  هم  چیست 
چون  کند  استفاده  فرصت  این  از  باید  شود  رئیس  کسی 
صداوسیما متقاعد شده که به فوتبال کمک کند. بیش از ۸ 
جلسه برگزار کردیم و ارزیابی همه این است که این قانون 

اجرایی شود.
ملت های  جام  میزبان  عنوان  به  عربستان  اینکه  درباره  تاج 
آسیا انتخاب شده بیان کرد: عربستان میزبانی جام جهانی را 
هم گرفته است و خودمان با آن ها تفاهم نامه داریم که کمک 
اگر  و  کردیم  تفاهم  ما  فوتبال  در  سیاسی ها  از  قبل  کنیم. 

کمکی بتوانیم انجام می دهیم.
او درباره اظهارات رفعتی که عنوان کرده بود ایران می تواند 
برای میزبانی جام ملت های ۲۰۳۱ درخواست میزبانی بدهد 
به  فوتسال  در  و  دادیم  درخواست  کافا  برای  گفت:  هم 

دنبالش هستیم که میزبانی بگیریم.
در  گفت:  هم  خود  صحبت های  از  دیگری  بخش  در  تاج 
را  ما  ورزشگاه های  که  می آیند  استرالیا  از  گروهی  بهمن 
ممیزی کنند و تایید کنند. از یک سال قبل می دانستیم و به 
دنبال حل مشکلات بودیم و حتی گفتم اگر ورزشگاه های ما 
تایید نشود در برگزاری بازی های داخلی هم دچار مشکل 
می شویم. همه دست به دست هم دادند و ستادی تشکیل شد 
و الان ۱۶ ورزشگاه ما تایید می شود. تنها ورزشگاهی که از 
قبل از انقلاب است و در آن لیگ برگزار می کنیم ورزشگاه 
آزادی است که مقاوم سازی شده است که آن  هم یکی از 

بهترین ورزشگاه های موجود کشور است.

تیم  خودش  مداح  مینو  گفت:  تکواندو  فدراسیون  رییس 
نکنند  فکر  تا  کرد  استعفا  هم  ساعی  مهروز  و  کرد  رها  را 

می خواهد سرمربی شود.
نشست هیات اجرایی کمیته ملی المپیک در  محل فدراسیون 

تکواندو برگزار شد.
اتفاقاتی  درباره  تکواندو  فدراسیون  رئیس  ساعی،  هادی 
بانوان رخ داده است، گفت: معمولا چنین  که در تیم ملی 
اتفاقاتی در ورزش رخ می دهند. مداح حدود دو هفته است 
رفته. خانم ساعی قبل تر می خواست نباشد و با اصرار کمیته 
فنی قبول کرد کار کند. او استعفا داد تا شائبه ایجاد نشود 
چون مداح رفته او سرمربی می شود. هفته آینده جلسه کمیته 

فنی برگزار می شود.
او در پاسخ به این پرسش که همکاری با مینو مداح پایان 
رسید، گفت: او رها کرد و رفت و وقتی کسی خودش تیم 
را رها میکند و می رود ما هم اصرار نداریم دوباره بیاید. البته 
باز هم به تصمیم کمیته فنی احترام می گذاریم. من یک رای 
در کمیته فنی دارم. هر تصمیمی گرفته شود انجام می دهیم.

ساعی  مهروز  استعفای  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  ساعی 
پذیرفته شد، تاکید کرد: فعلا ایشان کمک می کند و خودشان 
آماده  فجیره  مسابقات  برای  چون  نباشند.  دارند  اصرار 

می شویم و نمی خواهیم تیم مربی نداشته باشد.
و  دارد  را  خواهرش  هوای  می شود  گفته  اینکه  درباره  او 
تا  شکر  را  خدا  کرد:  تاکید  شود،  همه کاره  او  می خواهد 
با هم مشکلی نداشتند و ارتباط  لحظه آخر مداح و ساعی 
خوبی داشتند. حتی یک بار بحث سرمربی شد، قبول نکرد 
و خودم هم صلاح ندانستم سرمربی باشد. هر جا زورم به 
کسی نرسیده سر مهروز ساعی را بریدیم. برای المپیک لحظه 
آخر برای حفظ تیم نام او را خط زدم و با اصرار دوستان در 
کمیته و خانم کاظمی پور دوباره آمد ولی با شرایط بد آمد 
برود. لطف  به دهکده  نه می توانست  نه کارت داشت و  و 
خدا و کمک کمیته ملی المپیک در لحظه آخر توانست به 

عنوان مربی باشد.
بیان  اجرایی  هیات  نشست  در  مطرح  مسائل  درباره  ساعی 
کرد: خانم فرهادی زاد گفتند بودجه ای برای تیم دختران در 
نظر گرفتند. از اعضای هیات اجرایی و ریاست کمیته ملی 
می گویم.  تبریک  هم  تابع  آقای  به  و  می کنم  تشکر  المپیک 
آقای مناف هاشمی  هم زحمت زیادی کشید. جلسه خوبی 
بین  نزدیک  ارتباط  باعث  جلسات  این  برگزاری  و  بود 
المپیک می شود. راحت تر حرف  فدراسیون ها و کمیته ملی 
می زنیم و کمیته ملی المپیک از نیازها مطلع می شود. آقای 
نمی کند.  برگزار  خیلی خشک  را  جلسات  هم  خسروی وفا 
را خالی  ما  پاریس دست  المپیک  برای  المپیک  ملی  کمیته 
نگذاشت. آقای دنیامالی هم ما را حمایت کرد و امیدوارم 
پاسخگوی وزارت ورزش و کمیته  باعث شوند  حمایت ها 
ورزش باشیم. هیچ موقع از این دو نهاد پول نخواستم و با 
منابعی که داشتیم کار را پیش بردیم. به آرامشی رسیدیم که 
می توانیم کارمان را پیش ببریم من همیشه به وزارت ورزش 

و کمیته گفته ام همین که حمایتمان کنند کافی است.

میراسماعیلی،  ایران و مربی آرش  پیشکسوت شاخص جودوی 
به داد جودو برسد و یک فرد دلسوز  از وزیر ورزش خواست 
و کاردان سر کار بیاید تا جودوی ایران بیش از این به نابودی 

کشیده نشود.
یوسف مهری پور ضمن درخواست از وزیر ورزش و جوانان برای 
رسیدگی به وضعیت نابسامان جودوی ایران، اظهار کرد: رییس 
فدراسیون جودو چند سال است که وعده استخدام مربی طراز اول 
خارجی می دهد اما در عمل هیچ اتفاقی نیفتاده و جودوی ایران 
دیگر هیچ نشانی از قدرت پیشین خود ندارد. فدراسیون بودجه 
میلیاردی می گیرد و به غیر از آن نیز درآمد بسیار زیادی نیز از 
احکام و کمربند و ...کسب می کند. وعده دادند برای جودو آکادمی 
می سازند. چند سال پیش فقط چند تا عکس منتشر کردند و یک 
زمین را خط کشی کردند اما این وعده هم به هیچ کجا نرسید. پس 

این پول ها کجا هزینه می شود؟
این پیشکسوت جودوی ایران، خاطرنشان کرد: از نظر فنی نیز همه 
وضعیت جودوی ایران را می بینند. جودوی ما در این ۴ یا ۵ سال 
نابود شده و دیگر هیچ چیز از جودو نمانده است. ۴ سال تعلیق 
بودیم اما کار چندانی نشد. نه سازندگی انجام شد، نه پشتوانه سازی 
شد و نه مربی خوب خارجی به کار گرفته شد. از وزیر ورزش 
می خواهم به داد جودوی ایران برسد تا سکان فدراسیون به دست 
کسی سپرده شود که جودوی ما را نجات بدهد و تفرقه از جودو 

ریشه کن شود.
او با بیان این که چندی پیش یک تیم از جودوی ایران به مسابقات 
روسیه اعزام شد، گفت: یک تیم اعزام کردند اما نتوانستند یک 
مدال برنز هم بگیرند و هیچ خبری دراین باره منتشر نکردند. چرا 
نباید کسی مطلع شود که جودوی ما نتوانسته نتیجه بگیرد؟ جودوی 
ایران سوم جهان و اول آسیا بود اما کاری کرده اند که جودوی ایران 
نابود شده است. وزارت ورزش مسئول رسیدگی به این وضعیت 
است و نباید اجازه بدهد بیش از این جودوی ایران بازیچه برخی 
افراد شود. سال ها دسترنج زحمتکشان جودو در همین ۴ تا ۵ سال 

بر باد رفت و کسی هم به داد جودو نمی رسد.
مهری پور خاطرنشان کرد: یکی از شاگردان من دان یک بود اما 
در ۲ یا ۳ سال از فدراسیون دان ۶ گرفت! اگر درجه نظامی هم 
بخواهند بدهند ۴ سال یکبار است اما مشخص نیست چطور درجه 

و دان در جودو داده می شود.
او به تنزل درجه خود اشاره کرد و افزود: رییس فدراسیون ۲ درجه 
دان کمربند،  یک درجه مربیگری و یک درجه داوری من را گرفت  
و یکسال من که مربی اش بودم و سال ها برایش زحمت کشیدم را 
محروم کرد و باشگاه بنده که در مجموعه ورزشی سپاه به صورت 
رایگان آموزش جودو می دادم را بست. قبلا همه فدای جودو 
می شدند تا جودو را بالا ببریم اما در این ۶ سال یک نفر همه را 

فدای خودش کرده که در پشت میز بماند.
برنامه  یک  در  میراسماعیلی  افزود:  میراسماعیلی،  آرش  مربی 
تلویزیونی اعلام کرد در زمانی که برای پرونده جودو قرار بوده در 
دادگاه حکمیت ورزش حاضر شود به او پیشنهاد ۲ میلیون دلاری 
داده اند تا با دریافت این پول در فرودگاه سوییس کاری کند پرونده 
به نفع ایران نشود اما او این رشوه را قبول نکرده است. اولا که 
جودوی ما ۴ سال تعلیق شد و حکم به ضرر جودوی ایران داده 
شد پس قبول نکردن این پیشنهاد چه سودی برای جودوی ما داشته 
است؟ دوم این که او باید بگوید چه کسی این پیشنهاد را به او داده 
 CAS است. مسئولان وقت وزارت ورزش نیز در سفر به دادگاه
باید شفاف سازی کنند که آیا اصلا چنین  حضور داشتند. آن ها 
چیزی بوده است؟ نهادهای نظارتی باید به این ادعا رسیدگی کنند 
و حقیقت را روشن کنند که آیا واقعا چنین چیزی بوده است؟ حجم 
دو میلیون دلار به اندازه یک وانت است چطور می خواستند چنین 
مبلغی را در فرودگاه به میراسماعیلی بدهند؟ آدم چیزهایی می شنود 

که نمی داند بخندد یا گریه کند.

مهری پور:
وزیر ورزش به داد جودو برسد

پوندی  هزار   ۶۵۰ دستمزد  پیشنهاد  ارائه  با  النصر  باشگاه 
برزیلی  هافبک  کاسمیرو،  با  توافق  دنبال  به  هفته،  در 

منچستریونایتد است.
النصر مصمم تر از سایر باشگاه های   به نظر می رسد باشگاه 
برزیلی  هافبک  کاسمیرو،  جذب  دنبال  به  عربستان 
منچستریونایتد بوده و با ارائه یک پیشنهاد نجومی قصد دارد 
رونالدو  کریستیانو  با  دیگر  بار  را  مادرید  رئال  سابق  ستاره 

هم تیمی کنند.
پیشنهاد  کاسمیرو  به  النصر  سان،  روزنامه  گزارش  طبق 
بتواند  تا  بر ۶۵۰ هزار پوند در هفته را داده  بالغ  دستمزدی 
این هافبک بلندقامت را برای حضور در عربستان متقاعد کند.

منچستریونایتد  راهی  مادرید  رئال  از   ۲۰۲۲ سال  کاسمیرو 
شد و با وجود آنکه جزء بازیکنان محبوب اریک تن هاخ به 
حساب می آمد اما روبن آموریم اعتماد چندانی به او ندارد 
و به همین دلیل شایعات جدایی او داغ تر از همیشه به گوش 

می رسد.
سان همچنین مدعی شد که مایکل ایمنالو، مدیر ورزشی لیگ 
روشن عربستان مذاکرات با کاسمیرو را مدیریت می کند و در 
صورت حاصل شدن توافقات شخصی با کاسمیرو به سراغ 

توافق با مدیران یونایتد خواهد رفت.
گفتنی است کاسمیرو همچنان ۱۸ ماه دیگر با منچستریونایتد 
قرارداد دارد اما از آنجایی که روبن آموریم تمایلی به ادامه 
همکاری با این بازیکن ندارد، قرارداد او نهایتا در پایان فصل 

فسخ خواهد شد.

کاسمیرو نمی تواند به این پیشنهاد 
النصر نه بگوید!



تخت روانچی: 

آماده گفتگو در چارچوب برجام به منظور رفع تحریم ها هستیم

معاون سیاسی وزیر خارجه گفت: در طول این سال ها موضع ما 
ثابت بوده و اعلام کرده ایم که آماده گفتگو در چارچوب برجام به 

منظور رفع تحریم ها هستیم.
»افیر  ایتالیایی  مجله  خبرنگار  دلئو  فرانچسکو  مهر،  گزارش  به 
تخت  مجید  با  را  مصاحبه ای  »رادیکاله«  رادیو  و  اینترنازیونال« 
امور خارجه کشورمان داشته که  روانچی معاون سیاسی وزارت 

متن آن به شرح زیر است.
آمدن دولت  کار  از روی  از ۱۲۰ روز  بیش  وزیر،  معاون  جناب 
آقای دکتر پزشکیان می گذرد. اصلی ترین چالش هایی که طی این 
مدت دولت اقای پزشکیان با آن مواجه بوده، کدامند و چه اهدافی 

برای آینده دارید؟
در زمینه مسائل داخلی، طبیعتاً مسائل اقتصادی یکی از چالش هایی 
است که دولت با آن مواجه است. مسائل اقتصادی هم ریشه در 
داخل کشور دارد و هم در خارج از آن. در ارتباط با مسائل داخلی 
و مشکلات اقتصادی دولت در تلاش است تا با نظم دادن به اقتصاد 
و  با مجلس  از طریق همکاری  یعنی  بکاهد.  از مشکلات  کشور 
همچنین اتخاذ تصمیمات لازم برای اقتصاد کشور تلاش می کند 
و  نیست  آسانی  کار  البته  دهد.  کاهش  را  اقتصادی  مشکلات  تا 
تصمیمات سختی باید گرفته شود ولی دولت مصمم است که این 
کار را انجام دهد البته با مد نظر داشتن نیازهای جامعه و توجه به 
اینکه تصمیمات متخذه سختی زیادی برای مردم در برنداشته باشد. 
بنابراین در مورد آن بخش از مسائل اقتصادی که به داخل کشور 
مربوط می شود، دولت مصمم است که با نظم بخشی به اقتصاد و 
ایجاد یک اجماع عمومی مشکلات اقتصادی را کمتر کند. بخش 
دیگری از مشکلات اقتصادی ما به خارج از کشور مرتبط است و 
ریشه در تحریم های ظالمانه ای دارد که سال هاست بر ملت ایران 
تحمیل شده است. در مورد تحریم ها صحبت فراوان است. به طور 
کلی این تحریم ها در جهت اعمال فشار بر ملت ایران وضع شده 
است. کشورهایی که این تحریم ها را به ما تحمیل کرده اند تلاش 
داشته اند که از طریق این تحریم ها و اعمال فشار به مردم بتوانند 
تلاش  ما  طبیعتاً  کنند.  دنبال  ایران  قبال  در  را  خود  سیاست های 
می کنیم تا با این تحریم ها مقابله کنیم و از آثار آن بکاهیم و در 
عین حال در جهت رفع این تحریم ها می کوشیم. ما در عین تلاش 
برای رفع تحریم ها سعی داریم تا از طریق نظم اقتصادی و توجه 
به داخل کشور و بهره برداری از امکانات و ظرفیت های داخلی 
به اقتصاد سامان دهیم. البته سؤال جنابعالی بسیار گسترده است و 

طیف متنوعی از موضوعات را دربرمی گیرد.
از  ایران  عبور  نحوه  و  ایران  هسته ای  پرونده  درخصوص 
تحریم ها چه راهبردی دارید و در صورت تصمیم به مذاکره 

چه کشورهایی باید مخاطب شما باشند؟
در بحث هسته ای یک نکته بسیار مهم این است که ایران به عنوان 
یکی از اعضای NPT از حقوقی برخوردار است. یعنی ما بر اساس 
NPT در ازای تعهداتی که داده ایم، دارای حقوقی هستیم. در طول 
سال هایی که موضوع هسته ای ایران مطرح بوده یکی از مشکلاتی 
که ما داشتیم این بود که به ایران اجازه داده نمی شد در چارچوب 
NPT از حقوق خود استفاده کند. بعد از مذاکراتی که در طول 
امنیت سازمان  به شورای  ناحق  به  را  انجام شد، موضوع  سال ها 
ملل کشاندند و تحریم های متعددی را علیه ایران در شورای امنیت 
وضع کردند. علاوه بر تحریم های سازمان ملل، کشورهای اروپایی 
و همچنین آمریکا تحریم هایی را در این زمینه علیه ایران تصویب 
کردند. ما از ابتدا گفته بودیم که به دنبال سلاح هسته ای نیستیم. 
عضو NPT هستیم و سلاح هسته ای در دکترین دفاعی کشور جایی 
ندارد. رهبر معظم انقلاب هم در این زمینه فتوایی داده و هرگونه 

استفاده از سلاح هسته ای ممنوع اعلام کردند. بنابراین هم از نظر 
دینی و هم از نظر تصمیم کشور که بر اساس دکترین دفاعی شکل 
می گیرد، ما جایی را برای سلاح هسته ای نمی بینیم. بر این مبنا ما در 
سال ۲۰۱۳ با طرف های مذاکراتی موسوم به ۵+۱ وارد گفتگوهایی 
شدیم. بعد از دو سال یعنی در سال ۲۰۱۵ توانستیم به توافق برجام 
برسیم. مذاکرات سخت و فشرده ای بود و ما در طول مذاکرات 
صداقت خود را برای حصول توافق نشان دادیم. البته اساس توافق 
برجام بر این است که در ازای تعهداتی که ما پذیرفته ایم، طرف 
مقابل هم ملزم به انجام تعهداتی در راستای رفع تحریم هاست. 
گزارش های متعدد آژانس بین المللی انرژی اتمی نشان می دهد که 
ایران صد در صد به تعهدات خود عمل کرده است. با این حال 
به  آمریکایی ها  توافق مشاهده کردیم که  اجرای  اول  از روزهای 
تعهدات خود عمل نمی کنند. ما تمام این مواردی که آمریکایی ها 
به تعهدات خود عمل نکرده اند را هم به دبیرکل سازمان ملل و 
هم به نماینده عالی اتحادیه اروپا به عنوان هماهنگ کننده برجام 
گزارش کرده ایم. اوج اقدامات خلاف برجام توسط آمریکا در سال 
۲۰۱۸ بود که با خروج ترامپ از برجام صورت گرفت. در آن زمان 
کشورهای اروپایی که هنوز عضو برجام بودند از ایران خواستند 
که در مقابل این تصمیم امریکا، از برجام خارج نشود و به ما گفتند 
که اگر ایران از تعهدات خود در چارچوب برجام خارج نشود، 
خساراتی را که در اثر نقض برجام توسط آمریکا وارد شده است، 
جبران خواهند کرد. ما یک سال صبر کردیم و در طول این یک 
سال متأسفانه کشورهای اروپایی یا نخواستند یا نتوانستند به تعهدی 
که به ما داده بودند عمل کنند. ما مجبور شدیم در سال ۲۰۱۹ طی 
چند مرحله بر اساس برجام تعهدات خود را کاهش دهیم. نهایتاً 
بعد از پایان دوره آقای ترامپ و ورود آقای بایدن به کاخ سفید در 
سال ۲۰۲۱، در عین ابراز علاقمندی دولت بایدن برای بازگشت به 
برجام، چنین اتفاقی نیفتاد. در واقع همان سیاست فشار حداکثری 
کرد،  تحمیل  ایران  بر  برجام  از  از خروج  بعد  ترامپ  دولت  که 
توسط دولت آقای بایدن ادامه یافت. در طول این سال ها موضع 
ما ثابت بوده و اعلام کرده ایم که آماده گفتگو در چارچوب برجام 
به منظور رفع تحریم ها هستیم. در حال حاضر هم موضع ما همین 
به گفتگو  برجام حاضر  است و اعلام کرده ایم که در چارچوب 
هستیم؛ یعنی تعهدات برجامی در مقابل لغو تحریم ها. ما با اعضای 
در  است،  روسیه  و  چین  و  اروپایی  کشور  سه  شامل  که  برجام 
تماس هستیم. آمریکا به دلیل خروج از برجام طرف برجام محسوب 
نمی شود. بنابراین با آن گفتگویی نداریم. ما اخیراً در طول چند ماه 
گذشته دو بار با سه کشور اروپایی گفتگو کردیم. باز هم حاضر به 
گفتگو هستیم ولی باید مشخص باشد که گفتگو فقط برای گفتگو 
نباشد بلکه باید نتیجه بخش باشد. موضع ما همین است و همین 

مسیر را ادامه خواهیم داد.
آیا به قدرت رسیدن ترامپ در کاخ سفید از تاریخ ۲۰ ژانویه آینده، 
شما را درخصوص آینده مذاکرات و بازگشت آمریکا به مذاکرات 
خوش بین می کند یا بدبین؟ آیا درست است که ترامپ از طریق 

عمان برای شما پیام ارسال کرده است؟
ما امریکا را بر اساس رفتارش قضاوت می کنیم نه بر اساس شعارها 
و مواضع اعلامی آن. آقای ترامپ در مورد مذاکرات هسته ای و در 
مورد ایران اظهارات مختلفی داشته ولی ما باید منتظر باشیم و ببینیم 
ایشان بعد از شروع به کار در عمل چه خواهد کرد. گفته می شود 
آقای ترامپ بعد از آمدن به کاخ سفید سیاست فشار حداکثری را 
ادامه خواهد داد. این سیاستی است که آمریکایی ها بین سال های 
و  کرده اند  استفاده  آن  از  ترامپ  آقای  زمان  در   ۲۰۲۰ و   ۲۰۱۶
آمریکا قصد دارد  این سیاست شکست خورده است. چرا  عملًا 

یک سیاست شکست خورده را دوباره اعمال کند؟ آقای ترامپ 
بین سال های ۲۰۱۶ و ۲۰۲۰ فکر می کرد از طریق سیاست فشار 
حداکثری می تواند ایران را از حقوق خود محروم کند و مدعی بود 
که از این طریق ایران را وادار خواهد کرد که به توافقی تن دهد که 
مورد نظر امریکاست اما این اتفاق نیفتاد. نکته دیگر اینکه تحولات 
بین المللی در دوره اول آقای ترامپ با وضعیت فعلی دنیا بسیار 
متفاوت بود. ما یک بار تجربه شکست سیاست فشار حداکثری را 
مشاهده کردیم و واقعیت موجود دنیا نیز نسبت به چند سال قبل 
متفاوت است. لذا سیاست فشار حداکثری در صورت اعمال مجدد، 
دوباره شکست خواهد خورد. البته آقای ترامپ در عین حال گفته 
است که تنها نگرانی او دستیابی ایران به سلاح هسته ای است و 
خود ما هم گفته ایم که به دنبال سلاح هسته ای نیستیم. بنابراین باید 

صبر کنیم و ببینیم در عمل چه خواهد کرد.
ایران خواسته است که  از  وزیر خارجه جدید دولت سوریه 

باعث آشوب در سوریه نشود. شما چه پاسخی می دهید؟
موضع ما نسبت به سوریه کاملًا روشن است. ما معتقدیم که باید 
تمامیت ارضی و استقلال سوریه حفظ شود و امور داخلی سوریه را 
به خود مردم سوریه واگذار کنیم. این خود مردم سوریه هستند که 
باید در مورد نوع حکومت و نحوه اداره کشورشان تصمیم بگیرند 
و هیچکس حق دخالت در این زمینه را ندارد و ما هم در آنجا 
امور داخلی سوریه  نباید در  نداریم. کشورهای خارجی  دخالتی 
مداخله کنند و نیروهای خارجی هم نباید در سوریه حضور داشته 
باشند. بنابراین سیاست ما بر اساس اصول حقوق بین الملل است.

بنیامین نتانیاهو اظهار داشته است که قصد تغییر نقشه منطقه را دارد. 
آیا نگران حمله اسرائیل به ایران هستید و در صورت وقوع 

این حمله چه اتفاقاتی رخ خواهد داد؟
ادعای تغییر نقشه منطقه ادعای باطلی است. منظور از تغییر نقشه 
که  ستمی  سال  هشتاد  به  نزدیک  می خواهند  آیا  چیست؟  منطقه 
به  می خواهند  آیا  کنند؟  محو  را  داشته اند  روا  فلسطین  مردم  به 
تجاوزات خود به کشورهای منطقه ادامه دهند؟ آیا این معنای تغییر 
منطقه است؟ اقدامات رژیم اسرائیل در طول چند سال گذشته در 
فلسطین، لبنان، سوریه و مناطق دیگر نشان می دهد که این رژیم 
به حقوق و مقررات بین المللی پایبند نیست و فکر می کند که از 
طریق این اقدامات می تواند نقشه خاورمیانه را تغییر دهد. کشتار 
غیرنظامی،  اماکن  تخریب  زنان،  کودکان،  گناه،  بی  انسان های 
آوارگی غیرنظامیان بخشی از جنایاتی است که توسط این رژیم 
در غزه صورت گرفت. اقدامات این رژیم در لبنان، تخریب اماکن 
اقدامات  را در کنار  افراد  از  تعداد زیادی  به شهادت رساندن  و 
بیشتر خاک آن کشور  اخیر این رژیم در سوریه و اشغال هرچه 
و  آمریکا  با حمایت  که  می کند  اسرائیل تصور  رژیم  دهید.  قرار 
برخی از کشورهای اروپایی می تواند اقدام به کشورگشایی کند. 
دوران کشورگشایی به سر رسیده است. باید در خواب ببینند که 
در قرن ۲۱ می توانند از این طریق به اهداف خود برسند. جامعه بین 
المللی نمی پذیرد کسی چنین جنایاتی را مرتکب شود و گمان کند 
هیچ عقوبتی در انتظارش نخواهد بود. اتفاقاً برعکس؛ الآن مسأله 
فلسطین یکی از موضوعات مهم جامعه بین المللی و تمام مردم 
دنیاست. دیوان بین المللی دادگستری چندین رأی علیه اقدامات 
اسرائیل صادر کرده است. در سازمان ملل نیز قطعنامه های مختلفی 
انزوای رژیم  نشان دهنده  این  بالا تصویب شده و  بسیار  با رأی 
اسرائیل است. در ارتباط با اقدامات رژیم اسرائیل علیه ایران؛ این 
رژیم به توانایی های ایران به خوبی واقف است و می داند هرگونه 
تجاوز به ایران چه عقوبتی دربرخواهد داشت. مقامات ارشد کشور 
بارها اعلام کرده اند که ما برای دفاع از کشور و مردممان هر اقدامی 
که لازم باشد را انجام خواهیم داد. ما در زمان لازم این اقدامات 

را انجام خواهیم داد.
مسأله  به  نسبت  متفاوتی  رویکرد  پزشکیان  آقای  دولت  آیا 

حقوق بشر خواهد داشت؟
با وجود موارد متعدد نقض حقوق بشر در قاره اروپا و همچنین 
سکوت کشورهای اروپایی در قبال جنایات اسرائیل در فلسطین، 
ابراز نگرانی این کشورها در باب حقوق بشر در ایران سؤال برانگیز 
است. در ارتباط با رویکرد دولت آقای پزشکیان نسبت به مسأله 
حقوق بشر همان گونه که در صحبت های آقای پزشکیان و هم در 
رعایت  به  نسبت  ایشان  می گردد،  مشاهده  ایشان  دولت  عملکرد 
حقوق بشر بسیار اهمیت قائل است. ایشان اعلام کرده اند که در 
چارچوب قانون اساسی کشور همه اقدامات لازم برای رعایت شأن 
انسان و مراعات حقوق بشر را به انجام خواهند رساند. در ارتباط با 
موضوع زنان، همان گونه که خود شما در طی سفرهایتان به ایران 
امور جاری کشور  به  مشاهده کرده اید، زنان در مشاغل مختلف 
می پردازند. در دانشگاه درس می خوانند و تدریس می کنند و کاملًا 
بر اساس خواسته های خود عمل می کنند. الآن تعداد دانشجویان 
مختلف  است. در حوزه های  از ۶۰ درصد  بیش  در کشور  خانم 
اعم از علمی و اجرایی شاهد حضور فعال و مؤثر خانم ها هستید. 
کسانی که ادعا می کنند زنان در ایران با مشکل مواجهند و در مورد 
حقوق آنان ابراز نگرانی می کنند، اهداف دیگری را دنبال می کنند.

فرمانده نیروی زمینی سپاه رزمایش پیامبر اعظم ۱۹ را دارای 
دو وجه امنیتی و دفاعی اعلام کرد که باهدف تقویت آمادگی 
نیروهای عملیاتی در مناطق حساس مرزی در حال برگزاری 

است. 
پیامبر اعظم ۱۹ در  سردار محمد پاکپور، در جریان رزمایش 
منطقه غرب کشور اظهار کرد: »این رزمایش با دو وجه امنیتی 
و دفاعی در حال اجرا است. وجه امنیتی آن در مناطق مرزی 
غرب کشور، از جمله ارتفاعات استراتژیک ازگله و بمو، آغاز 
شده و در آینده نزدیک، وجه دفاعی رزمایش در جنوب کشور 

برگزار خواهد شد.«
وی با اشاره به ویژگی های جغرافیایی منطقه افزود: »این منطقه 
امنیتی در دوران  پیچیده جغرافیایی و سوابق  دلیل شرایط  به 

دفاع مقدس، از اهمیت بالایی برخوردار است. ارتفاعات بمو 
در گذشته به دلیل تسلط نیروهای بعثی بر آن، یکی از نقاط 
سخت و راهبردی منطقه بوده است. امروز نیز به دلیل همجواری 
و  تروریستی  گروه های  مهد  پیش تر  که  عراق،  دیاله  استان  با 
تکفیری بوده، این منطقه همچنان از حساسیت ویژه ای برخوردار 

است.«
سردار پاکپور با تأکید بر اهمیت افزایش آمادگی نیروهای سپاه 
سالانه  برنامه های  از  بخشی  اعظم ۱۹  پیامبر  »رزمایش  گفت: 
و  رزمی  توان  افزایش  آن  هدف  و  است  سپاه  زمینی  نیروی 
احتمالی است.  تهدیدات  با  مقابله  ارتقای قدرت شناسایی و 
یگان های نیرو مخصوص ما برای آشنایی با جغرافیا و تمرین 

مأموریت های عملیاتی به این منطقه اعزام شده اند.«

فرمانده نیروی زمینی سپاه همچنین به سابقه درگیری با گروه های 
تروریستی در این منطقه اشاره کرد و افزود: »در سال ۱۳۹۶، 
یک گروه ۲۱ نفره داعش از همین ارتفاعات وارد خاک ایران 
شدند که توسط نیروهای ما شناسایی و منهدم شدند. امروز نیز 
به دلیل احتمال فعالیت های مخفیانه دشمنان در آن سوی مرز، 

رزمایش پیامبر اعظم ۱۹ در این منطقه به اجرا درآمده است.«
وی در پایان تصریح کرد: »این رزمایش ها پیامی روشن برای 
مرزهای جمهوری  به  تجاوز  یا  تهدید  هرگونه  دارد:  دشمنان 
اسلامی ایران با پاسخ سخت و قاطع نیروهای مسلح ما روبه رو 
خواهد شد. آمادگی ما برای دفاع از کشور در بالاترین سطح 
قرار دارد و امنیت مرزها اولویت اصلی سپاه پاسداران انقلاب 

اسلامی است.«

دنبال  به  امروز  نمایندگانی که  تاکید کرد:  فعال سیاسی،  یک 
استیضاح برخی وزرا هستند، در حقیقت کسانی بوده اند که در 
انتخابات شکست خورده و امروز قصد دارند شکست خود را 
جبران کنند. محمد هاشمی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
زمزمه های استیضاح برخی از وزرا از سوی نمایندگان مجلس، 
بیان کرد: در مدیریت و اداره کشور ثبات یک اصل است. زمانی 
که در یک وزارتخانه و یا یک مسئولیت مدیریتی ثبات وجود 
داشته باشد، کار بهتر انجام خواهد شد و پاسخگویی نیز بیشتر 
نمایندگان  از سوی  استیضاح  زمانی که موضوع  بود.  خواهد 
مجلس مطرح می شود و می خواهند یک وزارتخانه را بدون 
این وزارتخانه  تا کار در  امر سبب می شود  این  وزیر کنند، 
متوقف شود؛ چراکه معاونان و مدیران در این وزارتخانه منتظر 

می مانند تا ببینند نتیجه استیضاح چه می شود و چه کسی روی 
کار می آید.

وی در ادامه اظهار کرد: عدم ثبات آفت مسئولیت ها و مدیریت 

و  کرده  استیضاح صحبت  از  امروز  که  نمایندگانی  است.  ها 
قصد دارند تا برخی از وزرا را اکنون استیضاح کنند، این افراد 
در حقیقت کسانی هستند  که در انتخابات شکست خوردند و 
امروز قصد دارند انتقام گرفته و شکست خود را جبران کنند. 
از نگاه بنده استیضاح وزرا در شرایط کنونی اصلا کار درستی 
به  به زیان کشور و  استیضاح وزرا در شرایط کنونی  نیست. 
استیضاح  با  کرد:  تصریح  سیاسی  فعال  است.این  مردم  زیان 
وزرا برنامه های اصلاحی بر روی زمین خواهد ماند. قطعا در 
شرایطی که دولت چندین ماه است که کار خود را آغاز کرده، 
استیضاح وزرا به زیان مردم است. زمانی که امور متوقف شود، 
مردم ضرر می کنند. پیشبرد امورات به نفع مردم است. رکود بر 

زندگی مردم اثر منفی می گذارد.

رد ادعاهای نادرست رئیس جمهور فرانسه در مورد ایران 

آزادی خواه: 

»استیضاح« تنها راه برون رفت از مشکلات نیست

سناریوهای انتخاب رئیس جمهور لبنان/ بن بست سیاسی تمام می شود؟ 

ادعای  مردوددانستن  با  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
تأکید  ایران  هسته ای  برنامه  مورد  در  فرانسه  رئیس جمهور 
چارچوب  در  ایران  هسته ای  صلح آمیز  فعالیت های  کرد: 
آژانس  مستمر  و  دقیق  نظارت  تحت  و  بین المللی  قوانین 

بین المللی انرژی اتمی است. 
وزارت  سخنگوی  بقایی،  اسماعیل  تسنیم،  گزارش  به 
با رد ادعاهای اخیر  ایران،  امور خارجه جمهوری اسلامی 
رئیس جمهور فرانسه در مورد جمهوری اسلامی ایران، این 
و  کرد  توصیف  فرافکنانه  و  متناقض  بی اساس،  را  ادعاها 
خواستار تجدیدنظر فرانسه در رویکردهای غیرسازنده خود 

در قبال صلح و ثبات در منطقه غرب آسیا شد.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: تهدید فوری و 
واقعی برای صلح و ثبات منطقه ای رژیم اشغالگر اسرائیل 
و  آمریکا  همه جانبه  حمایت  از  برخورداری  با  که  است 
برخی کشورهای اروپایی از جمله فرانسه، علاوه بر تداوم 
اشغالگری و نسل کشی در فلسطین اشغالی، دامنه تجاوز و 
به کشورهای  توسعه طلبی نظامی خود را به صورت مستمر 
مختلف منطقه گسترش داده است. جای تأسف بسیار است 
که رئیس جمهور فرانسه به جای مؤاخذه رژیمی نسل کش و 
آپارتاید که سران آن تحت تعقیب دیوان بین المللی کیفری 
همواره  که  کشوری  به سمت  اتهام  انگشت  دارند،  قرار 
منادی صلح و احترام به اصول حقوق بین الملل بوده است، 

دراز می کند.
دانستن  مردود  با  همچنین  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
هسته ای  برنامه  مورد  در  فرانسه  جمهور  رئیس  ادعای 
در  ایران  فعالیت های صلح آمیز هسته ای  تأکید کرد:  ایران، 
چارچوب قوانین بین المللی و تحت نظارت دقیق و مستمر 
آژانس بین المللی انرژی اتمی است و طرح ادعاهای خلاف 
واقع از سوی دولتی که خود از انجام تعهدات برجامی سر 
یک  دستیابی  در  عمده ای  نقش  دیگر  سوی  از  و  زده  باز 
رژیم نسل کش به تسلیحات هسته ای و کشتار جمعی داشته 

است، آشکارا فرافکنانه و مزوّرانه است.
بقایی با یادآوری موضع ثابت و اصولی جمهوری اسلامی 
منازعه  مسالمت آمیز  حل وفصل  ضرورت  بر  مبنی  ایران 
اوکراین، ادعای تکراری مداخله ایران در منازعه اوکراین 
را رد کرد و تصریح نمود: این گونه اظهارات غیرمسئولانه 
نقش  اختفای  واقعیات و تلاش در جهت   به مثابه تحریف 

مخرب بازیگران اصلی بحران ساز در جهان می باشد.
سخنگوی وزارت امور خارجه با ابراز تعجب و تأسف از 
اظهار نگرانی رئیس جمهور فرانسه نسبت به تعاملات ایران 
سابقه  دارای  که  کشورهایی  گفت:  آفریقایی  کشورهای  با 
همان  با  نمی توانند  هستند  آفریقا  در  خشن  استعمارگری 
ملت ها  دیگر  و  آفریقایی  مستقل  کشورهای  برای  ذهنیت 

تعیین تکلیف کنند.
ایران  اسلامی  جمهوری  روابط  کرد:  تصریح  بقائی 
و  متقابل  احترام  اساس  بر  آفریقایی  کشورهای  با 
سیاسی  استقلال  و  ملی  حاکمیت  به  نسبت  حرمت گزاری 
تک تک کشورهای آفریقایی بنا نهاده شده است و مبتنی بر 
»اصول حقوق بین الملل درباره روابط دوستانه و همکاری 
میان دولت ها بر اساس منشور ملل متحد« برای نیل به منافع 

متقابل می باشد.

رفع  برای  که  است  معتقد  مجلس  در  ملایر  مردم  نماینده 
مشکلات کشور قطعاً راه های دیگری هم به جز استیضاح 
تذکر و سوال  مانند  ابزارهایی  از  دارد و می توانیم  وجود 

استفاده کنیم.
زمزمه هایی  به  واکنش  در  آزادی خواه  احد  حجت الاسلام 
مطرح  وزرا  از  برخی  استیضاح  مورد  در  روزها  این  که 
نمایندگان  قانونی  حق  »استیضاح«  کرد:  اظهار  می شود، 
درباره  نمایندگان  نظر  نمی توانم  بنده  و  است  مجلس 
عملکرد وزیری را تحلیل یا تفسیر کنم. هر نماینده مجلس 
به صورت قانونی حق دارد که فرایند استیضاح وزیری را 

در مجلس دنبال کند و تا آخر پیش ببرد.
تاکید  اسلامی  شورای  مجلس  در  ملایر  مردم  نماینده 
تعاملی  فضای  اسلامی،  شورای  مجلس  کلی  فضای  کرد: 
و  مردم  مشکلات  برای حل  معتقدیم  ما  و  است  دولت  با 

کشور، باید با دولت تعامل و همکاری داشته باشیم.
آزادی خواه در ادامه، گفت: اگر ما به دنبال این هستیم که 
مشکلات کشور حل شود، شرایط ارزی کشور بهبود یابد، 
مدیریت  مردم  نفع  به  و  بهتر  را  تحریمی  شرایط  بتوانیم 
وجود  استیضاح  از  غیر  هم  دیگری  راه های  قطعاً  کنیم، 
ما  کرد:  بیان  اسلامی  شورای  مجلس  نماینده  دارد.این 
مردم  مطالبات  و  کشور  مختلف  مباحث  درباره  می توانیم 
پاسخگویی  برای  آنان  از  دهیم،  وزرا  به  را  تذکرات لازم 
یابند،  حضور  مجلس  در  تا  کنیم  دعوت  نمایندگان  به 

و  ارائه  آنان  به  را  مشکلات  از  رفت  برون  پیشنهادات 
نظارت خود را دقیق تر کنیم.

وی یادآور شد: تجربه نشان داده زمانی که استیضاح اتفاق 
می افتد، خود استیضاح تبدیل به یک مسئله دیگر می شود 
و باید در صورت موافقت اکثریت نمایندگان با استیضاح 

یک وزیر، وزیر دیگری را انتخاب کرد.
برای  جدیدی  وزیر  که  زمانی  کرد:  اظهار  آزادی خواه 
سکانداری یک وزارتخانه روی کار می آید، دوباره آزمون 
و خطا اتفاق می افته و باید چندین ماه دید که آیا آن وزیر 
اساس،  این  بر  خیر.  یا  دارد  مناسبی  عملکرد  هم  جدید 
معمولًا از طریق استیضاح شرایط خاصی به نفع مردم اتفاق 
نمی افتد. البته مجدداً تاکید می کنم که حق نمایندگان است 

که از این حق قانونی خود استفاده کنند.

سر  بر  لبنان  احزاب  میان  اجماعی  هنوز  که  شرایطی  در 
لبنان  ریاست جمهوری  نامزدی  گزینه های  از  هیچ یک 
ادامه  برای  تلاش  در  جعجع  سمیر  است،  نشده  حاصل 
از  و  نام هاست  سوزاندن  و  کشور  این  در  سیاسی  خلأ 
است.  کرده  شروع  عون  ژوزف  نام  سوزاندن  برای  اقدام 
به گزارش تسنیم، بعد از گذشت بیش از دو سال از خلأ 
نشست  به  لبنانی ها  همه  چشم  لبنان،  در  ریاست جمهوری 
پارلمانی فرداست تا ببینند سریال بن بست سیاسی در این 

کشور به پایان می رسد یا نه.
شانس نامزدهای برجسته ریاست جمهوری لبنان

برای  احتمالی  نامزدهای  برخی  نام  که  شرایطی  در 
ریاست جمهوری لبنان مطرح شده است و هر یک از آنها 
از حمایت های داخلی و برخی هم از حمایت های خارجی 
میان  نشست  در  که  لبنان  پارلمانی  منابع  برخوردارند، 
هوکشتاین«،  »آموس  با  کشور  این  نمایندگان  از  شماری 
فرستاده آمریکا شرکت کرده بودند به روزنامه الجمهوریه 
اعلام کردند، آموس هوکشتاین به آنها گفته است که ژنرال 
»ژوزف عون« فرمانده ارتش لبنان، مورد اعتماد آمریکاست 
لبنانی ها در انتخاب  و واشنگتن از او حمایت می کند، اما 
مواضع  به  اشاره  با  منابع  آزادند.این  جمهور  رئیس 
رئیس  مشخصات  به  واشنگتن  که  اهمیتی  و  هوکشتاین 
سرمایه گذاری  به  علاقه مند  و  می دهد  لبنان  آینده  جمهور 
آینده  به هویت رئیس جمهور  نمی تواند  روی آن است و 
بی تفاوت باشد، گفتند: حقایق موجود تاکنون نشان می دهد 
که روند نشست فردا هنوز نامشخص است و هر احتمالی 
می توان داد.منابع مذکور تأکید کردند: قرائن حاکی از آن 
است که انتخاب رئیس جمهور در دور اول دشوار خواهد 
بیفتد  خاصی  اتفاق  آینده  ساعت   4۸ طی  اینکه  مگر  بود؛ 
گزینه  یک  از  حمایت  برای  فراکسیون ها  میان  تفاهمی  و 
خاص حاصل شود و یکی از نامزدها بتواند با کسب ۶۵ 

رأی به خلأ ریاست جمهوری لبنان پایان دهد.
خیز مهره سوخته اسرائیل و آمریکا برای نقش آفرینی 

در پرونده ریاست جمهوری لبنان
و  المرده  رئیس جریان  فرنجیه«  »سلیمان  که  در حالی  اما 

نامزد مورد حمایت حزب الله به همراه ژوزف عون، فرمانده 
حمایت  مورد  نامزد  ازعور«  »جهاد  و  کشور  این  ارتش 
نامزدهای  باسیل،  جبران  به ریاست  لبنان  ملی  آزاد  جریان 
شانس  و  می روند  به شمار  ریاست جمهوری  برجسته 
بیشتری دارند، طی روزهای گذشته، »سمیر جعجع« رئیس 
رژیم  و  آمریکا  با  همکاری  به  که  لبنانی  نیروهای  حزب 
روند  در  کارشکنی  به  شروع  دارد،  شهرت  صهیونیستی 

انتخاب رئیس جمهور و سوزاندن نام ها کرده است.
ـ  آمریکایی  محور  سوخته  مهره  که  جعجع  سمیر 
صهیونیستی به شمار می رود و حتی عربستان هم دیگر از او 
حمایت نمی کند، به دنبال به هم زدن محاسبات سیاسی لبنان 
در  که  عربستان سعودی  است.  رئیس جمهور  انتخاب  در 
بیش از دو سال قبل و به دنبال پایان دوره ریاست جمهوری 
میشل عون در اکتبر ۲۰۲۲، از سمیر جعجع حمایت می کرد، 
چارچوب  در  و  است  داده  تغییر  را  خود  موضع  اکنون 
فرحان«  بن  برمی دارد.»یزید  گام  عون  ژوزف  از  حمایت 
مشاور امور لبنان در وزارت خارجه عربستان روز یکشنبه 
بعد از دیدار با احزاب و فراکسیون های سیاسی و پارلمانی 
برای  عون  ژوزف  نامزدی  از  ریاض  که  کرد  اعلام  لبنان 
ریاست جمهوری لبنان حمایت می کند. این مسئول سعودی 
بر موضع عربستان در  با سمیر جعجع هم  دیدار  حتی در 
رئیس  انتخاب  بحث  در  لبنان  ارتش  فرمانده  از  حمایت 
عربستان  نماینده  به  جعجع  سمیر  کرد.اما  تأکید  جمهور 
و  نمی کند  حمایت  عون  ژوزف  از  به هیچ وجه  که  گفت 
آزاد  جریان  و  امل  جنبش  حزب الله،  مخالفت  به  توجه  با 
نمی تواند  او  عون،  ژوزف  با  مستقل  نمایندگان  کنار  ملی 
 4۰ شاید  نهایت  در  و  بیاورد  دست  به  را  آرا  حدنصاب 
رأی کسب کند و حتی در صورت اجماع نظر درباره او 
بررسی شود و  باید  برای ریاست جمهوری  هم، طرح وی 
جعجع  سمیر  اظهارات  این  دارد.  زمان  به  نیاز  مسئله  این 
در حالی است که مسئولان حزب الله از جمله »وفیق صفا« 
مسئول هماهنگی و ارتباطات در این جنبش تأکید کرده اند 
که هیچ وتویی بر ژوزف عون ندارند و تنها وتوی حزب الله 

بر سمیر جعجع است.
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